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OF 'GENERAL •SESSIONS pp Tit PEACB 
N ANY) ,FOR THE •COUNTY. OF NEW •YORK. 

-PART FIVE. 

, 

tom 

THE PEOPLE OP THE STATE OF NEW YORK Befor e: 

Against - 

MARY DeLONG, indicted with Elenore 
Coffee and Eleanor. Weed. . 

HON .CHARLES C,NOTT . . 

And a .Tury. 

New York,. Thursday, .April -18, 1918. 

THE DEFANDANT IS INDICTED .FOR GRAND LARCENY IN THE;''  

FIRST 'DEGREE and RECEIVING IN THE SECOND DEGREE. 

INDICTMFNT PILED 

:APPEARANCES: 

JAMES E. McDONALD, Esq., Assistant District Attorney, 

For the People. 

MESSRS. FERRIS DARNEN.BER G & ANSB AC TIER , by 

GEORGE A. PERRISIEsq.; 

*For the defendant.. 

(A -jury is duly impaneled and sworn.) 

THA PEOPLE'S CASE 

(Mr. M'cPonald opened the case to the jury on behalf 

Of the People., 

-MI.-1,LAPP 7. THOMPSON', called asawitness on 

:behalf Of the People, being first duly sworn, Ostified 

as follows: 



Jy 

The witness states that he resides_ in YonkersN.Y.) 

.7)IINgT EXAMINATIOir By mit menu pita): 

9, What .i s your business , Mr. Thompson? A I do 

real estate. business at present . 

Q Talk up loud. A Real estate business. 

Q And how long have you been in the real estate business? 

A About three years. 

Q Where was your place of business? A Previous to that? 

Q No; where is your place of business. V Where vas your 

place of business on the 10th day of April, 1917? A I Inas 

operating then in B,inghamton. 

. Q They can't hear you down there? A I as operating then 

in Binghamton. 

Q, In the real estate business? A Yes,sir. 

Q, Were You in New York on the 10th day of April, .1917? 

A Yes, sir. 

Q, About what time were you in New York? Were you in all 

_day? A I ma here a week at that time. V. 

Q And where were you residing? A At that time I vas re-

sidi,ng at 3485 Broadvvay. At that particular. date, April 10th, I 

was stopping at the Martinique Hotel. 

Q, Did you see t Its defendant at any time that day? Did you .‘. 

see t hi s de f end ant ny tirne that day? A Yes osir, about five, 

.or six o'clock.. 

Q, And w.h e~e W a t.3 ehe when you saw her? A We14 I was Qom ng 

down ;Iiroadwa4 a Lout Thint,„ fi ft)1 or Siy.tL C,treet, b.1-:0 her with 



wo other women cane up and solicited me. 

1iERRI I move to strike that out. 

TH:E COURT: Yes just say what they said. 

Q Tell us what they said? A Well, they wanted me 

and buy them a little lunch. 

R. FERRIS: I object to what they said as calling for 

statements of the other two defendants which were not bind-

ing on the defendant) unless in her presence. 

TILE COURT: If you can specify which one said it, 

so. If not, state what was said. 

THE WITNESS: "Come on and. buy'.us -a• little lunch". 

• MR. PERRIS: I object to that, unless the witness states 

that it was this defendant who said it. 

TI-13 COURT: Do .you remember which one said it? 

THE WITNESS: Yes ,sir, it was this one; she Was the 

ring-leader. 

MR. FERRIS: I move to strike that out. 

THE COURT:.Yes. Dpn' t volunteer st at ement 8, just 

answe-r questions. 

Q; Did you say anything when • she invited you to. take them. 

to. a little lunch, did. you say anything? A We jollied along,. 

. and I walked along: 

MR. PM:HIS : I roove to strike that out, &w not. re-

spomsire. 

THE COURT : Yes , motion granted. 

Q, We don ' t know all at you 'mean by "join ed "..T ell. whatU  



A. 

.1. 

y u. said.. What was said by* the defendant and yourself? 

Wel 1 they sal d t here was a cabaret down at t he Herald' 

Square Hotel, and to take them down there. 

Q, Please take your•hand down, so these gentlemen can hear 

you..Now; tell us what was s'aid, 

down at t he Herald Square Hot . 

Q Who said that? A Miss DeLong. 

Q Did you say anything then? A Well, ,I think I smiled 

and went along and took them down 'there. 

Q You went down to the Herald Square Hotel? A Yes,sir. 

Said there Wade a cabaret 

Q, Where is that? A Opposite Macy' s, just below Macy 's 

Thirty-fouxt h Street . 

Q, Between Broadway and Seventh Avenue? A Yes,sir. 

l'irh.ere did you go in the Herald Square Hotel? A Went 

in the ladies entranoe, where there was a dining room and a 

cabaret going on. 

Q And a bout what time was it that you went in there? 

A I should think near six o c lock. 

Q, In the evening? A Yes,sir. 

Q, Who went with you.? A These th Tee women. 

QI The defendant DeLong and two other women? A Yes,sir. 

Q And what did you do when you went in the restaurant 

A at down to a table, and I bought them all they wanted to 

eat and drink.. 

Q, tell us what you bought. What did you buy in 

the way f drink? A 1-lit.r 

de° 



, • 
' 

Were you drinking highballs? Yes ,air.',' 

About how Many rolirtaa of drinks did, y. U.,haire 

Q About? A lii there?* 

Q Yes. A I think I had two Scotch highballs. 
r 

Q And how many did the defendants have? A I don'Cknow; 

couldn't say that; I didn't drink the last drinks when' they 

got bad color. 

MR. FERRIS: I move to strike that out, as not respon-

sive, to the question. 

THE COURT: Yes, the question is how many did the de-

fendant- take, f you know. 

A I should say they took double that amount. 

MR. FERRIS: I move to strike that out. He said "they", 

using the pleural. 

THE COURT:. Motion denied.. 

M-R.. FERRIS: • I take an exception. 

Q, How long ,did you remain in there? A Until. about eight 

o c lock, or a quart er past eight. 

Q, Did you have any I Withdraw that. Pid you. leave the  

restaurant then? A Yes ,sir. 

Who came out of the restaurant with you? • A These three 

women came out of the restaurant with me. 

Q, The defendant and the other two? A Yes ,sir. 

And was anything said .then? A They walked along up 

Broadway,d they , wanted me to go in and buy them' Shoefi 

MR. FERRIS: I move to strike that out, if your Honor 



Q, 

paeasea, as not binding pn, the deendan 

nes's• says Was the defendant who said' that. 

TEM COURT; If they were all acting in concert and 

-said it in each other's presence, I think it If you 

can specify, however, who said it, please do so. 

all say that or did one of them ay it? 

THE WI 7111 HSS 

man. 

Did they 

Well, Miss DeLong seemed to be the spokes7._ 

YR. muds: 1. move to strike that out, your Honor. 

Q. Did she do most of the _talking? A Yes,sir'. 

Q, And what did you do then when Miss Delong, the defendant', 

'said something about buying shoes? A We went, into the Walk-

over shore store; you take a small elevator that closed in, 

and we went up to the secon d floor, where the womens shoes were. 

Q, And who got in the ea, evat-or? A „These three women acid 

myself and the one that runs it. 

Q, You say that you went to the second floor? A Yes, sir. 

This elevator that you talk about is where? A Just 

right as you go in the door. 

Q In the store? A Yesssir. 

Q In. the store proper? A Yes,sir; you have to go 

in the store and then go in it. 

Q, I bpg your pardon? A You go in a regular store door. 

Q Did you get off the elevator at the second floor? 

A Second floor, yesIsi:r. 

Q, And what; happened then? Who g t off the elevator with 



.t, 

A These three women. 

What happened? A Well, we Were all feeling lively:. 

PBRRIS: I move to strike that out, if your Honor 
4 

please. 

THE COURT: Yes motion Aranted. 

Q What did you do? A I guess the next thing, Miss PeLong 

was thncing wit h me; she was very anxious to dance with me, and 

we danced. 

. FERRIS: I move to strike that out as a conclusion 

on the part of the witness. 

THE COURT Yes, but that she da.nced with him may 

stan''d. 

What 61, bout the others? A And they wanted me to buy 

them shoes. 

Q, Did Miss Deliong dance with you before any shoes were 

bought? A Yes,sir. 

R. MOH'S : I object to the question as assuming a 

state of facts. not proven by the witness. He said she asked 
• 

hini tb dance; that  i6 

THE COURT: H.e iaid' the next *thing she was danCing• 
• •.; L 

with him. Motion denied. 

FERRIS: I take an exception. 

THE WI TI\I FS:31 And we„. danced quite a lIttle. I can 

singlefoot a little .1 

What is that? A I can oinglefoot a little. 

Q, Were ;);uu wea,rin 1.; anythinp at thio e? How vere dou 



ressed,? How %ere you dresited? A ,Tust .about as T an now; only • 

exactly the same suit;I had on a top overcoat. 

An • ov ercoat? A Yes', sir . 

Q ,Did. you take your overcoat off when you went into the 

Walkover place? A No , sir. 

Q -Did you take it off while the defendant was dancing with 
IS • 

you? A No,sir. 

Q. Did you have anything.; in your tie? A Yes, sir. 

Q, What di. d you have? A A diamond pin. • 

Q, Did you have that as you went into the Walkover shoe 

store? A Yes , sir . 

Q And where did you have it? A On my scarf. 

Q, Then tell US what happened? A And Miss PeLong had 

got that pin off of my scarf, and I took it •away from her.. 

Q When was that? A While we were there in the Walkover 

place. 

Q, But when* was it she took the pin .out of your tie? A The 

Pi nit thing I see she had it after she vas dancing with me. 

Q, Was that after she as dancing with you? A Yes sir. 

Q, Yes? A I miSsed it, and then got it back and put it 

in a little -- I carried a little change wallet,t this pocket 

( indicating) , and my bill 

Q, What 'is that? A I .carried a little change wallet in 

t hit,' pocket (indicating), so I -put my pin in here,. instead. of 

wallet in this pocket, (indicating). 

putting it back on my scarf, and I carry my bill wallet in. thiS 

• Poolee-t ( indi cat ing) . 

Pt+ 



FERRIS; Tr,asr we ki.ve noted on the recOrd that 

the wi tne 6r3 r ef erg to 1116 1 e ft hand trousers pocket when. he 

• refers to the small wallet , front, and that he refers 

his right hip rear pocket when he refers to the wallet? 

THE WITNESS: Yes , s r. 

McDONALD: That is ri gact 7 

Q, - When you: refer to the wallet-, that is the wallet you 

had your motley in? A It was the rightha,nd hip pocket where 

the money was. 

Q, That iS the wallet pocket? A Yes sir. 

Q, And how.much money did you 'have? A A little under three 

hundred dollars. 

Q, -NOW', you say that you didn't see the defendant take the 

pin from your tie? A Yes ,sir. 

•Q, Is that so? A Yes ,sir, I felt her taking it but they 

had it off before I 

'Dt-d-you see the pin in the defendant's hand? A Yes ,sir. 

Q,

 

Now, what happened then? When you saw the pin did you 

say. anything? Did you do .anything? A Well, I insisted that 

she give it back. 

• Q Tell us what you said andwhat you did? 

BY TI-114' COURT: 

Q, What did y OV ay to her and what did s:he say to you? 

• A Well', I says, "That pin I want back, and that is very raw 

treatment after 1 have treated .you women like queens; I bought 

you all you wanted to èt i.t,n(1 drink; that 1.8 pretty raw treat 



ment , and then M:I.SS Der;ong would have another dance 
BY MR. McDON ALP: 

Q, Before she  had that Other dance, did she give 

pin back? A ' took it .She give, it back. 

Q Took it from r? •A Yes, si r. 

BY THE COURT: 

Q, Did she say anything? A Oh, only laughed; I don't know 

lut she said particularly, having a good time fo r herself. 

BY MR. IrcPONAL7): 

Q Did she my anyt hing when you said anything about treat-

ing her like a queen, and that was pretty raw treatment she was 

giving you? A No, she di &'t reply particularly to that; and then 

they wanted hoisery, so I conceded to buy them three pair of silk. 1_ 1 

hoS,e, at :1111.10 apiece,. 

Q, That was after the second dance? A Yes.. 

Q What happen ed t hen/ A So I bought t he hose. They to ok 

:them, and I took my bililb000k out for three dollars and thirty 

cent s. 

What is that? A I took my bill' book out and give them 

ten dollars. 

Q, That is the wallet that you had just a little .less than 

three hundred dollars in?' A. Yes,ir, right h ere (indicating). 

Q, And you, took that .out .o f your pocket?. A Yes ,sir. 

Q, And what did you do with it?Did you take any money out 

of ? A I took a' ten-dollar bill out of it. 

Q,. And that was .t o pay for the three pair of silk Stockings?. 

Yes r 



Q Did you pay for that? A Yes,sir, I gave to the Clerk 

the bill, and he Sent the check up on the cabh register. 

Q What happened t hake._ A And when the change Came 

back Miss DeLong grabbed it. She was bound to keep that. 

MR. FERRIS: I move to strike 

the witness's answer. 

THE COURT: Yes. 

THE WITNESS: And the salesman made them give that to 

me, and I put that change in here (indicating). 

MR. FIER'S: I move to strike that out as a conclusion. 

THE COURT: Yes, you all the time give us conclusions. 

You don't tell us what happened. What did the salesman say' 

do? 

THE WITNISS: They wouldn't take us down in the eleva-

out the latter part of 

tor until they returned that change to the customer. 

MR. FERRIS: I move -to strike that out, if your 

Honor pleases. • 

THE COURT: Yes, motion. granted. 

Q The salesman must. have said something to them,, didn't 

he, before he would take them dcwn?Pid be say anything to them 

about giving up the mOney before he would take t 1:Brd down? 

A He said they must return it to me. 

Q, Can't you please tell 1.1,6:;,5what he .said to these people? 

A Well, that ,is what he said; he told them they must not take 

thetj Change that they must give it back to me. 

Q And did he Say anything further about not taking them 



Own in the elevator until .they did retUrn the money? 

MR PERRIS: oNect. that as leading, if your lionor 

please. The witness should testify' to the conversation. 

THE COURT: Objection overruled., 

MR. FERRIS: I take an exception. 

A Well, they had some coriv4rsation about it . Anyway, he saw 

that the money was handed me. 

Q, Who handed the money to you? A One of the salesmen; 

I don't know his name . 

Q, Did you see where h6 got the money from? A He got it 

from Miss' Derong. 

The defendant? A Yes Isi r. 

Q, What happened then? A Well, they got their hoisery 

packages, and after that vas over I think we had another dance; 

they got rea,1 friendly then; I was papa. 

MR. FERRIS: I move to strike that out, if your Honor 

please. 

T _, COURT: Yes tell us what they said. 

BY COURT: 

Q, you say they got friendly.We don't know what that means. 

We want to know what they said, then we can judge whether they 

were ,friendly. You. say they called you papa; is that it? A Yes/ 

Q, Now, who called you that? A Miss eLong. 

R, And the others? A The others. 

Q, Pid you dance with anybody except Miss D ong? A Did. 

I? ',Yes. No I di d not. Dance. I t hought you said did I 



answer. I did not ,dance viith anyone but ivii.pa PeLong. 

By ).piR MoDON.A37); . 
A 

What did. you do with the change that you finally got?„ 

A I put that in the little \change pocket. 

Q, When you took the ten dollars out of the wallet con-

taining just less than three hundred, what did you do with that 

wallet? A Put it back in this hip pocket (indicating). 

Q, What denouiinations were they, do you, theThenominations 

of the bills that youhlad in that wallet?' A I couldn't say 

eXactly, but mostly twenty and ten-dollar bills, as I remember it. 

Q, Now, after the defendants received their packages, what 

happened then? A Then we started down for the elevator: 

Q, This Same elevator in the Walkoverahoe stare? A.Yes. 

Q, All right, go on. What happened in the elevator, any-

thing? A In the elevator Arias TeLong - in fact, they were 

• all -very close to me, but she particularly - it was crowded, 

• was a small elevator,, and Was c rowded , and the minut e I got down 

on the walk I put my hand in my pocket, to see about my pin, and , 

I saw the little wallet was gone, so I feels for•this, and -this 

was gone (indicating). 

Q, Where were you. when' .you found t it out? A Just got 

down on the walk, 

y'ou mean out on the sidewalk? A Just in front of the 

store. 

.Q, And what happened t, I en? Did you ee the def en dant s? A, 

And they disappeared very, quickly'. I went up the street a little 



Ways, and then i'went 

1(1: D dnybu •go back 'to the Walkover shoe store Company? 

A NO, it Was just about closing time for them. 

And di d'yo la 'at an /time the following day go back? 

A Yes ,sii% 

Q, Did you go any other place that bight? A I went to 

4-the hotel_ that night to inquire whb these people were. 

VB. FERRIS: I move to strike that out if your Honor 

pleases, anything taking place after the defendants left,. 

THE COM: The motion i8 denied. 

MR. FERRIS: I take an exception. 

Q, You say you went back to the hotel to inquire who the, 

people were.What -hotel, do you mean? A -Where we had our lunch. 

Q, Is that the Herald Square Hotel you are talking about? 

A. Yes Is ir 

You spoke to somebody in there? A The house detective. 

FERRIS: I move to strike that out. I object to 

the question. 

THE COURT: I will let him say he spoke to somebody. 

lirR . FERRIS : 1 move t o st rike out t h e an swer. 

THE COURT: *Don't say what was said. 

Q, After you talked to the hotel detective, did you go any 

other, place? A Then I went down to the Martinique Hott$11 -after 

that. 

Q, Did ,you later £1k to uomebody there? A Yes,siL 

PERRI3: I object to that  if your Honor please, tui 

.• 



ot binding on.' this* defendant,. 

BR COVET: I vvill ,allow -him to say` 

MR. -PERRIS: I take an eocceptiOn. 

Q,, When did you go back to the Walkover Shoe Store Company? - 

A It was the day ..after, the following day, the very next morn-

ing, I had a very sick daughter at Bellevue' Hospital, arid I had 

to take- her over to A-storia, to a sanitarium. 

MR.PRRRIS: I object to that and move .to strike it out . 

Ti-R COURT: Yes; objection sustained; Motion granted, 

Q, So that was the second day after that you went back to , 

the Walkover Shoe Store Company? A Yes,sir. 

Q, And there did you see, one Mr..McCauley?Just an aver that 

"yes,'" or no"? A Yes , sir . 

Q, • This gentleman here (indicating)? A reslair. 

Q, And you had a talk with him? A* Yes „sir.. 

Q, And after you had this talk did you go any other place? 

A I went then down- to the Martinique and talked to the hotel de-

tective there, Mr. Stevens, whom I know. 

Q, Don't tell us what yOu said to mr. Ste:vens.Villat did you 

do then? A . I told him what had happened. 

PIffiRIS: I move to strike that out, if your Honor 

pleaseS. 

TM COURT: Yes, mot i on grant ed . 

Q, You said something to Mr. Stevens. Aft er you said some-

t *rig to Mr. Stevens what did you do or where did you go? 

A'tr I had talked to Mr, Stevens I nt over to the Police 



••••• 

on Lexington Avenue above Forty-Second Stree 

,don t know, •Whether it .is the For.ty-d'econd Street Precinct.', 

wh,sit 

And after you g t over there you saw átLome time or. 

other Detective Brady? A Yes ,air. 

Q, After you saw Brady you talked. to hire- Ju.St or“no" 

A Yes, si r. 

0, Then you went where?. Then we went to the Walkover, 

shoe store. 

Q Now,. then, _di d you s ee the. defen dants there at that 

time? A No, si 

. Q, When you and Brady went over to the - officer Brady 

went over to the Walkover shoe store Company, did you see Mc-

Cauley again? A Yes „sir. 

Q, And there Officer Brady talked to McCauley', did he? 

A Yes , a i r. 
; 

Q Now, did you afterwards see these defendants? A The 

following day, I guess. 

41 Where? A Ai the. police precinct, Forty-sixth Stieet. 

They .were  under arrest at the time you $aw them?. A , That 

is the only time. 

You saw ti-em in thepolice station? A Police station; 

• th is it 

Q,, Did you hive any talk' with any of these defendants? 

n A At the police at iition? 

Q,, Yes, a er .t ley were, placed under  arrest. A After 

I t 



tfiey brought' them n there for i dentification and - 

MR. PERRIS': I object; unless the witness 

"Ye or "no", to that question. 

THE WITNESS: Yea, 

Q, With whom di d you talk? A Mrs. -- one by the name 

of Weed. She slid she me not to blame. 

THE COURT: Never mind what she sai d. 

Q, Did you talk ,to this defendant? A I told them the 

same t hin g again, raw treatment. 

MR. PMRIS: I object, unless the witness an ewers " y es" 

- or ono". 

THE COURT: The question is, did you talk with 

this defendant 

Was this defendant there? A Yes, sir. 

Q At the same. time? A Yes ,sir. 

Q This Was a statement that you were making? A As a 

whole, yes. 

Q To the three of them? A Yes sir. 

Q, And did this defendant say anything after you said some 

thing to her, or to them? A Miss Weed eays"We are not going 

to be arrested, are we?". 

MR. PERRIS: That is 

THE COURT: Did this defendant say anything? 

THE WITNESS: No. 

objected to. 

9, Yli.d you at anytime have a talk with this defendant? ' 

A No, s 



At no time? A noir. 

Q, This pin-that' you speak f, what kind of a pin was it? 

A A diamond pin'. 

Q Did you buy it? A It was a gift 

- • Do you know anything about the value 

Q What was the value Of this one? 

1/11:1. FERRIS: 1 object to this, on the ground the witr 

to me. 
4 

of pin -s? A Yes. 

n.ess is not qualified. 

THE COURT: Objection sustaiiled. 

Q, Thiswallet that you hail, you say there was just some 

thing less than three hundred dollars. Was there over two hundred 

an d 'fifty dollars? A Yes ;sir . 

A About how much was there? A Well, I should say 

probably two hundred and eighty dollars, but I would rather have 

my statement under than over. 

Q, And that was in t hLs wallet in the right hip pocket? 

A Yes , si r. 

Q, And that money was in the wallet at the time you went 

into the Walkover shoe store company at Forty thi rd Street and 

Broadway? A es,sir. 

Q, And after these defendants left you that wallet was 

not there, was it? A It was not, no,sir. 

BY THY COURT: 

Q, When you got bac k t his change frOm t he clerk, t he bills , 

sevon dollrs, or whatever it Wai3 six 

that 
do with that? A 1 put timpcin trio left 

dollars, what did you 

cot pocket it  the 

•I. 

,•• 
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little wallet  where the pin was. 

Was that left,Or clad that go too? A 'That went the 

whole bus in'ega A 

Q, Six dollars and the little wallet went from one pocket'? 

A And. the diamon.d was in that little Wallet , and the bill-book 

Went from this pocket (indi eating). 

Q, From:the t irrieyou got ;that change back and put your 

bill wallet back in your pocket , until. you missed the bills, 

missed your property, was anybody in reach of you except these 

women? A No, sir, there WO no other being whatever. 

MR. McDONALD: Th.at is all.. 

GROSS-ECAMINAT ION BY MR. FIERRIS: 

Q Mr. Thompson, you. say you are in th.e , rea.1 estate 

business now? A Yes , al r. 

• Q, Commenced to engage in that line of business 

three y ea Ts ago? A Yes , sir. 

(), Have you ever had an office where you transacted busi-

• ness in New York City? A No, sir. 

Q, Where were your operations in real estate confined to? 

' Mostly in Binghamton.., 

.you had bought and  sold phiperty there had you? 

A Yes la r. 

Q What was the last house that you bought or sold. in, 

Binghainton, or piece of property? A Well, I haven't bought 

or eold. a house lately-; I have been building mostly for two . 

)1es.,r0,0 



-d 

Q 1044 property built 'Binghamton? 

The last built JO 73 Court', 

Q• Where? A 73 Court. 

Court, Street, Binghamton New York? A Then 

10 and 12 Commercial Avenue. 

When did you build that last property? A Oh, doout 

finished about three years ago. 

Q And you have not conducted any real estate operations. 

then since that, have you? A 'Yes, in different ways, not 

in building, but I looked up leaseholds 'for' Woolworth and Bris-

bane; I may look up a location for them in this town; possibly 

call it abroker. 

Q, What did you mean) then, when you said in the Magts-

trateis Court that you bought and sold property? A I do. 

Q, What was the last parcel ,that you bought or sold 

in Binghamton? A I told you 6, 8, 10 and 12 Commercial 

Avenue. 

Q You said you built that? A Yes. Well, I bought the lot. 

Q Where is your place of businos now? A I have an office 

in Binghamton'. 

Q, In Binghaatton? A Yes lei r. 

Q Haven't you a place in Yonkers, New York? A No„si 

Q Pidnit you say Yonkers,- New York, here? A That is my 

home; my family, live there; I have two daughters lives in 

Yonkers; they did live on Broadway. 
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ow, your memory" in: reference to this occurrence is 

just as fresh now as :it was two or three days afterit happene 

is it not? A I would hardly think that no. 'Ithere 

might be things that I forget .-

Q, Then, if you testified to a different set of facts at 

the hearing held before the Magistrate's Court, you concede that 

your testimony uttered then was probably more correct than that 

uttered now? 

MR. McDONAIJ): I object to the fo nn of that question. 

THE COURT: 'Objection overruled. 

Q Will you answer the question, please.; A I will staid 

by the facts that I gave before the Grand Jury or the other 

court. 

Q, say thatlif your testimony in the Magistrate's Court 

differed from that w hich you gate nOvisr today in t kis court, you 

would say that in all probability your testimony in the 3/44s-

trateis Court was correct, and that you are mistaken now, would 

you not? A I don't know that I would. 

Q, Then, do you mean this jury to understand that your 

memory is just as clear or more clear as to what happened now 

than it was a year ago when you teatified in, the MO.strate's 

Court? A I would rerder honest testimony in either instance, 

except as to dates; there niight be a variation of dates or 

something. 

Q, I am asking, if your testimony given before the M4s-

t te's Court i a contrary or different to that which you have given 

1 



n all probability what you said in' the Ma 

a true, and wh•g you are  saying now you have forgotten, Or your 

eatimony is altered by reason of the 140e of time; is that 

correctM A I might have forgotten something. 

Where were you residing on April 10, 1917? A I was 

stopping at the Hotel Martinique. 

Q Was that your place of residence on that day? A Nolsir, 

0, Were youliving anywhere else in Few York except at 

the Martinique on April 10, 1917? A ,Nolsir; that is where I 

was living at that6 day. 

Q, How long had you been living there prior to April 10, 

1917? A I think I come down to the Marinique Saturday, and I 

think that this was Monday this happened. 

Q, And how long di d you continue at the Martinique? 

A .No, I was not at the Martinique, I mean, at that particular 

night, I went home at 3485 Broadway._ 

Q When you say ."home, whose home is that? A That is my 

. daughter's.. 

Whut. .is her name? A My. two daughters. 

Q What are t names? 

Thompson. • - 

Q Single girls? A Yes 

with them and their mother. 

A Laura Thompson and Blanche 

sir; their grandmother lived there 

Q, And you make your home wit h them? A I canal der vithere 

t hey ar e my home. 

, ,Q Why were you/ liVieng,at the Martinique that we k? A 



Nziran" 

. • . • .• • ' 
frt 

Wagin t living there  that week, I stopped there.. . 

Q Were you sleeping, there at .any time during the week of 

r"-l'APril 10, 1917? A No, I Wa,s up- on Broadway 8undaY; I came 

down Sunday, but I stopped at the Martinique. 

Q, What do you mean when you say "stopped at the Martinique"? 

A I have been coming in and out of New York as my business 

• in different ways, once or twice a month, for twenty-five years, 

requires. 

Q, I am not asking you tha .When you say you stopped at 

the Martinique during the week of'April 10, 1917,what do you 

' Mean by tha,t?That you were living :there and had. -a room there, 

or what? A 'Stopped, there for a day or two, had a room 

there. 

Q Did you sleep there? A Not that particular night. 

Pid you sleep there any night from a week prior to 

April 10th to a week. after April 10, 1917? A Yes, sir. 

Q, You inere registered on the register of the hotel,and took 

a room there; is that right? A I am not sure of that particular 

time, about that. That very night that this happened,. I went' 

up to 3485 Broadway, so whether I was there a few days before, 

or a week before, or not, I don't know. 
. - 

Q, Will you stop a minute. Just 4nawer my question. lam 

asking you whether or not you now recall if you had a room at 

the Martinique that you occupied at any time a week before 

April 10th or ,a week after,April 10th? A I don't think I did. 

think I was right up at 343t Broadway. 



When yo u testified on direct exaMination here, 

Einswer to the District Attorney question, that you lived a 

the Martinique at that time 

that was not so. 

that was not so., was it? A Probably 

You recall saying that you - in answer to the District 

Attorney's question that you lived at the Martinique, do you not'? 

A I might have stayed there the first night I caxne in town, are. 

then went home. 

Q, In other words, you had two, homes, one at the Martinique 

and on0 on Broadway? A No,sir, I didn't have two homes. 

Q, Now, if you say you make your home with your daughters, 

what were you stopping at the Martinique for? A Well, I go in 

'and perhaps take a sleeper down, and I am busy all day. 

Q, And that is the only explanation you have ?A AndI have 

business to do. 

Do you recall everything that happened that day,April 

10,1917? A Possibly I could not. 

Q, Where did you sleep on the night of April 9,1917? 

A I slept at 3486 13roadway, I think. Where I et ayed at the 

Martinique,. or went up home, or.whetherI as at the hotel, 

don't know. 

Q, Do you remeinber vIrl[ether you were sober on the night of 

'April 1917, or w lether you were drunk? A I do, sir. 

Q, You'are positive o; that?, A Yes sir. 

Q, Were  you sober on the previous night, April 8, 1917? 

A Yes )13 r. 



How 1on0had.:y you, been sober before April 1 

other words,. when Were you last drunk before that date? 

MR. MOD-019141): I object. to that, sir. That is:like "d 

.you beat your wife".' 

TH2'qOURX: Well, he can give the date of that even 

IR..1011iRIS:, I withdraw the question. 

Have you ever been drunk? 

MePON.AIP: Now, that calls -- Some of uS mayb 

have different views as to .what drunkenness Means. 

THE COURT: That is too vague and indefinite. I don't 

see why .a man should state whether in his whole life he 
0 

had ever _been drunk. 

MR. FFRRIS: I respectfully except. 

Q, Had you been intoxicated at any time within a week prior 

to April 10,1917? A No sir. 

Q. Were you intoxicated at any time within a week after 

.April 10,1917? A I have been drinking, but I was not drunk. 

Q, What were you doing on that day,April 10,1917, in the 

mornin g? A In the morning I was at hate, 3485 Broadway. 

(1-- When did yOU leave your home? A About two o'clock 

in the afternoon. 

Q, Where di d you go? A I to ok t he ca r down to Fifty-ninth., 

Street and Sevepth Avenue, and then I vented to look at a pro-

spective.) lot there, a vacant lot so I walked down Seventh 

Airenuei all the way down to Broadway.. • 

And how long did you stay at thut plaOo on Fifty-ninth 



• • • 

Street? .wa,lkeit clown Seventh. Avenue 

Q How long did you. sta.y this place that you were 

spectinV 'A Not over - oh, I might say half En hour. 

" Q, An dhow in any drinks had you up to that time? A Probably 

one, 

Q And then when you 3.eft Fifty-ninth $treet where did you 

go? A Right on down to Forty-second Street, 

Q, And in how many saloons did you stop on your way dovtal to 

Forty second Street? A Well, I must have had two Scotch high•

 

-

ballsiby the time I got down to the Metropolitan Opera House. 

Q, And your first drink was a Scotch highball, was it not? 

A Yes sir. 

Q, And you had had, previous to two o'clock, when you left 

your daughter's home, some drinks also, hadn't you? A. No sir. • 

Q, What? A No, sir. 

Q, Didn't you testi ti in the Magistrate's Court that it its 

your custom, was .with you for years, to take a highball first 

thing in the morning? A No,sir. 

Q, Do you remember that? .A Nolsir, I was said I was accus-

tomed to drinking Scotch highballs. 

q, Not in themorning? A Not in the.morning; too early aint 

good. 

Q, You never drank a Scotch Highball before in the Morning 

did you? A Ohl yes, probably I have, yes. 

Q„ Didn't you testify that it was your custom to drink hi 

'bl3s early in the morning? A oh, I 11Y1 . ccustomed to drink 



Now you say you bad .two drinks on your way downtown to 

Forty-second Street 'and Broadway.From there where did you go? 

A I went right along down Broadway. 

Q How fa r? A Oh, to T hi rty-sixth or Thi rty-s event h 

Street,•  I s hould- judge. 

Q; Now, between Forty-second Street' or Thirty-sixth or 

Thirty-seventh Street, how many saloons did you enter and drink 

in? A None. 
••• 

Q, Did you hear that queAlon? A None. 

Q, None. So that in all you had three drinks, before you 

met the def:Endants? A Two, I skould think; it might have been 

three. 

You wouldn't say it was any more than three, would you? 

A Well, they wouldn't hurt me, another extra one; whiskey never 

puts me to sleep nor never makes me sick, at my stomach. That 

is two things it don't do; alv.rays makes me lively. 

Q, What does it do, make you lively.? A Oh, yes. 

•Q You say now, however, that, a,ccording to your best 

recollection, you had only had two and not more than three drinks 

up to the time you met these defe dants on April 10th? A I think 

that 16 about right. 

Q, Any doubt about it?if you are doubtful, I Would likt.a to 

]now it. A I would think that' was about right. 

Q, Now, I will read to you from.your testimOny given be-

fore the Magistrate within a week O'ter the occurrence, to be 

# 



' 6.1cact $ or Apri1.46, six0 days aft er.Did you t esti fy as follows, 

when you were asked these question: Tefl his hbnor 

'how' many drinks you had at the time you saw these defendants, 

.if you can .remember? A. No, I can't remember. Q. Is it 

86 Many you can't remember? A. I couldn't tell. a What? 

A. I couldn't tell'." Do you remero.ber testifying as I have 

read to you? A I don't remember. 

. Q, You don't remember? ' A I testified. over in the court. 

Q, no you say that you so testified in answer to these 

questions that I have just read? 

MR. McDONALD: That doesn't tend to impeach him. 

THE COURT:'I underst ar)d that refers to ;the time that 

he met the defendant s. 

MR. FERRIS: I beg your Honor' 8: pardon? 

THE COURT: That refers to the time that he met the. 

defendants, not prior.You have asked him about the time 

prior to the tim he met the def edatnt 8. 

MR. RIS: No, the queStion is, which I will read 

to your Honor - the question Tell his Honor how . 

many drinks you had at the, time you saw the defendants, if 

you can remeMber?". Now I take it that t he pia in and 

ordinary meaning of that is, "tell his Honor how many 

drinks you had had at the time you saw thesedefendants". 

THE COURT: That is different. It doesn't a 'How 

many drinks you bad had".It s4.44,., "How many drinks did you 

have at the time yo met the defendants"? He saId 

4.. 



6 went to.a restaurant and had several drinks. 

ct Were iou, Or Were you no intoxicated at the time that 

ou mot these defendants on April 10,291?? A I had had some 

drinks, but I wasn't drunk. 

Were you intoxicated? A I wal:, not; if that is drunk, 

you mean drunk by that, I. Was not. 

Q, You don't know what the meaning sof intoxicated is, do you? 

AliR. McDONAL.1): e Well, we may .aal have different ideas 

about intoxication. 

MR. TrE11148 : I aTn'trying to. find out the 'witness's 

, idea about it. 

McDONALn: He says he was not drunk. 

MR. PERRIS: I lalow what he said. I press my question; 

THE •COURT:, I will allow him t.o state. 

iz Will you answer the question', A I was not drunk. 

Q That I s not answering 't hr ques tion, Mr. Thoinpson. 

want you if you will to answer that question. 

THE COURT: What was the question? 

Q Do you know what the /waning of the word "intoxicated" 

. A That means -1 don't.know I would say a.- man if 

was drunk he would be set drunk - he might be so drunk he di dn't 

.knOw what was going on, but whether you mean intoxication by 

that, or not, I don't know. 

What do you mean by intoxioationnhat is whet I an 

trying to rind, out? A ' A man could be ;simply intoxicated, 

possibly twelve Scotch highballc, would make him ightlY in-

toxicated, and he would have to have t wen.t4 four to bse d.runk. 



did you testify as follows in the Magi 

.

 

Court: "Q Had you been drinking?", referring to the 

trate' 

.;t ite when 

You met these def eraclarrts Yes. Q. How much? A Well; I 

was soingvhat intoxicated, but I was not drunk. Q. Before you 

met them, had you been drinking? A. Somewhat. Q. How ratnY 

-drinks did you have after you met them? A. I won't say; either 

two..or three." Do you (remember testifying as follows - as I have 

just read? 

McDONALD: Now, I object to that sir, because that 

does not in the slightest way tend to impeach what the 

witness has already testified to, and that is the only•
  

. 

purpose of crosa-examination, by previous statement s of a 

witness. 

THE COURT: Well, I will allow him to ask whether - 

will allow the question to be put whether he testified 

that he was slightly intoxicated. 

Q Did you testify in the Mast rate's Court that you 

were slightly intoxicated when you met these defendants? 

THE WITNESS: I think I did. 

MB.-''VERRIS: He said "somewhat";not 

somewhat intoxicated." will put that question. 

Q Did you testify in the Magistrate's Court, on April 

16th,that at the time you met these def 

was 

ndants you were some-

what intoxicated? A As I would remember., I stated that I 

- had been .'drinking some, that I had been drinking some. 

Q, Can't you answer that .question "yea," or "No" .Did you 

x." 

Af'%. 
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Magistrate The records yill show. 

am.a0king You for Your recollection, not what the 

records show.Pid you testify in, the Magistratel,s CourtonApril 

16thlthat when you met these defendants you were somewhat in-

toxioated? A As I remember. 

Q And after you were scmewlat intoxicated, when you met 

these defendants you took two or three additional drinks, did 

you not? A Yes „air. 

Q Did that increase your intoxicat*on? A No,sir,not 

noticeable. 

Q When you first saw the defendants, what were they doing? 

• A They were on the street walking. 

• Q Were they walking? A Yes Isir. 

Q In your direction,' or in the same direction as you 

•Were going downtown? A They come up to me; I couldn't tell 

you that 'whether I met them; or 

Q Well, in what direction Were you walking when you first 

• saw them?That is a simple question? A I think they come in 

from the adge of the walk up towards me, towards the building. 

Q, Then, I take it you were walking downtown close to 

the bu.ildi.ng on your right hand side? A I was walking on 

the right hand side of the street yes ,sir.. 

Q, 'And the first time you saw them they Were walking 

across the sidewalk to you; is that right? A I don't know as.I 

could remember exactly, sir. 

Q, Then, you do not remember j1,11A in whic,h direction they 



were walking when' Y•ou first sf!,* them A couldn 

Q I can't hear you. A I 'don't know hether they came 

from the edge _of the walk or they might have come down from 

the Heavens, for all I know. 

Q For all you know, they might have dropped like Manna 

from the skies? A • Yes lair. 

cl Which one was the first one that you saw of the de-

fendants? AMiss DeLong. 

Q, She was right in the lead? A Oh, all the while. 

Q, And wha was it that first spoke of all you four? A Of 

the three? 

Q,. Of the four of you I said you and the three.' defendants, 

who was the first one that spoke? A. Oh, Miss DeLong. 

Q, You are positive that it was Miss DeLong and nobody 

else? A As I remember. 

Q wen,. is there any doubt i in your mind? A No. 

Q No doubt in your mind? A No. 

Q Mr.Thompson, you realize that on your testimony the 

liberty of this defendant depends, do you not? 

MR. menoNALD: I object to this. 

MR. FERRIS,t That is a perfectly proper question. 

THE COURT: Yes, I will allow it. 

MR. MoPONALT: I am arguing with the Court,' 

MR.wirdaat,1). I am addressing the Court. 

TIM COURT: Objection overruled. 

You realize that,' do Jou not? A I ppose so. I don't 

, 



otir muchl a bout the la 

Don't yOtt- know it? Don't you know that On yo'ur t estimony 

depends' the liberty cifA hi. s defendant? 

11 McDONALD: I object to that ,sir, because it may not 

depend On hi. a testimony. 

THE COURT: Yes, I will sustain the objectiOn.How can 

he tell?There are other witi (Saes in the case. 

MR. FERRIS: I respectfully take an exception. 

Q You are sure it was Miss .DeLong who first spoke to yoti.? 

A Yes, sir. 

Did either of the two defendants speak to you at the time? 

A Very n early; they were all together, apparently they were al]. • 

together. 

Q Well, did they all speak. at the same time that Miss De-

Long spoke to you? A No, I don't think all was talking at 

the same time. 

Q, Well, were either of the other defendants talkirOo you 

at the same time that Miss DeLong first spoke to you? A We 

walked, along together and they were all pleasant. and 'done their 

share of the talking'. 

• Q I am asking you if first when Miss DeLong spoke to you 

either of the other defendants addressed :you at the same time, 

or not? A At that sometime, Yes. 

Now, which ,one of the other defendants addressed you at ' 

the sarn e time that Miss DeLong addressed you? A I didn't know 

these people. 



Q "Which one of them?Point them,out by appSarano0 

t dtStinvish them by name? A Miss Weed. 

Row far, behind Miss etong was Miss Weed? A 0 

were all together. 

Al]. close to one another?A 6h ye. 

Q,• What was the first thing that Miss DeLong said to .you? 

A Why, start ed to jolly,`"Bszy tke a little lunch". 

Wt. rERRTS: I move to strike that out . 

THE COURT: Yes. 

Q, I ask you to say what abe fl rk.3t A Haven't 

I said that? 

Q, I want you to answer it again. 

THE COURT: What is the first word you recall her 

saying. 

Q If you don't remember you can say so, Mr. Thompson? 

A I think I have answered the question before. 

THE COURT: Well, please answer it again, so we will 

get along.What is the first word yuuremember her saying to 

you? 

Q Will you kindly put your hand down, Mr. Thompson? 

A They wanted me to.go and buy them lunch. 

THE COURT: You are• not asked what they wanted you to 

. You are asked what they said. 

Q, What Miss DeLong said? A Smiling,"liello". 

Q Smiled and said,"}tello"? A Jollied and "Collie along 

and buy us some lunch". 



7 

... 

35 

tell us what she said Mr.Thompsorr,not that 

she jollied, or anything else; that i son1 a ccon02Usion;i 

not proper.I want you to say ,what she said, if you remerilber.Iff 

don't remember, say so, frankly. A (No answer). 

Q, Do you remember whit she said? A They approached me 

and said,,"Come along and buy us a little lunch". I don't know 

just eoca,ctly what way they put it, but that was the - 

IVIR. FERRIS: I move to strike out the an alter as not 

responsive: 

THE COURT: No  that may st and. It was to t he effect 

that they wanted him to buy them some lunch. 

Which of t he defendant s  a sked you t o go and buy t hem 

something to eat, if any of them did? A Miss DeLong, 

Q, You are positive of that? A Yes.' 

Q There isn't any doubt in your mind that it was Miss De-Long 

that asked you to have something to eat - to buy them something 

to eat? A Not only that, but she --

No, please answer that question.You are positive it 

was Miss DeLong that said or asked you to buy them something 

to eat? A YeS 

Didn't you testify in the Ma gist nstt es s Court as fol-

lows: You don't know which one of these three defendants 

said that to ,you — Q. When you met these three defeniants, 

there was' a -suggestion about having something to e. t, ;somebody 

made the sUggestion. Was it you, or these defendants?Do you  

remember ..uv b3ther you made the s ugp,:es ti on?" Then the Court in 



t eriotee and said something,.and then this queStion was asked: 

'Q'.1 You dont't know which one of the three defendants said that 

to you? A. No." Po you remember, testifying to that in 

the 'Magistrate's Court? A I don't remember. 

Q But you do now say, irrespective of What you testifi ed. • 

in the Magistrate's Court, that it was Miss DeLong that asked 

you to buy them something to eat? A Ye,s,sir, she Wat3 the spcikes-

Man for the whole party. 

MR. FERRIS: I move to strike that out. 

THE COURT: Oh I will allow it to stand. 

Q Will you swear that you did not 'testify in the Magi-

.trate's Court that you did not know which one of the three•de-

fendants asked you to buy something to 'eat?- A I will swear - 

will „stand by the record, what that shows. 

Q, That is not answering my question, Mr. Thompson, and 

don't hedge with me', please; answer my questions durectly.I am 

asking you if you will now ,swear that you did not testify in 

the Magistrate's Court 'on April 16, 1917, that, you didn't know, 

which one of the defendants asked you to buy them something to 
• 

eat? A I don't get your question .T he records will show. 

THE COURT: The question, is, will you swear as to 

whether or not in the Magist rat e' Court you:made that 

answer.Can you remember wIrlther you made it, or not? 

THE WITMESS: I don" t remember. 

THE COVRT: I suppose thisi examination will take 

time further? 

orne 



• • 

JtER. PERRIS: (OB, if your Honor please. 

THE COUR': We will adjourn, then. (To the Jury 

Gentlemen, please do not form or express any opinion as 

the guilt or innocence of the. defendant,  until the 

case is finally submitted to you. You are excused until 

tomorrow morning at ten-thirty. 

(The Court then accordingly took a recess until Friday, 

April 19 1918, at 10:30 o'clock a .m. ) 



TRH PEOPLE ETC. 
against. 

MARY DeIMIG. 

New York, Pirday,  April 19th, 1918. 

TRIAL CONTINUE D. 

MJILLARD P. 'THOMPSO No resumes the stand. 

CROSS EXAMINATION (Continued) BY MR. PEI: 

q Now, you say this was between five' and six o'clock 

that you met those three defendants? A Around that time. 

Q Haw long did it take you before you reached the Herald 

Square Hotel? 

MR. McDONALD: From what? From the time he met them? 

NR. FERRIS: Let the witness answer that. 

MR. McDONALD: I object to that as being indefinite 

as to form. 

THE COURT: Yes, From what point? 

MR. PERRIS: I just asked him from the time he met 

these defendants. 

TB R COURT: He doesn't remember, and I don't remember,, 

what the last question was preceding that. 

11R. YEHRIS: I mean the last question asked this 

morning. 

How long did yoU stay talking to the defendants on 

36t1  Street or 37th Street and Broadway before you proceeded to 

the Herald Square Hotel? A I was Walking right, along, Not. 

a great while. 

Then, do I understand that-immealiately.a te you [let 
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them and t Iked with them yOU proceeded right away to the 

Herald Square Hotel? A, A short time, yea. 

-Q At once? You didn't stand talking on the sidewalk; 

Is that right? A Not any length of time. 

Q No appreciable length of time, and you proceeded 

right al/ay to the Herald Square Hotel. What time did you get 
4 

there? A I couldn't tell you the exact time. 

Q How long did it take yuu from the time you met these 

defendants, at Broadway and 36th or 37t4 Streets, as you tes-

tified yesterday, to the time you got to the Herald square Hotel? 

A I couldn't tell the exact time. 

-*-
Not the exact time; the approximate time, to the best. 

of your recollection? A I should say probably half to 

three quarterv of an hour. 

Q Now, you testified that the Herald Square Hotel was 

at 34th Street, opposite Macy's and the point where you met 

these defendants was three blocks Up on Broadway, a matter of 

less than a quarter of a mile,  Isn't that right? A About 

that, I should think. 

Q And you want this Jury and the Court to understand 

that it took you three quarters of an hour to cover that short 

spacie; is that right? A That is about what I figured; we 

looked in the windows giling along. 

Q When yoa got to the Herald Square Hotel, you say 

you went into the dining room through the ladies 

A Yes, sir. 

entrance? 



'There; was a obaret going on here, wae 

'Yes, Sir. 

And there was dancing going on there, was 

'As r remember. 

Q Well, You distinctly remember there was dancing:going 

on, don't you? Don't you. distinctly remember that there was 

dancing going .on at the Herald Square Hotel on April 10th, - 

1917, when you went there with the defendants? A Well, they 

have dances there. Whether there was dancing at the particu' 

lar hour we went in I don't remember. 

Q You don't remember it? A r don't remember at 

that particular time. 

You want this jury to understand that you now do not 

remember whether the guests at the -Herald Square Hotel restaurant 

on April 10th, 1917, while you were there with these three 

defendants, were or were not dancing? A They was,• but 

possibly not when I want in. 

But there was dancing going on while you were there? 

That evening, yes, sir. 

Q Now, I ask you a question, Mr. Thompson. Did you 

dance with either of these three defendants in the restaurant 

• of the Herald Square Hotel while you were there that evening? 

A No, sir. 

• (1 The only time that'you felt the impluse to dance 

•was when you got to the rshoe store, is that right? 

MA, McDONALD:. I object to that. 

I ,.t+.eniAa 



. 4R. YERRIS: It a fair question on croes 

examination. 

THE COURT: The objection is overruled. 

MR. MCDONALD: To the feeling of an impulse. 

THE COURT: Well I will allow him to testify to 

his feeling. 

Q Is that right, Mr. Thompson? A That is the 

only place that danced with them. 

they? 

They had music at the Tlerald Square Hotel, didnit 

Yes, sir. 

And you are quite a*single stepper, as you said yes-

terday? A •Yes 

'Q And you didn't dance during the hour and a half that 

you were in the Herald Square Hotel? A No, sir. 

Q, Did you suggest that you should 'dance with any of 

the defendants while you were there? A No, sir. 

Q Did they suggest that you should dance with thm? 

No, sir. 

Now how long-- what time was it that You left the 

Herald Squaire Hotel, approximately? A About eight o'clock, 

• I should think, or a quarter to eight. 

Q And where was the Walk-over Shoe store that you 

visited? A I think it is the hext block above the 

• Metropolitan °Pere House, 

Q, 

What street is that? A Broadway. 

Well, what street? Broadway and what street? 
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could, tell you exactly from 
me t is 1210. 

he records. It Seems 

I am quite frank to tell you that I am trying to test 

your memory? A . 1210 BrOadWay, I think the store is. 

Q , You oan't tell 'us what street? , A -It is in the 

center of the block. 

q aan you tell us between what streets on Broadway it 

is? A think 39th and 40th. 

Now, that is a matter of only six blocks, isn' t it, 

from the Herald Square Hotel? A Yes, sir: 

Now, you say you left the Herald Square Hotel at about 

eight o'clock? A That is what I said. 

q How long did you stay in the Herald Square altogether 

with the defendants? A We must have been there a couple of 

hours. 

Q You met them, as you testified, between five and six? 

Yes, sir. 

So, it would be somewhat before eight o'clock that 

you left the Herald Square Hotel; isn't that right? A YesIsir. 

Q Did yau walk directly up to" the Walk-over, or did 

you go in some other direction? A Right up to the Walk-over. 

Q Directly; and you walked at an ordinary pace, you 

didn't hurry, and didn't go slow; is that right?  A Went 

right along. 

view, 

That appeared to be the point they had in view. 

I beg pardon?' A That was the point they had in 



, MR. 12BRIS: move to strikt hat oue.. 

only asked you Whether you walked slowly, or fast. 
than 

you walk slowly, or fast? A We walked faster going down 

Q Did you, when you were walking with the defendants 

from the Herald Square 'Hotel, to the Walkover Shoe store, did 

you walk fast, or slaw? A We walked faster than we went down, 

Well, how did you go down to the Herald Square, fast; 

or slow? A Slower than I went up. 

(1 All right, we will let that answer stand. What time - 

.did you go to the Walk-over Shoe Store?. A Soon after eight 

o'clock I should think around that. 

Q You went in 'through the entrance did you? 

Main entrance., yes, -sir. 

cl Into the shop on the main floor/ A Yes, six. 

Q. And then you entered an elevator, you say? A  

Q Now, will you describe to this Court and jury the 

size of that elevator? Can you give us some idea in dimensions., 

or by indicating something in the room here, as 'to the size of 

the elevator? A Yes, sir, about a little larger.. than that 

table -(indicating District Attorney's table). 

Q. 
elevator; 

Q. 

How much larger? A It is a little under sized 

it is not a standard.sized elevator., 

And when the operator 'of the elevator was in there 

and you and the three defendants were in there it was crowded, 

wasn't it? A Yes, sir. 

Q Could you have could any more passengers than you 



five have gotten into that elevator A Ye5, 

Q How many could.h4ve gotten in,, in your opinion?. 

Oh, two more, I should Chink. 

Q And you would aw that the elevator would carry 

iseven passengers? A I don't know; I didn't figure Sit out 

that way. 

HOIN much larger than this table is it, or was it, 

according to your recollection? A Oh, a size larger than 

that table. 

You mean again as large? A 

Q What do you mean by a size larger than thos an this table? 

A Suppose you added six inches to.the length and a foot to 

the width. 

Q And if this table is three foot by three it would be 

four foot by three foot six? A Three foot six by four. 

MR. McDONALTI: I object to that. 

MR. FERRIS: I withdraw 'that. 

Q But you say, according to your best recollection, the 

elevator was six inches longer than this table and six inches 

wider than this table. Now, when you got up stairs, where 

did you all go to? A Gotoff at the second floor. 

Q But where did you go on the second floor? 

A Stepped right out the elevator and there is an open space , 

in, front I suppose where they sell shoes, between that and 

the fron ond the elevator lands you right at that open space. 



Q• Now, t it a fact that throughout the center, 

this room on the second floor there are, a row of benches 

where ladies sit down in order to try on shoes? A Well, on 

'One side there is a row, and then there is a center place, 

leaving an open space where you get out of the elevator, about 

that size. (indicating) 

Q So, the only open space that didn't have any furni$ute 

—in it was the space immediately in front of the elevator, 

where the passengers alighted from the elevator? A That is 

as I remember. 

q And the rest of the room contaihed chairs and benches 

and counters and other furniture; is that right? A The 

center fixture, I don't remember about the sides. 

Q How large is that open space you have described 

immediately in front of the elevator? A Just about as 

large as this jury box I should think. 

Q About the size of this jury box? A Yes, sir. 

q How many clerks were there Mr. Thompson? 

I.Chink two and the elevator boy. 

Q ram not asking you about the elevator boy. 

asking you how many s&lesmen or clerks were there on the 

second floor of the Walk-over shoe store that night? 

A I think there was two salesmen. 

Are you sure about. that? A • Quite positive. 

Didn't you testify in the magistrate's court there 

were four salesmen? Would that refresh your recollection? 



There mos a manager there and an eleirator b hat would 

four people: 

Q 1.am speaking about the clerks/ Were there any 

other customers in the shoe store besides yourself and the 

three defendants at that time? A I don't remember. 

(?) , You don't remember? •A No. 

Now, in order to refresh your recollection as to 

the number of saleimen that were there, I will read to you a 

question and answer appearing ;on page 19 of the stenographer's 

minutes in the magistrate's court: Didn't .E4 salesman 

go over to you and ask you what you wanted when you reached the 

floor of the Ladies' Department? A Yes, there were two or 

three salesmen there." Does that refresh your recollection. 

as to the number of salesmen that were there? 

"MR. McDONALD: That does not tend to contradict 

what he has already said, and,thatqs the only purpose. of 

introducing,them-

THE COURT: Yes, if it does not tend to contradict 

him, there is no point raised. You can ask him as to 

the fact. 

• MR. FERRIS: The witness testified there were only 

two salesmen there, and six days after the incident he 

testified there were two or three salesmen' there, and 

sublitit there is a sufficient contradiction to bear On 

his credibility. 

THE COURT: ' Very well, you may ask him. 



1:4060 that•refre'sh your recollection now as to how 

many salesmen were there? Put your band down, Mr. Thompson, 

will you? 

THR COURT: If he didn't know then, don'It see hair/ 

he can now now. 

better than that. 

He says two or three. Tro. can't do 

MR. WRRIS: Very well s r, I will withdraw the 

question. 

Q, Whet did you do the minute you got on this second 

floor of the Walk-over Shoe department? A The ladies all 

wanted a pair of shoes. 

" MR. FERRIS: I move to strike that out. 

Q I am asking you what they did, not what they said; 

Where did you go? Did you walk over to the stocking counter? 

A Well, they were jollying 'Me to buy a pair of shoes. 

Now, listen to me a minute. I am asking you if you 

walked over to the stocking counter. "Yes", or "rib"?' 

A As a matter of fact, there is no stocking counter there. 

Q Did you walk over where the stocking were sold? 

I did not. 

vio did? A I rather think Miss DeLong danced with 

me about the first thing had an awful good time with me, or 

something *like that. 

Q

 

You say the first thing you did when you got up 

there was to dance with Miss' DeLong? A - No she did with me. 
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• Well, both of you danced together? A Yee, 

HOW many dances in all did you have with 'Miss Datong 

while you were there? A I don't remember. 

Q Can yo fi tell us whether you had six dances, or three, 

or twenty? A Oh, yes we didn't have a caller; this 

was not a regulation dance, you know. 

Will you answer the question? Can you recall 

whether you had three, six or twenty dances? A I don't 

remember the exact number. 

Q But idszt is the only person you danced with while 

..you were there was Miss DeLong, and not either of the other 

defendants? A Yes, sir. 

You are positive about that? A am quite sure 

about that. 

Q, 

yes, sir. 

You so testified yesterday? A That I remember, 

Now, there is no doubt in your Mind now that neither 

of the other two defendants danced with you at all? Sure 

about that? A That is as I remember. 

I will read to you from your testimony given in the 

magistrate's court: "Q In your left hand trousers pocket? 

A Yew; then we had another. dande. Who had another 

dance with you? A I was a real papa; they, all danced with 

me. Q They all danced around with you? A Yes, sir", 

Do. you remember giving such testimony? A That is true. 

• 
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So that 'When'yeisterday you testified that the only 

person with whom you danced while you were in the Walk.Over 

slue store was Miss DeLong, you were not testifying to the 

truth/ 

MR. McDONALD: I object to the form of that question. 

TH8 COURT: Objection overruled. 

MR. McDONALD: He can ask the question as to 

whether it was a fact., or not, but not as to the falsity 

or truthfulness of the testimony. 

TER COURT: I will allow the question. It is a 

meitter of form. 

Q Will you answer? A There were times when they were  

all around MB very close but Miss DeLong was the only one in 

a dancing position, with her hands to my overcoat; the other* 

were all in a bunch. 

' MR. PERRIS: I move to strike that out as not 

responsive, and ask your Honor to instruct the jury to 

disregard the testimony. 

ITE COURT: Motion denied. I will allow it.to 

stand as his explanation. 
A 

MR. 2ERRIS: I take an exception. 

BY THE COURT: 

Q You know what dancing is. Danoing means moving 

around? A Yes, waltzing* 

Did you dance with anybody but this defendant? 

She was.the only one that had hold of me. 



Did you dance with anybody else 

not. 

BY AIR. PERRIS: 

sir 

Q,- I will read to you question and answer that was 

asked of you yesterday, and ask you if you remember giving 

that 4uestion and answer, by the District 4 torney:_ "Q, Did 

you dance with anybody except Mies DeLong? A Did I? Yes. 

No, I did not. Dance. t. thought yeti said, did I answer. 

I. did not dance with anyone but Miss DeLong." Do you 'remember 

making that answer yesterday? A Well, the record shows 

whether I did, or not. 

am asking you if you remeMber what you testified to 

yesterday, or whether you remember making this answer ' that I 

have ju(t- read?. A Yes, I do. 

q• Then, if you testified in the magistrate's court 

that you danced with all three defendants at different times, 

you did not testify to that which is true? 
*, 

, MR. MCDONALD: The same - obj ection, sir. 

• THE COURT:.. . Well, that has already been put to 

him, that question. 

BY TH2 COURT: 

• Q Is it true, or not, that you danced with the other 

defendants? •A I did' not. 

Q You did not? A But they might have been around 

me at the same time. 

• That is a d fferent matter? A All threc scuffidolig 

A. • 
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Like. together. 

BY MR: Pawls:, 

Will you listen now to some of the questions and ' 

answers that you made to those questions in the •magistrate's 

court? "Q- Who had another dance with you? A I was a real 

papa; they all danced with me. Q They all danced around, 

with you? A Yes." On page 18 of your, testimony in the 

magistrate's court, as follows: fig . That did you say to, that? 

A One of them grabbed me and tried to dance, and then 

another one." 

THR COURT': Now, there is no point in reading this 

to,him. The question is whether he so testified or not. 

Edd you so testify? 

THE WITNESS: Yes, sir. 

Q Now, do you remember so testifying, as I have just 

read to you? A Yes, sir. 

Q Now, which is the truth, that which you testified to 

In the magistrate's court, or that which you testified to 

yesterday here and to-day? A They are both the truth, with 

my explanation; possibly not a regular 

the only One who had hold of me, 

or something; they might all be 

.nie that explanation covers both. 

Q , That is your explanation for that contradictory 

testimony? A ' It is not contradictory testimony.' 

' MR.. MoDONALD: I object to the carackerizatione 

dance,.but Miss DeLong, 

doing the, Virginia Reel, 

dancing with me. It seems to. 



THE COURT: Yes Objection sustained. 

Q, 19hen you' evtified in the magistrate's court that all 

the defendants danced with you), you were not testifying to the 

fact ? 

B. MoDONALD: Now, that is pro-supposing a state of 

facts. We don't know whether he testified to that, or 

not. 

MR. PERRIS: I have just read it. 

THE COURT: I will sustain the objection, on the 

ground it has already been asked and answered, and it is 

for the jury to say whether it is true, or not, and it is 

for him to say whether he so testified. 

MR. PERRIS: I take an exception. 

You say the first think that happened when you got 

upstairs in the Walk-over shoe store, Miss DeLong grabbed you 

and danced around with you? A Yes, sir, feeling very 

lively. 

MR. YERRIS: I move to strike out the latter par 

of the answer. 

THE COURT: Yes, just confine your answers .to what 

the question calls for. 

Q How long did you dance around together? A I dontt 

remember, 

q ' Was it five minute, ten minutes half an hour? 

Well, all together I think I—

QI am asking you about fhis one danoe with Miss DeL ng? 

V141 



We 'were dancing or scuffling a 

whatever you like.. 

fled t 

minute1 

different times 

I 'am aisking you about the first dance you have testi—

How long did it last? A I couldn't say to the 

Well, can you say approximately? A No. 

Q Will you say whether it was five, ten, or fifteen 

minutes or lass, or mere? A I might say about five minute." 

q About five minutes? A Yes, sir. 

New, this space in front of the elevator, where you 

were deriding, is.  plain, .open view of the rebt- of the.store up: 

there, is it not? A The second floor, the back part. 

Q. 

9, I s9y, that all the clerks that were there and any 

customers that might have been there could havd lseen 'you 

dancing if,they were looking in your direction? A Yes, sir. 

Q Now, did anybody come over to you and say "Here, 

this is not a dancing hall; you can't dance here"? "yes" or 

to that question, and if you don't remember say so, 

frankly? A I don't remember. 

You don't remember anybody coming over and saying 

that? A No, sir: 

After the first dance, what did you do? The 

main thing was, they wanted shoes, and I wouldn't buy the 

shoes: • 
MR. FERRIS: I move' to strike that out. 

Q I am asking you what you did after you stopped 



dancing for at least five minutes, as via testified,what did 

You dc?,. Did you'walk further into the store?' A X don't 

'remember. 

Q To where the stockings were? A I don't remember. 

The stockings were. in further in the store. 

Where were the stockings in the store? A In the. 

front part, between the elevator and the window, a little shdw 

case, it is not a stock.ofstockings, like a regular department 

store. 

q

 

Were the defendants standing while they were purchas-

ing the stockings, or sitting? A Standing, as I remember. 

Q You don't remember of any of.them being seated at 

any time while they were there?. :A I,couldn't say as to how 

long they sat down or' stood up. 

Q Did youseethe defendant, Miss DeX.ong, sit at any 

time in the Welk-over shoe store? A She might have been 

sitting down some of the time. 

q Did you see her, I am asking you? A I cbuldn't 

swear whether she sat down or how long she sat down. 

You don't remember? Even after this five minutes 

dancel.she didn't appear tired and sat down, did She? . 

A I don't remember that she did.' 

How many dances did you have hefere the stockings 

were selected, before the'stockings were purchased? 

A I couldn't say exactly. 

Q, How many dances did you havd after the stockin 
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were purchased? I think we had the last dance 

befote the change and the packagea caebaók. 

Q I am asking you how many? A I couldn't way. 

You can't say how many dances you had after the 

stocking were purchased? A go. 

Q You can't say how many dances in all you had with 

Miss DeLong in that Walk-over shoe store? A Not as to a 

certain number, no, sir. 

Q Didn't you testify yesterday that you had two dances 

with Miss DeLong before any stockings were purchased? Don't 

you remember that? A Yes, sir, I did. 

'Q Well, is that the fact? Did you have two dances 

with Miss DeLong before the stockings were purchased? 

A At least two, I should think, or during the time I. was 

there, I had probably three dances. 

q When you say at least two, Mr. Thampsor4 do you mean 

this Court and jury to understand that that is your best 

recollection, but that you are doubtful about it? 

A Not doubtful about dancing with her, but as to just how 

many times I would have to approximate it. I should say 

probably at three different times we were dancing or scuffling 

around, whirly-go-round, dancing like all'togethert maybe 

three different times. 

Do you consider scuffling and dancing the same thing, 

Mt. Thompson? A Well, there is such a thing as 0 rough.. 

house dance, you know. 
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That Is what you mean when you say dancing? 

couldn t explain it. Miss DeLong and I  were 

waltzing, but there were times when theY werd all arOund me, 

and I was a real papa, all very close to me. 

Q• las there any music there, M. Thompson? A No ,air. 

(4, Were you whistling music while you were dancing? 

I can't whistle music., 

Q Did any of the defendants? A sir. 

Q Whistle for you to dance by? 

member, sir. 

Not .that I re-

You.danced without any mtsical accompaniments what-

ever? A Yes sir. 

When was it that you first missed your scarf pin) 

before you bought tht stockings, or after you bought the 

stockings? A Miss-- I didn't get your question. 

When was it that you. first missed your scarf pin, 

before you bought the stockings or afterwards? A During the 

time of this kind of a dance I was telling you about. 

Q This kind of a dance? Was that the one that was had 

before the stockings were purchased, or after? A I couldn't 

tell you just which one. It might have been the second dance, 

possibly. 

BY THE COURT: 

Q Was it before or after, the stockings were purchased? 

That is the point? A Oh,, I think-- as I remember, )aefoWel 

the. stocking's was purchased. 
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BY MR. FERRIS: 

Now, You are positive that this sdarf pin incident 

took place before you bought the stockings 4 is that right?. 

A As I remember it, it was during the time we was there on 

the floor and dancing and jollying. 

Q Mr. Thompson, won't you please be good enough to 

tell us it you are sure, or not sure, on that subject? I 

don't want any guess work from you. I want you to answer. 

the question, if you know it.positively, and say so; if you 

don't remember it, say so? A During the time we were 

dancing there the scarf pin -- I felt something was taken off' 

me, and I found one of them had it. 

Q I am askin you if you are positive .that this 

episode that you related yesterday about the scarf pin being 

taken out of your tie happened before the stockings were bought, 

or after the stockinp were bought? A I don't remember. 

-Q So, when you testified yesterday as follows: "Q Did 

she say anything when you said anything about treating her 

like a queen, and that that was Pretty raw treatment she 

was giving you? A No, she didn't reply particularly to 

that, and then they wanted hosiery, so I conceded to buy 

them three pair of silk hose, at $1.l0 apiece. Q That 

was after the 'second dance? A yes. q What happened 

.then? A So I bought the hose; they took them, and I took' 

,my bill book out for *3.30"; so that when you ,testified in 

that manner yesterday, as I have jua to:you, you were 



 tat., 

not certain that that took place in the manner and at the time 

that yoU testified/ A What? I don't understand you; that. 

the pin—

g You just tdstified• a minute ago that you did not 

remember whether this stick pin episode that you have, testi-

fied to took place before' the stockings were bout or after 

they were nought, and it appears by your testimony as I have 

read it to you that you gave yesterday that you testified than 

that the stick pin episode took place before you bought the 

stockings, that after she returned the pin to you then you 

bought the stockings. Now, I want to know which is true? 

A To the best of my knowledge and memory, I think it was 

before.I bought the hosiery. 

Now, I will read to you from your testimony given 

in the magistrate's court, as follOwS I will read to you 

'from your testimony given in the magistrate'S court on; that 

point, and ask you .if you remember so testifying: "Q Let us 

understand how it 'was. One of these three defendants took 

- the pin from your. tie. What time was 'it when you first got 

into the department? A No, just before we got ready to go 

out." Now, do you remember-- no I will read further'. 

nq As you were to leave? A /e8. Q Were any salesmen 

about Itt that time? A Yes. Q Were you present at 

that time? 4L Yes sir." Now, do you recall giving that 

testimony in the magistrate' a court? 

1. MoDONALD: I -object to that question, 



'as :1)6111g confusing. n fad 

•qUestions are ,Confusing. 

THE COURT: I think they are plain, but it is 

gatherable from that that it 'happened just before they 

left. It is rather ambiguous. Did you testify in 

the magistratels,Coutt that this pin epidode took 

place just before you left? 

THE WITNESS: If the record says so, I did. 

Q Then, you will take my word forAt that i have read. 

from the record correctly? A Yss, sir. We wasn't there 

long. It was a quick get-a-way after they got the hose. 

Q Mat is that? 

I. McDONALD: The way this question reads as 

given in the magistrate's Mart was: "q Let us under. 

stand him it was. One of these three defendants took the 

pin from your tie. What time was it when you first got into 

the department? A Just before I,got ready to go out". 

MR. RIS: Do you want the jury to understand, 

this question means, "What time was it when you got in 

the department” and he answered "Just before we got ready 

to go out?" 

MR. MCDONALD: I say the question is confusing., 

MR. FERRIS: There is nothing confusing about it 

to me. 

wer? 

(Ana 

'NI'. Stenographer, will you read *the last ane-

read as follows: "Yes. wa nit there 
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long. lb waa a uiok geta—way after they sot the 

hose".)• 

MR. PERRIS: NOW, I'move bo strike out that ans.. . 

wer.. 

THR COURT: Yes, motion granted. 

B. PERRIS: And .I ask your Honor to instruct the 

witnees not .to inject such things. 

THE COURT: Yee, if you will answer the questions 

we will get along very quickly. 

Q You feel very vindictive toward this defendant, 

don't you, Mr. Thompson? A I do not, sir. 

(1 You don't? A No,sir. 

Q Haven't you been up to the District .Attorney's 

office a number of times urging that thip case be brought on 

for trial? A I suppose it had to be tried. 

Q,, Didn't you go to the District Attorney and urge him 

to try the case ? Did you feel bitter? A When? 

Q I am asking you whether yoU did, or did riot? 

I was subpoenaed down here; I came -on my subpoena. 

Q Haven't you voluntarily called at the District 

Attorney's office and requested that this caee be pushed on 

for trial? "yes", or "no"? A No. 

Q Never? A I have never been to the District 

Attorney's office until I was down here on this last subpoena. 

You never came down here unless you were subpoenaed,. 

that ht? A Yeso sire 
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You never requested the ,District Attorney to press 

the case on for t*ial is that right'? ft Yes, sir. 

Q You feel friendly toward the defendant, then, don 

you? A They are not friends of mine; I don't think--
is 

don't even know whatAth.e right name of this defendant, 

seems she goes by two or three names. It gets one confused. 

MR. .111gEtRIS: I move to strike that out. 

THY, COURT!: Yes, motion granted. 

Now, you are certain that it was Miss DeLong that Q 

• took the stick pin out of your tie, ae you testified yesterday? 

A This woman here. 

Q Yes, this is the woman that took your scarf pin? 

A Yes, sir. 

And you saw it in her hand, as you testified yes-, 

terday? A Yes sir, I' got it ,,back off her.  

Q And  you got it back from her hand? Yes, sir. 

Q Any doubt aboutnnthat ill your mind at all? 

Positive. 

Q Do you know the defendant who is known as Miss Weed? 

Is she here in Court now? A I know now who Miss Weed is, 

yes. 

Q, 

the fur 

Q, 

Where is she? Which one is it? A That lady with 

trimming on her coat, I suppose it is. 

Is that the one you point out? A Yes, sir. 

So, in -.I withdraw that. Don't you redell Mr, 

Thompson, that' in the magistrate's court you idettified 



Eleanor Weed as the woman who took your Scarf pin? DOn 

• you remember Chat? A I' didn't know the naMes of the people 

then at all. 

Q Don't you remember-. A And at all times, even 

from the time ridentified them up in the police court and 

there verified my statement thatit was this woman here, and 

if I might have been confused--

Q Will you stop a minute? A Yes, sir. 

Q You now testify that the woman whom you identified 

in the police court as having attempted to take your stick pin 

was this defendant sitting at this table who is now on trial? 

A The police station, yes, sir. 

Q, N04..I am speaking about the police court, the 

magistrate's court? A I might have ibeen confused with the 

names of the women. 

Q Ea this i the woman that you identified in the  

magistvatels court as the one who took the scarf pin? 

A Oh, yes, she was manager of the whole show. 

MR. FERRIS: I move to strike that out, if your 

Honor pleases. 

THR COURT: Yes, motion granted. 

You don't feel any more animus towards this defendant 

than you do towards thereat of them, do you? A No. 

11 Despite the fact that you want to make her the ring 

leader? A I am simply telling the truth, what it was 

Well we will see about that. Now I am going to 
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Iv you if you remember testifying n theAmsgietrate 

413 follows: q Wbat were the other two doing at the time? 

A They, were around me very close. (I Did you have any-

thing in your tie at the time? A Yes, they took my pin 

out of my tie. While they were dancing with you? 

I don't know. I found it gone." I ask you if you 

-remember testifying as I have just read in the magistrate's 

court? A If the record says so, I did. 

Q Then I will go on and read on the next gage, conti-

nuing that testimony, nq You don't know who took it? 

A No". Do you remember giving thdtt answer to that question? 

A I answered that way if the record spys that way. 

I will read further on the sane page: "Q When 

did you see •the pin in your tie last before that? A When I 

found them taking it off me. They gave it back to me, and 

then I put it into my wallet. Q Who was taking it off 

you? A One of the ladies, the one on the end, I think." 

Now, which defendant was seated on the, end, as you have 

described, in the magistrate's court if you remember? 

A To the best .of my knowledge, thie little woman. 

Q This :little womant, meaning this defendant here? 

A Yes, sir. 

q Eleanor Weed? A Yes, sir". Do you 

remember identifying Eleanor Weed as the person who took the 

pin? A I might be confused by the names. 

Weli the District Attorney was asking you these 



questions, Mr. Thompson? A Its, sir. 

And ±fI tell you. that the District Attorney at the. 

time representing the people, asked you if you identified the 

defendant known as Eleanor Weed as the one who took yOur tie 

pin,. would that refresh your recollection? A No; if 

testified it was Mrs. Weed, then I got them confused. I 

might better go by the size of the people or something. 

Q. Now, as a matter of fact, Mr. Thompson0.,yoU pointed 

out a certain woman seated on the end as the one who took 

your scarf pin, and then the District Attorney said ."Eleanor 

Weed", pointing to the woman wham you had indicated, and you 

said "yes". You remember that incident, don't yo4 

A I do not. 

Q Now, in the first part of the questions and answers 

that I havd just read to you, you testified that it Was the. 

woman who danced with you that took the scarf pin; isn't that 

right? A Yes, sir. 

Q And you had indicated the same woman as having 

taken your scarf pin; isn't tthat right? A Yes, sir. 

Q Now, I will read to you as to what woman you 

identified as the dancing woman. "By the Court: You 

started to say chased. What did you mean by that? A This 

middle lady was the most active; she grabbed me around the 

waist and danced with. me". Now, don't you remember that it 

was this woman? A That was this one. 



he middle lady? A Yee. 

Ie the one whom you .indicated in the magistrate's 

court as having danced with you, and then later on on  the same 

page you said it was the. end lady, referring to' the Weed 

woman, as being the one who took your scarf pin. You recall • 

that now, don't you? A Well I might get the names cola , 

fused. 

No, I am asking you about the position these three 

• defendanUrwere seated in the magistrate's court, next to one 

another? A I will stick to the record. of the Court:, but 

the namdL might, have been. confused.' 

Q No, I am askin-g you as to the position.you identi-

Iled the one .seated in the Middle as the one who danced with . 

your and yesterday and toaday you told us the only woman who 

danced with' you was this defendant -here, and later on you 

identified as the one who took your scarf pin the end woman, 

being a different woman. You recall that, don't you? 

A Yes sir. 

Q Now, do you still persist in saying that it was 

this defendant who took your pin? A Yes, sir. 

Q Didn't you testify in the magistrate's court with 

reference to this pin later op as follows: YOU say 

your testimony is that while you were dancing there you 

noticed' one of the defendants take your pin; is. that correct? 

A • Yea. Q Wha t defendan t was it? A 1 Couldn't bell 
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You couldn't tell? A NO.. you know you swore 

ur direct examination it was the defendant Weed that ,book 

, your pin from your tie? Is that a fact or it? 

Didn't you say on your direct examination that it was the 

defendant Weed? A said idol., thought so. 

you swear it was the defendant Weed? A I said I thought 

it was. Q You say ,you don't know which defendant took it, 

don't you? A Yes". Now, do you remember that testimony 

MY. Thompson? 

the names. 

Yes', sir, dInd that is the confusion of 

Q Now, stop a minute? A The Judge at that very 

point said "I thought so". 

MR. FMRIS: 

witness --

TM COURT: 

I ask your Honor to instruct the 

You can explain when the District 

Attorney examines you. 

Q What sort of.an overcoat did you have on, Mr. 
0 

*Thompson? . A This overcoat here (indicating). 

cl The Elam one here? A Yes, sir. 

Q Would yoU, kindly put it on and let us see just the 

kind of overcoat it is? A (Witness puts on overcoat) 

Now, just stand up there so the jury can see you, 

with your overcoat on, turn around and face the jury? 

A (Witness 'faces jury with overcoat :on) 

Now, that is the same identical'overcoat that you 

had on? A Yes sir. 

11•••••• 
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And that overcoat reached below your. knees, 

.does how? A Yes, the length is the same. 

Q. 

open? A 

The length is the same? A 'yea, sir. 

Were you in the habit of wearing it buttoned, or . 

Open; it is very loose big. 

Was it open on that day, December 7th.4- December 

10th.0. 1917? A •Oh yes I never.button it unleas ram out 

in extreme cold. 

All r1ht, you can take off the boai? 

(fttnewts takex off over  

q How long had you had this two hundred and fifty 

dollars that you have described., how long had you been 

carrying it? A TWO or three days, I should think. . 

q Where did 'you ge t it trim.? A I don't remember 

bow long. 

Q Where did you get• it from?. A The bank. 

Q What bank? A I think from the Binghampton bank. 

Draw it yourself personally? A Yes, sir. 

q How much did you draw? A ' Three hundred. 

Q At the time you .drew the three hundred, did you have 

any other money with you? A ' Yes, sir. 

q How much, if you remember? A Loose silver in my 

pocket, change. 

Xust some loose change? No bills? A . couple of 

dollars, Yes.  

. Then, you bought our railroad ticket too, from 



inghaMton. to New York, ai.dn t'you? 

book. 

You came on a, mileage book? A YOU, sit. 

When you got to New York you went to your daughter's 

Yes, sir. 

How long was it you had not been to New York prior 

to this visit? A, I don't remember. 

Do you remember whether it was ther a month, six 

months, or a year? Can you give us your beet recollection? 

A I don't remember. 

You can't tell, then, whether it was .a year before 

that or two years, or a week before, can you? A Irnight 

'have been down here the previous week and go back again, 

because my daughter was sick. I can't just tell the exact 

dates. 

Q And you got to New York a week before this incident 

happened with the defendants, isn't that right, as you tes-

tified yesterday? That is what you said? A Probably. 

can't give the exact times. 

DUring this week you spent some money, didn't you? 

A. little, yes. 

Q When you came and visited your daughtersin New York, 

didn't you give them any money? A Oh, they have funds; I 

don't always have to--

GI I, am only asking you if you gave them 'any? 

I don't remember that 1 did, 



Didn't you bring 'them a present? ,A 

Chou any money that timq. 

Did you give Chem any present? A 

When did you buy them a present? 

NR. McDONALDI I object to that sir, as being 

immaierial. 

THE COURT: The objection is sustained/ 

MR. PERRIS: He said "then". Perhaps he d 

day or two later. 

THE COURT: You can ask him whether on that visit 

he did. 

Q On that visit did you give any presents to either of 

your daughters or your mother, who is living with your. 

daughters? A I donit remember, sir. 

Q Now, in all UT week before this incident happened, 

whiXe you were in New York, you spent quite a little money 

or drink, didn't you? A No sir. 

Q How many drinks on the average did you have each 

day? A Mast of that week I was not out; I had a very sick - 

daughter, and I was with her nearly the whole week. 

Q And when you got out, that was the first day, the day 

that this thing happened, is that right? A Well, I couldn't 

positively say whether that was the first day, or the  econd 

day. 

Q Well, that day you were drinking high-balls and beer 

as ohas a weren't you? A As I testified yesterday, 

..••••• 



You Would just take a high-ball ,and then take 

glass of beer• as a 'chaaer? A, No. 

Q No. A No 

Q What is t? A I have taken a little chaser Of 

beer. 

Q . Didn't you testify in the magistrate's court that 

On that day you had been drinking high-balls and then taking 

beer as chasers? A have drank it that way. The Court 

aicked-me about drinking, and I said, yes, I was accustomed to 

drinking what wanted. 

Q And that you were accustomed to taking beer as 

chasers to high-balls? A • No, but I had even done that:, 

and not have it affect me. , Plain water is better, even a 

mineral water, as a chaser. 

I will read to you. your testimony given in the 

magistrate's court upon whiah your memory seems to be rather 

clear at the present time: HQ What were you 'drinking, 

what liquor? A I think I had a .scotch high-ball. Q Yob, 

were drinking scotch high-balls? A Not all the while. If 

I. took second -*drink I Macre it a short beer, as a chaser"? 

A Well, what I meant by that,. if I took a high-ball at 42nd 

Street, I Ili ht go down to 23rd Street and take a small beer. 

I didn't take them both together at the same place. 

Q, You take beer as a chaser? A No, I don't. I put 

it in that way 

0, But didn't yoi testify that you took beer as chasers 
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high-ballii? A hat tes tiitiony: stand for.,but . 

explained it as Imeant it.. 

iletw much of that money had you spent of this three 

hundred dollars? A I think about twenty dollars. 

Q, In what denominations •did you carry that money?. 

A I think it was mostly twenty and ten dollar bills, and 

yet I don't just remember. 

Will you kindly describe that Wallet in which you 

carried that money? A I carry it in here now (indicating 

inside vest pocket). I-dont t carry it in my hip pocket any 

more. 

MR. Now, if your Honor pleases, I move to 

sttike out that statement of the, witness. 

THE COURT: Yes, he was asked to describe the wallet. 

Is that the walle t? 

THE WITNESS: No, pretty much like that. 

Q, It folded over once, like that? A Yes. 

Q Did it button over? A No sir. 

Q And where did you carry the money in that wallet? 

On the inner flap? A Right in here (indicating) 

Q When was the last time kitak before yott took that 

wallet out in the 'Walk-over store that You pulled out Ulia.... 

wallet?ana took some money and used it? De you understand 

my question? I will try to make it, clearer. Perhaps it is 

a little vonfusing. . You testified  that you took your Wallet 

„ „• 



the Walk-over shOO ,store 

72, 

and took a ten dollar bill 

out. Now, when before that had  you taken out that wallet, 

that you remember? A. I don't remember whether X-. I must 

have taken a bill out of that, down at the Herald Square, too. 

Q But do you remember whether you took out a bill at ' 

the Herald Square, or not? A I am very sure that I did. 

pone. 

18 there any doubt in your mind? A Positively 

Why did you hesitate?sw,long then in answering my 

questioh ? A Well, I sometimes will carry a ten dollar 

bill, when it is broken, I take it out of the Wallet and Put 

some ones back, and I put it right in with the change and 

that may last without going in ,here (indicating) 

Q And that is what you did when you got the Change 

from the stockingcs the six dollars and change? A I might 

have; I don't always need to go to the bank; sometimes I will 

have scme left from a ten dollar bill to work on for the day. 

Q How much was your check at the Herald Square Hotel? 

I couldn't tell you, six. 

Q Do you remember whether it was ten Or twenty dollars? 

A I do not sir. 

Q, Do you remember whether it was more than twenty 

dollars? A I do not, sir. 

dollars? A I do not, sir. 

, 

Do you remember whether it was as much as thirty 

Was it as much as fifty, if you remember? 
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Q• You.dontt-know, then, whetlier it' was a ddllar, or 

hundred dollars? A ometmea you pay 

Do you know', whether it was a hundred dollars, or 

dollar? •A No, sir. 

Q But, whatever, it was, you took the Money out of your 

wallet? A I paid the bill. 

q Whatever it las, you took the Money out of the 

wallet that you carried in your left hip pocket? 

• A If I spent enough that I needed to. 

Q Will you describe the other wallet in which you say 

you put your change? What sort of awallet was that? 

• A. That was --.youllave seen, a change puree. 

Q net sort of a change purse? A OnlY it waa a double 

length 6ne, instead of a little round one, just &p out that 

size, just about like that, one which opens up here 

trating); 

Q•Waa it square,- or round, in shape? A Oblong; 

just about the size of that (illustrating). 

Q You ohly put silver and copper in there-- coins, I 

mean --no bills? A SOMetimes little memorandums, it being 

oblong shaped, it was big enough to put bills in there and 

I put My pin in there when I got it back, instead of putting 

it back on and taking another chance. 

q Just a.minute. 'I am only asking -you to describe 



0 called wallet nd I don want you rambling 

about pins now. You say you sometimes carried bills ini 

there? A .Yes, sir. 

Q Did you carry any bills on that day in that change 

wallet ad ypu call it? A That six dollars and seventy 

cents was put in that wallet that day. 

Q You are sure you put the six dollar's in bills and the 

seventy cents in silver in that wallet? A In this pocket, 

with the wallet. 

Q.. I didn't ask you whether you put it in the.pocket.. 

I am asking you whether you put it in the wallet, or by it-

self in the pocket? ,A I am sure I put it either in the 

wallet or the pocket. 

Q So you do"'t know now whether you put this six 

dollars and seventy cents in change inside your change wallet 

and then put it in your trousers pocket, or whether you put it 

in your #0users pocket without pliating it in the wallet? 

A I think I put the small bills in without putting it in 

the wallet, as I usually do. 

Q You say you put the change in your pocket--

I didn't always --

Will you wait until I finish my question? 

Go ahead. 

Q Do you now say this six dollars and seventy cents 

you put into your Pocket without putting it in the wallet, or 

not? A I couldn't say. I do it both ways. 



You dontt remember, do you? A I couldn t say. 

Q 1100 deep is the pocket in which you c'arried your change 

wallet? As deep as the one you have on now? A Yes, about 

the same. 

Q You have to, put your hand in above the wrist in 

order to reach the bottom? A There you are (illustrating) 

And you had your heavy overcoat on, didn't you? 

A Yes, sir. 

Q And you saw that that wallet and all the change 

that you put into your picket was gone? Yes, I think I 

had--

Q Did you have any change_at all leftvwith you; after 

this happened? A I think -I had a couple of nickels and a 

p nhy, something like that, just street car fare; 

Q Now, you testified that when you bought the 

stockings you gave a ten dollar bill? A Yes, sir. 

Q YOU pulled that out of your wallet that you had in 

your hip pocket? A Yes sir. 

,Q Did you see how many bills were in your wallet 

at that time? A They were all there except what 1 had 

spent, this dollar or two. 

Q, Now, you said that sometimes it was your custo# to 

put change in the way of bills into this pocket? A Yes sir. 

Q Into your trousers pocket? A Yes, sir. 

Q Now, are you certain that you pulled out this ten 

dollar bill from your wallet that you carried in your hip 
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pocket, or from your trousers pocket? 

of 77 hip pocket. 

Q• You are positive of tiSt? 'A Yes, sir. 

Q You don't know how muell change you got from your 

cheek at the Herald Square Hotel, do you? A Six dollars and 

seventy cents. 

Q At the Herald Square Hotel? A Oh, no, I thought . 

you said the hosiery. 

change 

No. A No, I don't. 

You don't? A No. 

And you don't remember wha t you did with that 

do you? A No. 

You don't know whether you put it back into your 

wallet,* or WAether you put it into your trOusers pocket, do 

you? A No. - 

(1, And you are not certain that you pulled out yoUr 

wallet  in the Herald Square Hotel .with Which to pay the cheek, 

Qr,e you? A No, I think I did, though. 

Q But you are not certain? .A No, might have paid 

every round, or 'might have paid them all together. 

Now, you say when the change came somebodY grabbed 

it; is that right? A The hosiery change. 

q Yes, I am speaking about the hosiery change now? 

A Ys, air., 

When you got the six dollars and thirty gents, 

ebbed it? A This little woman there (indicating de-. 



You•mea,n this .defendant here now? A Yes,'Elir. 

Miss MeLong? A 

is her name or not. 

Q You mean. this defendant here? YOU, sir. 

The grabbed it? A Yes, sir. 

Q Do you remember testifying in the magistrate's court 

that it was the clerk who took the change and gave it to you, 

and that they never had it in their hands at any time? Do 

you remember testifying to that? A I don't 

Well, don't know whether that. 

remember, sir 

q I ask you if you redall testifying as follows in the 

magistrate's court, speaking of the change, and I will read 

a question back:. tog Did you"later receive changetrom the 

clerk? referring to the change in payment of the stockings, 

Be was going to give it to me, but they wanted it. 

Q Who wanted :it? A The three ladies. Q Which one 

wanted it? Did any one take it? A The clerk wouldn't let: 

them have it. He gave it to me". Do you remember giving 

that testimony'in the magistrate's court? A If that is ,th.e. 

record. 

q . That Is the record. • lam reading from the record? 

A. It speaks for itself. 

q And that refreshes your recollection, that you so 

testified there? A Yes, sir. 

Q • y.did you 6ay.that in the magistrate's court, 

Under oath, And now you say that' it was Miss DeLong who grabbed 

t• 
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the change nd that she had the Change in her hand? 

X think the clerktook it from Mise DeLong. I didn't' 

take it from her. 

Q And your recollection .is hazy on that point, isn't 

it4 Mr. Thompson? A Well, there is other witnesses, The 

clerk could straighten that out. 

Q I am asking for your recollection? A I say I 

recollect it. 

Q- Have you talked over that testimony with the other 

witnesses in the case that the people are going to present 

here? A (No answer) 

0, Have you talked to Mr. Macauley? A' I have talked 

to Mr. Brady. 

Q And you have talked to Mr. Macauley:, haven't you? 

A I don't know who Mr. Macauley is by name. 

'save you talked to that gentleman (indicating)? 

A Yes, sir. 

Q Did you tell him what you remembered of the tes-

timony that you were going to give ? Did you tell him what 

you were going to testify to? A No, sir. 

Did he tell you what he was going to testify to? 

A No, sir.  • 

Q When did you see him the first time? When did you 

first see that man that stood up? A When I was having 

trouble to get my change, I think he is  the man that cam up 

from the back part and straightened it out, I remember it 
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You remember that Mr.' Macaulay came forward? 

I don't know *heOher it is Mr. Macaulay, or not: 

Q You remember.it is this man who Stood up now? 

I am not sure about that. As. I understood at the time, 

it was the manager of the store. He can tell that. 

Q Didn't you just now say, Mr. Thompson, that yoth 

recall the first time that you saw this man whom I have indi-

cated to you as Mr. Macaulay was When he came. to prevent the 

wogen. from leaving the place without giving you back the 

change? Isn't that what you havd just said a minute ago? 

A It was the first time? 

Q Yes. A I would think so. I would think that 

was the first I saw of him. - 

Don't you understand you are under oath, Mr. 

Thompson and you are not supposed to give what you thinkv 

that you are only supposed to testify to what you know, and 

when you don't remember you can state you don't remember? 

A He can verify that. 

Q He can't verify your recollection. •am asking you. 

if you unddrstand that you are here under oath to testify 

ohly to what you know, and not what you guess, or what you 

imagine. Do you realize that? A I don't remember seeing 

him until he 

Q, I am not asking you that. I am asking you if 

all the testimony that you have testified to is of your awn 



knowledge, what you actually remember, or whether part' 

is guess work? A No guess work whatsoever. 

q Vow, you distinctly remember you talked to Mr. 

Macauley the first time when you came to get, your change frod 

the women is that right? A Yes, sir, I think he cane up 

and straightened matters out, and I would naturally have some 

talk with him. 

q When you say "yes, I think so", uo you mean that 

there is any doubt in your mind, or that you are positive 

and certain? A No doubt about the facts, but as to the 

minute or second or faces or twetwe or twatwas I am lax about 

that, that cis 

It makes no difference to you about faces, whether 

you pointed out Eleanor. Weed or pointed out this defendant, 

the third defendant, that is of no consequence to you, that 

you are not sure about, is that right? A  Oh, yes, I am 

sure. 

or 

0, But didn't You say that faces didn't make any 

difference tonvoul A :No, I said I avoided getting what 

I could, in :getting amongs that, those things, that is all. 

• It is not that I am avoiding 'any testimonY,, but just the way 

you s eem to.-- that it don't just suit Somebody else. I can't 

Shape it to thuit everybody. 

q. Have you ever had any mental trouble? 

Not.tkot I know of. 

Not Chat,yoU know de? A No, sir. 



You may have, but you don't know it, 'that 

right? A Yes; 

Have -you ever been confined in any sanitarium or 

any institution? A Nat to my Icnowledge. 

Q What? If you were confined, you would know it, 

wouldn't you? A I should think so. 

Q And you say now you don't know whether you were 

ever confined or not, to any institution? A I know I' 

have not been. 

(1 What? A r have not been, no, sir. 

Q Are you trYing to be facetious? Are you joking 

with me? 

.14E. McDONALD: I object tonthe't. 

THE COURT: Objedtion sustained. 

MR. MORRIS: I take an. exception. 

Have you ever consulted a physician at to your 

mental condition? A No, sir. 

.q Have you ever been convicted of a crime? A Nopsiri 

Q

 

Have you ever testified in a criminal case :before? - 

A Yes', air. -

You were the complaining witness in that 

weren't you? A In what case? 

In the case you testified in? A . Yes, sir. 

case, 

What Were you accusing the defendant of? Taking 

Your money, wasntt it, the same sort of charge you are making 

here? Answer that "yes" or "no"? A No. 
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the histOry? 

q No, what is the charge you were making? A 

u-making?, A •D 

is two different cases; cine man robbed me of about six 

thousand dollars of merchandise. 

And. what was the other case? A And the other man 

robbed me of about fifteen or sixteen hundred in merchandise. 

Q, And this is the third time you have charged people 

with robbing you; is that right? A This is the third ease, 

Q How long in all were you in the second floor of 

the Walk-over shoe store? A I think I testified to that 

yesterday. 

Q Will you answer the question? A Whatever the 

.There 

record shows. 

BY THE COURT: 

Q Will you please answer questions, so we will get 

through here'? A I would say, if I remember, 

like an hour, of three-quarters of an hour. 

BY B. FERRIS: 

some thing 

An hour or three-quarters of an hour? AT An hour 

or three-quarters of an hour. 

q And during that time all that you bought was three 

pair of stockings, at $1010 

you were dancing around the 

a pair, and the rest of the time 

place; is that right? 

A 'What I testified yesterday, forty-five minutes. 

• 
Is that right? A Well, approximately, I think it 

Q, 
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was about three qUarters of an hour, in and out, 'dancing1 

. Of the three7quarters of an hour you word on that 

second floor, how much of that time was spent is selecting . 

watockings? A I couldn't ,rsay positively. 

Q Would you say half of the time? A No. 

Q Less than half? A I couldn't say. 

Will you say it was a quarter of.the time? A 

couldn't say. 

Q Will you say it was more than one minute? A 

would swear it was more than a minute. 

•Q Would you say it was less than five minutes?' 

wouldn't take it both ways, coming and going. 

Now, you got into the elevator and got down to the 

store below. Were there any clerks in that store below? 

A Yes sir. 

Q Did you see any customers in the store below? 

A I don't remember.. 

• You walked out to the sidewalk. Who walked out 

first? A We all went out the elevator together and right 

out on the walk. 

Q Naturally, you permitted the ladies to.go first, 

didn't you, Mr. Thompson? 

MR. •MoDONALD: Oh, I object. 

(;), Did you let the ladies go first? I withdraw that 

question. Did you let the ladies go out first? A Yes, 

naturally would; we were close together, a small elevator. 



When yoU got O the sidewalk,. *het happened? 

They disappeared. 

They disapeared without a word? 

MR. MODONALD: May the witness be permitted to 

finish the answer? 

Q Without saying a word to you, they disappeared? 

"yes" or "no"? Did either of the defendants say a single word 

to you? A No but we as a whole--

Q You say "no"? Is that your answer? 

ItER. McDONALD: "No, but"? 

THE WITNESS: N 

BY THE COURT: 

Q Did they -s y good-night to you and give you, their 

good-nights and farewells, or did they gonoff without saying 

anything? A No, it was very crowded in the elevator. 

BY MR. PERRIS: 

I am speaking about out on the sidewalk? 

A No, got away. 

Q Did they say anything to you 'at all before they left 

you while you were on the sidewalk? A I don't remember 

as they did. It was very little time. 

Q What? A We came right out, and whey they got out 

they flew. 

Q That is not my question, and I want an answer to it. 

Tam asking you if when you got on the sidewalk with these 

three defendants, whether any conversation took place between 
7. 4 



you arid them before they disappeared, you*desoribe it? 

o sir, 

..Not a. word? A As I remember.. 

(4, As you remember, the minute you got to the .side 

walk they disappeared without a word; is that right? 

A That is right. 

Q• Which way did they go? A I couldn't tell you that. 

q Where did they disappear to? A I couldn't tell 

you that. 

BY THE COURT: 

q Was this store on the corner, or in the middle of 

the block? A It is not on the corner. 

MR. FERRIS: Tye, testified different this morning; 

he said it was in the middle of the block. 

BY MR. FERRIS: 

Q Didn't you flax see them going up or down in the 

middle of, the street? A No, •sir, when we got out of the 

elevator they were jostling, and I put my hand in my pocket 

and looked for my pin--

MR. FERRIS: I object. The witness persists in 

stating he was jostled in the elevator, when .he is not 

asked about it. 

BY THE COURT: 

Q Why couldn't you, see them when you got oUtside lif 

they went outside with you? A (No answer) 

t,• 



BY MR 4BRRIS: 

yiby didntt,you see whore they.went when you 

out On the sidewalk? A. thought I would pUt on my pin, 

and went to get that, and then.! see that the things were gone, 

and then I commenced to look around, and they couldn't be seen. 

MP. FERRIS: I move to strike that out. 

TAE COURT: No, I will let it stand. 

BY .T  COURT: 

Were you putting on your pin in; the street? 

A. Yes, I had trouble with it up there, and the minute I 

landed on the walk I thought I would take my pin and put it on, 

MR. FERRIS: I move to strike that Out,as not 

responsive to your Honor's question. 

THE COURT': Yes, he said he waited • until he get on 

the sidewalk to put it on. 

BY R. TERRIS: 

Q Didn't you testify in the magistrate's court that 

you saw these women going down town? A / don't remember. 

On pagd 26 of the stenographer's minutes in the 

magistrate's court: "Q Which way did they go? A I think 

they went towards --" and you stopped. 

A Towards down-town". 

IIQ Are you sure? 

Do you remember making that state., 

/want? A That says "I think". 

Now, you say you don't know, you don't even think? 

A I don't think now? Yes, I do think, but I eouldn't say 

they disappeared. 



inlk min VOW c. 

times you said yam thought they went :down 

,and now ydou say that you don't know which way they Went? 

A my first thought was maybe they would go_back to the 

hotel. 

And that is why you say you thought ktol You 

them going down town? A It must be. 

Q You were underoath then just as you are now 

the magistrate's court? A Yes, sir. 

Q You were sworn? A Yes, sir. 

q And you know the meaning of an oath don't you? 

"Ys, sir. 

Q Now, didn't you testify in the magistrate's court 

that you did have a talk with this defendant, and with the 

other two defendants, before they disappeartd, as you said? 

A 1 don't remember that now. 

THE COURT': We will take a recess now, (To the 

Gentlemen, please do got form or express any jury) 

opinion as to the defendant's gUilt or innocence until 

the case is finally submitted to you. We will take 

a recess until two o'clock. 

(The Court then accordingly took a recess until 

2 o'clock t. Me) 

A.7 T E R R E •C E S S. 

M I L L.A R D P. T H 0 M P S. 0 No'., resumes the stand. 

CROSS EXAMINATION (Continued), BY MR. ESHRIS: 
Mr. Thompson, you testified before adjournment 



that abeclutely no convereatiOn took, place between ydil and 

any of the defendants when you got to the sidewalk. T2at is 

correct, isn't it? A Such as I remember. 

Q Such as you remember? A Yes, sir. 

q Didn't you testify in the police court that you did 

have some conversation with them on the sidewalk after you 

got out on the sidewalk? A I don't remember. 

Q You don't remember? A No. 

Q I will read to you from your testimony: "Yes, 

after we come out of the shoe store I said 'No, sir, I will ' 

go to nobody's room. For twenty-five years I have been 

coning to New York City, and I have been in different places, . 

gush as cabarets and hotels, and treated ladies to drinks and 

lunches, and I always found they treated no like a gentleman'". 

Didn't you say that? A I don't remember. 

You don't remember? A •No, sir. 

Q Doesntt this- refresh your recollection, that which 

-I have read to you from the official record of your testimony, 

that you .did testify that you did have this converstion with 

them after you got out on the sidewalk/ Does it, or does it 

not? A I don't remember, sir. 

q Do you still persist in saying that no conversation 

wheteVer took place between you and the defendants when you 

got out on the sidewalk after you had bought the stockings? 

A I don't remember of having any. 

Now, you say you don't remember whether or not 
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•you•had any conversation or not? •A •No, s r %any special 

conversation that took any length of time. 

Do you remember any conversation, whether special. 

or otherwise? A I do not. 

Q Will you now swear that you did not stand outside 

of the shoe store_for at least five minutes, talking with the 

defendants before they left you? A To the best of my 

knowledge. 

Q Put down your hand, please? A To the best of my 

knowledge, there Was no particular time spent in front of 

the store. 

Do you now state that no conversation whiltever 

took place? A That 145 as I remember it. 

Q Is there any doubt about it in your mind whether 

or not a conversation took place between you and the 

defendants .on the sidewalk in front of the Walk-over shoe ' 

store? A The question again, please? 

(Question read by stenographer as follows: "Is 

there any doubt about it in your mind, whether -or not a 

.conversation took place between you and the defendants on 

the sidewalk In front of the Walk-over shoe store?")? 

A I don't remembeir. This is more than a year ago. 

Q Your recollection when you testified before the 

magistrate Was more clear, was it not? A That. is over .a 

year ago. 

Q. I say, it was more clear then than it is flow? 



was near the time that it happened. 

Was it More clear then ?than it is now, your rec011ec 

on? A I think not. 

.Q Now, how long a time passed after they disappeared, 

•as you have testified, and you feltlfor your pin and wallet? 

A As soon awI came down out of the elevator, and on the 

walk, then I felt for my pin. 

Q Now, please answer that question? A Haw can 

tell how much time it was? 

4 Well, was it a second, or a minute, or five minutes? 
a 

Give us your best recollection as to haw long time it was? 
A 

A Well, I will swear it was over a second. 

(I Will you swear that it was less than five minutes? 

No. 

Q It may have been five minutes or more to the best 

of your recollection? A To the best of my recollection. 

New, where were you standing, in front of what place, 

how far away from the Walk-over shoe store, when you put your 

hand in your pocket and felt for your pin? A As I remember, . 

ohr just as I got outside. 

I am asking you where you were standing. Were you 

standing in front of the Walk-over shoe store still when you 

put your band in your pocket? A Oh, yes, sir. 

Now,'when you found your pin was gone, you also found 

that your change wallet was gone, isn't that right? 

A .Yesb air. 



X say, the.ohanó wailer wae gone? A Yes, sir. 

And you testified that you put your change in your 

pocket, the silver, seventy cents, and the bills of six dol.., 

lers, or seVen. dollars? A ' yes, sir. 

Q Six dollars it was. You found that gone, did you/ 

A Yes, sir. 

Q The change too, all except eleven cents, as you 

testified? A Well, just a few small coins. 

Q Was there as muCh as seventy cents in your pocket? 

A. No, I think, as I rememberit, it was eleven. 

Q Eleven cents? A yes, sir. 

Now, when you discovered the loss of your wallet and 

your change and your pin, you, of course, walked right back 

into the Walk-over shoe store to see if it weather°, didn't 

you? A No, sir. 

q Where di Ou go? A I first went up Broadway a 

little ways. 

Q How far up Broadway did you go? A Oh possibly 

a block. 

BY THE COURT: 

ct Why did you go up Broadway? A Well, I was dazed 

little at first; I looked around and didn't find thorn, and 

first I thought I would go up toward home, and then, thinks 

I, I will go down to the Hotel, the Martigique. 

BY MR. FERRIS: 

Q YOU say you were dazed? A Well, I didn't know 



wtat do do. That i what I mean. 

Q Then you say you walked down Broadway? Where did 

you So? A To the Martinique. 

You are positive you went to the Martinique first? 

As I remember. 

Didn't you testify yesterday that you went to the 

Herald Square Hotel first? A That is right,- and that is 

where I went first. 

Q You so testified yesterday? A Yes, sir. 

Now, do you remember testifying in the magistrate's 

court that you did not go to the Herald Square Hotel until the 

next day? A Oh, well, now, it might have been as to the 

day until the next day? 

Q ;Yes) didntt you so testify in the magistrate's court, 

that you went there the next day? A Well, i did, also, I 

went down there, but I remember that _quite and then went to 

the Martinique, and I might have went again next day, too. -

,Q Didn't you testify in the magistrate's court as 

follows: "Q After that, you found these two -bill folders 

were missing? A Yes, I walked up the street in that 

neighborhood away, and then I walked back. to. the Hotel Marti-

nique, and I Went home". Isntt that what you testified to 

In the magistrate's court/ A Yes, sir, I think it is. 

Q And didn't you testify that you went to the Herald 

Square the following day, and that you did not receive a 

good reception there DOn't. you remember testifying to that? 



yea.,I did. 

Now you say you went to the Herald Square Hotel 

first; is that right? A Well, I might have went there both 

times. 

Q Well, don't you remember whether you went there that 

night, or not? A I don't remember, but I think the first 

time I went therd. 

Q When you did go to the Herald Square Hotel, you didn't 

get a nice reception, you said? A No. 

Q that do you mean by that? Did they put you out? 

h no. 

What do you mean by not getting a nice reception? 

A -Well, I went in and found the house detective and he 

. didn't even seem to want to talk about it, said I was very 

lucky that I didn't find myself on the pier_ with not even -

clothes on. I didn't call that a pleasant reception. 

• That is what you meant by "not a nice reception"? 

A Yes. 

Now, you say when you discovered the loss of your 

money and pin you didn't go into the Walk-over shoe store? 

A It was their closing up -time. 

You say it wasn't much more than five minutes that 

you were standing there in front of the store. Did you 

see the lights turned out and see all the clerks go out while 

you were standing there? A I don't remember, sir. 

Q. Did you try the door, to see if it was locked, or 



open, or whether. there' Was Dame one n there? A No, $ r. 

q YOU made no attempt at all to go into the Walk-

over shoe store that night? A No, sir._ 

Q When you discovered your loss, did you -make an out,-

cry and call "stop thief", or anything of that sort? 

A NO., sir. 

Q Did you go to a police station that night? A , No 

Q Did you go to any policeman anywhere in the neigh-

borhood and report your loss to him that night? A No- sir.. 

Q The first time you went to the police station was 

three days afterwards; isn't that right? A I think only. 

two days intervened. 

Q You remember a witness by the name of Boldberg, the 

clerk who waited on these three defendants and who was in the 

magistrate's court, don't you? A I think there was such a 

young man, yes, sir. 

Q Did you hear him testify? A Yes, sir. 

Do you. recall he testified that he did not see any 

dancing whatsoever in the place? Do you remember that? 

A I do not, no, sir. 

(X), You know that Goldberg* is now in California, don't 

you? He is not a witness at this trial? A I heard it 

spoken of, I think. 

Do you remember these questions-and answers beidg 

asked of ,Goldberg 



McDONALD: Now, I object to that. 

TUE COMM Tibet won't do. You.can't put in 

testimony that way. 

MR. PERRIS: I am not attempting to put in the 

evidence that way. Lexpeotto ask the District Attorney 

to stipulate to read Goldberg's exidence in view of the 

fact that he was subpoenaed as a witness for the people 

before the magistrate and testified in their behalf, 

and he is not now available to either side. 

THE CURT: That may be, but that would not make 

it competent to ask this witness whether he headd those 

questions or nOt. 

MR. FERRIS: I am merely asking this question at 

this time of the witness in order to see if it refreshes 

his recollection and see whether he remembers Goldberg 

testifying to that fact in his presence. 

THE COURT: What difference does it make whether 

he remembers it or not? 

MR. FERRIS: Simply as bearing on his credibility, 

as to whether any dancing took place? 

THE.90URT: Objection sustained. 

MR• FERRIS: I respectfully take an exception. 

.May I:have the questions and answers  on  page 47 of the 

testidOny, from the middle of the page to the bottom 

marked for Adentification? 

THR COURT: Yes. 



same marked Defendant s exhibit A, for identitibeN4 

tion of this date) 

q .D0 you renalletestifying in the magistrate's court 

that you knew that the defendants would come back to change 

the stockings? Do you remember that? A I testified to 

that effeet. I don't know just in what wcwds. 

Q Substantially to that effect? A Yes:sir. 

Q How did you know that the defendants would come 

back to change the stockings? A I have been in the hosiery 

business a good many years. 

Q So that was your business before you were in the 

real estate business? A Well, not necessarily the hosiery 

business; a department store. 

Q And just because you had been in the hosiery business. 

you thought they would come back to change stockings? 

A Yes, I knew they would. 

Despite the fact that you knew these defendants 

took your wallets and your pin? ' A I saw the size and the 

colors they picked out. 

Were yos addressed as Mr. Williams by any of theueu 

defendants that evening? A I don 

I remember their addressing me by. 

Q, 
Q, 

t remember. Papa wag all 

You don't* remember. the name Williams? A No. , Papa 

You don't remember, do you, that Mrs.. Weed said to 

you that she thought she remembered you as working in the 

Cable and Telegraph Company? A No sir. 



Nothing of that kind wa#: ever said, 

(;?, 'Did you bear this.: (le.feriant DeLong address the 

defendant 

trable Wlr 

ever hear 

Coffee as her mother) Or Mother-- that Was the 

Manufacturing Company I asked you about. Did •you 

of this concern, or wei; you ever employed by them? 

A No, sir. 

MR. FERRIS: That is all. 

MR. MCDONALD: That isall. 



ol 

JAMES OLIVER A.0 t Y, called 4,33 a wit-

ness on behalf. of the apple, being first. duly sworn, 

testified as follows: 

IlIZECT EXAMINATION BY n. McDONALD: 

98, 

Q, Where do you live? A 3004 Clarendon Road,Brooklyn. 

Q What is 'your business? A Salesman. 

And by whom are you employed? A The Walkover Shoe 

Store. 

Q And where were you employed on the 10th day of April, 

1917? A At 2439 Broadway; 

Q Is that a branch store of the Walkover Shoe Company? 

A That is abranch store. 

Q What streets is that between? A That is between 

. Fort let h a,rd: Forty-first. 

Q On Broadway? A On Broadway,yes air. 

Now, then do you remember seeing this complaining 

witness on the 10th day of Apri1,1917? A Yes,sir. 

Q, And out what time was it that you saw him? A As near 

as 1 can recollect, it was around eight, or shortly after eight. 

Q And where was he vthen you saw him? A In the ladies 

department, which is on the second floor of the building. 

Q What were your particular duties at that time? 

A Well, I was - I am the weietant manager there, and I was 
in charge of the place every evening. 

At that time? Rvery- evening I am in charge of the 

place there. 

Q, Did you see unybocly with the complaining witness? 



Q Dj you see this defendant there? A I did. 

(I Just tell us *what you saw happen there?What first at-

tracted Your attebltion, and just ten us everything that happened? 

A Well, X was in the office at the time, which is situated 

between the two floors, between the mens and the ladies 

departments • nd we have a carrier system that goes from one 

to the other, and I was, in the .office, and I heard what seemed 

to me a little more than an unusual commotion up there, and as 

we hear 

MR. FERRIS: I object to that. 

THE COURT: Never mind what you often hear.Just tell 

us what you heard  that night. 

THE WITNESS: Well I heard, as I sw, a little biht 

of unusual laughing, and so forth, but I didn't pay any 

attention to it.at the' time, but after a, few. minutes checks 

came down for three pairs of hoisery, and a bill for 

ten dollars, a ten -dollar 

remember the hoisery was 

made change, which was 

hoisery. 

Q, 

bill, and, so far as I can 

to be wrapped separately, and I 

7.60, .$1.10 for each pair of 

6.70? A I beg pardon. I know it was a dollar and ten 

cents for each pair, $3.30 for the three pair i that made $6.70. 

Q, What did you do then? A I sent the change up the 

carrier, in the usual way, and I heard a ladies voice saying 

something about In will take it," or words to that effect; 
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t recall' the *exact words, but I didn't pay any more attention 

the inciden (Ind I, didn't do anything further _until in a few 

minutes ' I heard the complainant calling out ,"I know where  I am; . 

I am in *a Walkover shoe store, and I intend to get satisfaction," 

or words to that effect.Then I", thought it my duty to go downstaira 

and see what the trouble was. 

was. 

MR. FERRIS: I move to strike that out, what his duty 

TiE COURT: Oh, I will allow it to stand. 

Q Go. on, please. A I got upstairs, and I sax nothing -

nothing else occurred .of any importance •when I got upstairs. 

Q What did you see when you got upstairs? A I saw the 

•complainnt and the three young ladies up in front standing, 

should judges about six feet or so from the elevator. 

Q, Yes? A And they appeared to be just a little con-

fused when I came up. Nothing was said, and that is all I know. 

MR. FERRIS: I move to strike that out,"they appeared 

to be a little .confused," as a conclusion. 

THE COURT: Yes. 

Q Well, what-happened.? A That is all I know, Mr. 

District Attorney; 

Q Did you see anybody give any change back? 

not. 

I did 

MR. nELRIS: I object to that as leading.The witness 

has testified to everything he saw. 

THE COURT: -He sas he did not. 
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Q,, What i the answer? A I did no 

Didn t you hear anything about any. change? A Only what 

was told me aft erwards. 

Q What? A Only what was told me afterwards. I di. dn't hear 

It t 

Who told it afterwards? A Mr.. Goldberg. 

• Q Goldberg has left the Walkover _SIOe Gimp arty? A Yes vain 

• Q When did he leave? A As near as I can remember, about 

the second week in August. 

Q, Last y ear? A Yea ,sir, as far as I can remember. 

Q What happened aft er - you say you left the cashier's 

box and went up to the second floor?. A Yes, sir, as soon as 

I heard the complainant say that he was in a Walkover shoe 

store, he knew where he was. 
• 

Q What happened after you got. up there tothat floor? 

A Nothing occurred while I 'has there. 

Q, Well, they left, didn't they? A They left, yes, th:er . 

went out. 

Q Tell usthat.They did that, dich't they? A Yes. 

Q Well, did they walk downstairs, or walk into an elevator, 

or what? A They went straight down in the elevator. 

Q How large is that elevator? A It is 6 x 4. 

Q 6 x 4? A Yes,sir‘. 

Q, You mean six feet by  four? A Six feet by four, yes. 

Q Who was the elevator, run by at that time? A Grover 

Cronin. 
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Q Did you afterward4. see these defendants, or this detend-
after " 
hat day? A I did. 

Q Be bre you saw the, defenda,nt - I withdraw that. Did you 

see the domplaining,witness after that day? 'A I did. 

When was. that? A .As near as I can remember two 

days afterward. 

Q At your _store? • A...At our store. 

Q, Did 1"z have a conversation there with you? A He had a 

conversation with me, yes. 

Q And did you see him again after that ? A (No answer). 

Q If you do not. recall say so. A As far EVO I can 

remember, at the Ma gist rate's Court. I don't remember any 

other meeting.' 

Q, Did you see the defendant at any time after the 10th 

day of April, 1917? A I did, sir. 

Q Where did you see her? A In the Walkover shoe store. 

Q Previous to seeing the. defendant the second tithe,.had 

you had a talk with any police officer? A Yes, sir. 

Q, Officer Brady? A Officer Brady. 

Q You Say that you saw the defendant after the 10th day 

of Apri1,1917, and where was it that you saw_ her? A In our 

place of business. 

Q With whom ws she at that time? One of the other 

Women that she Au with on the 10th day of April, 1917? A That I•i 

cannot ntmember. 

Q, just tell us what was said? Did. you say anything o 

A I saidnot hin g. 



Dtd you do anything whan you saw ti.S defendant come in? 

A Well, we have instructions logia• 

• MR. PERRIb: No,, I object to what. instructions he had. 

THE COURT: Yes, what di d you do? 

• THE WITNESS: I infonned the police. 

How did yak do it? A I had Brady's telephone number. 

Q, You called up police officer Brady? A I was instructed 

to, in case - 

Q You called up Police Officer Brady? A I did. 

Q What happened 'then? Did you have any talk with the de-

fendant? A I had none. 

Q Did you afterwards see Officer Brady come in? A (No 

waxer) . 

Q, Wasn't the defendant arrested by Officer Brady in 

your s tore? A No si r. 

.Q Was she there vtan Officer Brady came in? A Nolsir. 

Q Did you have any talk wit h thi S clef en da nt ? A NO, si r". 

How long did she remain there? A As near as I can 

remember, about five minutes.. 

• Q Did you see, Officer Brady while she ..as in there? 

A No , sir . 

Q Did you see Officer Brady at the time she left? A At 

the time?: 

(4, Yee. A No. 

Q When was it that you saw Officer Brady again after -tele-

phoning to' him? A I Yould judge about seven or ei,v,ht,, minutes,. 
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Q And had 'the defendant 3.eft,the store at that time? 

Y 0 ,sir/ 

Q Do you know where slv tad gone? A No. 

(4, When yau saw Officer Brady, did you see the cierendant 

with Officer Brady? A Nossir. 

9, Did Officer Brady come in and talk to you alone after 

you hEad telephoned him? A No,sir. 

Q The sane night? A Nolsir. 

Q Did he come in with arrybody? A Oh, yes. I thought you 

meant was I alone. Yes. 

Q Who did he come in with?A Another officer. 

Q And then they talked t o you again, did thw? A They 

talked with me, yes. 
, 

Q, After they talked tO you the second time, di d they leave 

your store? A Yes. 

Q, Was, Thompson wit h them, the complaining witness, at 

• that time? A No. - 

Q Did they• come bapic a go.in to your store with anybody? 

A Not that I remember. 

Q, Where did you next see, the defendant? A At 'refer,. 

son Market Court. 

Q, When was that? Keep your voice up. Counsel has difficulty 

in hearing you. A All right. 

Q Now then di 'd the .defeni ant ear anything to you when she 

saw you in Jefferson Market? •A No. 

Q Do you know wh t?le defendant came there • for o your 
4 

ki re? A Yes , r. 



Q i d you see what she Was doing'there? A Yes 

You say you had no ta,1k with her? A X ,,had no talk,no. 

q, Was there a salesman who malted upon her? A The same 

man, Goldberg, 

Q, ,Goldb erg? A Yes, si r., 

Q, From.w ere you were sitting in the cashier's box, did you 
641 

have a claim view of the secorti and the finst floor? A Nb sir. 

Q, What? A Nolsir, the first floor only. 

Q, Did you hve to leave the cashier's box in order to see 

What was going on on the second floor? A I did. 

McDONALD: . Your witness. 

CROSS-EXAIVIINATION BY MR. FERRIS: 

Q, Mr. Macauley, when you observed the complaining witness, 

after you left your cage and came up on the second floor, did you 

notice his appearare?Did he look sober, or drunk, to you? A He 

looked, I should say, slightly under the influence of liquor. 

•Q Now, you only saw the complaining witness and the de-

fendants that evening just for a moment while they were vvaiting 

for the elevator to come up isn't that right? A Well, for, 

I should judge, about a couple of minutes or so. 

Q, A couple of minutes? A Yes sir. 

Q You stood there and took .a look at them? A I took a 

look at them, yes. 

Q The next time you saw this defendant was on the Yriday 

night cceedinv? Isn't that riiglit? A' YesIsir. 

And In that store *it,1 i er motller o.r0 
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other defendant Changing a pair of stockings sir. 

And they changed the pair of stockings, didn't thetr? 

A Yes sir. 

Q The pair that they had was too small, and thqy took a 

larger' pai r? A Yes , sir. 

Only one pair was returned? A One pair. 

Q, And they %liked out of the store quietly and calmly, they 

didn't appear excited or nervous did they? A Nth. 

MR. FERRIS: That is all. 

REDIRECT E1CAMINATION BY MR. McDONALD: 

Q What do you mean when you say she was in there with her 

mother? A I didn't say her mother. „. 

Q Counsel for the cbfen:1 ant asked you if this 'defendant 

was not in there with her mother, and you said,"yes". A I 

didn't see her mother; I can't remember her mother. 

Q What? A I don't remember her moth or. . 

Q And you mean by that that he came in wit h a not her lady? 

.A I don't remember the other lady. I. distinctly remember the 

lady there, but I don"t remember the other lady. 

Q, Then, why answer counsel's questions, when counsel asked. 

you if the defendant came in there with her mother, you. said 

yea? 

mother, 

Q You meant there vas just another lady; you don't know 

whether it was her mother, or anybody else? A I beg your 

pardon., I d on "t know. 

A am sorry I said "yes"; I di all ' t mean her 



BEROSS-ZtAMINATIOX BY MR MKS: 

Q Can you point out the lady that accompanied this defend-

ant in the court room here, -if she is in the court room? A To 

the best of my recollection, I wouldn't swear 'but to the 

best of my recollectionnit was the second lady from the end lady 

on the first row of the two ladies ( indi eating). 

Q Now, can you point out the third woman that was there 

that evening in the court room that evening that you saw there 

with the complainant? A The last lady on this end towards us 

(indicating). 

Q That woman standing up(indicating)? A Yessoir. 

Q Have you seen that lady since then.? A I have. 

Q You have? A Yes ,sir. 

Q Where? A At the Magist rat el a Court. 

Q Since then bye you seen her? A I have. 

Q Where? A At the District Attornw's office. 

Q, 'When? A Yesterday. 
1-

.Q And -the District Attorney tol f you thEt that .Was the 

third defendant, didn't he? • A Told me?' 

Q Yes. A. I already knew. 

Q What? A I already knew. 

Q You recognized her from hiving ,seen her in the police 

court a. year ago, is that right?, A Yes ,air. 

Q, Did 'yoll talk to her at all yesterday in the District 

Att(orneY ti office? A No l'si r. 

MR. iIIS: That is 
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R 0 11 I X,called as 4 witness on behalf 

of the. People being first duly sworn, testified as 

DIRECT EX.AXCNATION BYR. urcrxxaks): 
Q Where do you live? A 906 Eagle Avenue. 

Q What is your business? A I am in the DisplarDepart-

ment now for the Walkover Shoe Company. 

Q On the 10th day of April, 1917, what was your employment? 

A Salesman for the Walkover Shoe Company, 

Q, Do you reme mber seeing the complaining witness, Thompson 

on the 10th day of April 1917? A Yes ,si r. 

Q Where did you see him? A Wa.kover Shoe Store, 1439 

Broadway,. 

Q That is between Fortieth and Forty-fi rut. Streets? 

A Fortieth and Forty-first. 

Q, Did you take him, up in the elevator? A Yes osir. 

Q -And 'where* did you take him to? A Second floor. 

QDid you take anybody else wit h hit at th•at tithe? A Yes. 

Q Who else? A Three young ladies was with him. 

0, And was t lie defendant one of them? A Yes ssi 24. 

Q Now,. then, they all got Off at the second floor-, di d they?. 

A Yes, si r. 

Q Did you remain there? A No, sir. 

Q You took the elevator down again? A Down to the first 

floOr, yes ,si r. 

Q Now, they:, how, long did they remain upstairs, do you 

.know, about? If you don't know, it i aafl right? A I u haul d 

jUdge about hILI.f an hour, 
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Q And then did you upstairs in the elevator 

•Yes sir, went upstairs. 

Qt Did yo u take them -down? A Not at the present* time 

'Q, At any time, di d yo u take t hem down? A Yes Oil". 

Q The complaihing witness and the three women that 

went up in the elevator with him at the time you took him up? 

Yes sir. 

0, And just tell us what happened, if anything in the e 

vat o r?. . A Nothing happened in the elevator, nd,sire 

BY THE mum: 

Did you see anything before they came in the elevator? 

A No si re 

• By MB. moDONALD: 

Q, Did you go up in response to a bell or a signal? A *Yes. 

•Q And these three women and the ma) were -wa,iting at the 

• elevator door? A No sir, they were not. 

•Q, Where were they? A They were standing; by the hoisery 

case. 

Q. Did: you remain there? A Yes lair., 

Q, Did you hear what the discussion waS, or what they 

were talking about? A Yes ;sir, they were looking 1- the com-

plainant was looking for his change from the hoisery. 

Q What? A I say, the complainant was looking for  his 

change from the hoisery. 

Q, From whom? A From ti: e three lard. es . 

0, From the three ladies? AYes sir. 
• g • 

r 
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• And did. he ge:t his chat) get A,  

Q prom, whom did he get t? A He got it from one o. f the 

ladies 'whom vs wit h him. 

Q Do you know which one it was? A Yes ,sir, that One 

over there by the ,wall (indicating). 

MR. FERRIS: The one sitting over by the wall!? 

THE WITNESS: Yes, sir, the second One. 

MR. FERRI S: The de f en dant Coffee . 

MR'. McDONALD: Elenore Coffee. 

"Q What else happened then that you saw? A Then he 

asked for his pin. 

Q, yes? 

pulled it out. 

Out of his pocket? A Yes lair. 

A And t hay told. him where his pin was, aid he • 

And .what part of s packet did he pull out of? it 

A If I am not mistaken, I believe it was his vest pocket. 

Q, Did he have a change-purse at that time? A Sir? 

Q, A little small wallet? A Yes lair, a little small 

wallet, about that size (indicating). 

• Q, What di d he do wit h hi s, - I 'withdraw that.. Did he take 

the wallet - I withdraW that. Was this pin in the wallet? 

A Yes ,si r. 

When he took it out of his pocket? A Yes r. 

Q, Was t.here anything else in his pocket at that time, or 

in this wallet? A Not that I knowef. 

Were you near enough tu see? A No ,sir, I was standiru by 
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-4 When he took that mallet out the pin was in".the wallet? 

A Yes ,si r. 

Q And did .he put it back azain in the wallet? A "ihat 

ouldn t swear to. 

Q, Do you know whether he put it in his tie, or not? A No, 

I couldn't $5TØ 

Q, What happened then? A Then I took him do on the eleva-

Q, Andhe got off. your el evvat or? A Yes r. 

Q Did he say anything, or did the defendant say anything, 

the elevator? A Ppls r, not to my knowledge. 

Q About how many passengers would that elevator carry? 

A It would carry about six. 

,Q, That is pretty well crowded? A Yes, it is fairly crowded. 

Q Were these people crowding up against you? A No sir. 

Q Was anything said that you remember? 

MR. FERRIS: I object to that as already answered.The 

witness said no conversation took place in the elevator. 

TIT, COURT: I will allow it. 

THE WITNESS: Sir? 

Q (Question read by stenographer, as follows): "Was 

allything said that you remember?"? 

A Nolsir. 

Q no you remember 'which one it was of these three women 

that to d him the pin was in his pocket, or showed him where t}  

pin was A Yes , si r. 



Whi h One vva.s•. it? A She second woman °Vet 

the wall (indicating) 

le. FERRIS: Indicating Mrs . Coffee tagain'. 

Q When you got to the grbun-d f'loor, what happened then? 

A" They went out. 

Who? • A The 'four of thin. 

Q The complaining witness and the three women? A Yss ,sir, 

Q, Did you see, them again? A Did I see them a gide 

Q Yes. A I have ,seen the complainant about two days 

after, when he come in the store with the officer. 

Q Did yo u see the defendants again? A Yes ,sir. 

Q When? A That waS afew days aft er they were in the first 

time. 

Q, What? A They came back a few days after. 

• Q Did you again take them up to the second floor? A No. 

q, They remained on the ground floOr? A No lair, I was, 

remaining on the ground floor. I was not running the elevator 

that day. 

How long did thw remain there? A The second time? 

Q Yes. A To the best of my knowledge, about. ten minutes. 

(I Then did they leave the store? A Yes „sir. 

0, Did you see O'fficer. Brady come in? A Yes ,sir. 

Q After the defendant hadleft? A Yes , sir. 

B. IvionON,AIn: Your witness. 

CROSS-EX.AMINATION BY Ital. FERRIS: 

Q,• When the omplainunt in this case rot to tli elevator, 
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aid you observe 'his condition? A 'Yes ,sir. 

Q, Was he drunk,, or Sober? A He was under. the ;influence of: 

liquor. 

How do you know 119 was under the influence ,Of liquor? 

A By the way he was a ding . 

'Q, How was he acting? A He was close to the girls,' and 

telling them to come andkiss papa. 

That was when they entered in'the elevator', before they, 

went upstairs, is that right? A That was on the second floor 

that happened. 

Q I ask you if you obseried them when they cameinto the 

sttre? I Yes,s r, I observed them coming into the atthre. 

rou, observed that he was in an intoxicated condition 

when they entered the store? A Yes lair. 

Q, How long a t ime elapsed from the time you took them up 

stairs to the second floor you' went down and got the signal to 

, go up again? A I hauld say about 25 minutes. 

.Q, And t hen when you came upstairs you remained standing 

in the . elevator did you. not? A 'Yes „sir,_right outside of 

the elevator. 

Q, Right out immediately in front of t he elevator door? 

A Yes sir. 

Q, How far away were the three women and thilis-v mplainirrg 

witness? A Prom rue? 

Q, Yes. A About five foot. 

R, :Well, indicate in tl*8, roam what you consider as five 



feet. 
you? 

114 
Point 'out some object that is an equal distance away from 

A From, here to ,the end of that (indicating); 

To the end of the jury-box? •A Yes ,sir. 

Q, That is nearer 12 feet than 5 feet Was the complainant 

facing you while you stOod there and watched them? A Yes ,sir. 

Q, And were the other two.,defen.da,nts facing you, the three 

defendants? A , No ,sir. 

They head their backs toward you? A Yes,sir. 

Q, And the c cmplainant had his back to them and facin,. 

you, is that right? A Ye si r . • 

(4, And while they were standing in that position some co 
and 

rversation took place between the complainant/the other three 

women; is that right? A Yes ,sir. 

Q How long di d You stand in front. of the elevator and 

observe this complainant and these three women before they got 

in and went downstairs? A- Might say &but five minutes. 

Pive minutes? A Yes , si r, 

And did they remain standing in the same relative posi-

tions during those entire five minutes? A To the best of 

my knowledge, yestsir. 

Were you watching them? A Yes, I was watching them. 

Q, And durin g all that time they had their backs to the 

back of the complainant, that i8 they were facing in one direct-

ion and he was facing the opposite, is that right? A YesIsir, he 

had his back to them. 

Q, You clearly saw what he took out of his pocket,you y? 

ewer 



A  I hoard him 10..ek for his 

I am not asking you what you heard him pay. Tam asking 

what -yOu sawil say, You c1eaf4U saw him take oUt of his vest 

pocket thia change wallet, as the learned District Attorney 

calla it; is that right? A, Yes „sir. 

Q. Did he have an overcoat on, or don't you remember? 

I don't quite remember. 

Q , you don"t rerneMber? A N 

Q Was the coat that he had on buttoned, or unbuttoned 

when you saw him take that Qut of his vest pocket? A That I. can't, 

say. 

Q, Your. don't remember whether he fi rst unbuttoned his coat 

and then put his hand in his vest pocket and pulled out this 

wallet? A No, air. 

Q, You are positive he pulled it out of his vest pocket? 

A He had the wallet in his vest pocket, yes lair. 

Q, I say, you saw him pull it out of his vest pocket and 

you are not Mistaken about that? A Yes ,sir. 

Q Which vest pocket did he .t ake it out of? A That I cm 't 

You don't remember whether he used his left hand, or his 

right hand? A Nolsir. 

Q, And jou don't remember whether .h e took it out of his 
••••,,C-

right or left, vest pocket? A Nol 

.(1 Nor whether he took it from the upper vest pocket, or 

the lower vest 'pocket? A No ,sir. 
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hange wallet? A That 

don remember. 

Q, Bow much of it did you see? • A I only seen a little 

part of it. 

Q When' he tdok it out, that did he do with it? kHe 

' looked in it. 

Q, He opened it? A 'Yes ,sir. 

Q How did it open? A That I can't say, how it opened, 

I wasn't close enough. 

Well, did it open as a book would open? A I believe it 

had a flap on; lam not sure whether it did, or not. 

Q, And then he put twomfingers in and pulled out the pin,-

is that right? A I can't say how mitny fingers be put in. 

Q, Well, did he put his wthle hand in? A I can't remember. 

Q You saw the pin clearly, though? A No ,sir. 

Q, How do you know it was apin? A Because they asked him 

he asked for his pin, and they said where it was and it must 

have been there, as long as he was satisfied. 

when you testified to the :nistrict Attorney that 

you saw the pin, you. didn't mean or intend to say that you did 

see it; you judged there was a pin merely from the conversa-

tion? A Yes,sir, when he looked, in it I judged there. was a 

pin there. 

Q When Ale looked in this vollet,  what did he do with the 

wallet? A Put it back in his pocket, as near asI could see. 

Q, Which pocket did he put it into? A I can',t say ; I 



you lalow he put it 1rto any pocket.? A How do 

Q Yes. A I don't know; I can't swear that he put 

•it back in his pocket, but he didn't have it in his hands. 

Q. You didn't see him d.o anything with the wallet, as a 

watt erof fact? A Noisir., 

And. yo 1,2 don't know what h e d.1C A No f3j.. r. 

Nov,, *Nal en tat d ;:yk.ou ae) clef-e 4ntr,s, ,agM1T after the 

night that they came back to change the stockings? Have you seen 

them since then a,ndup to today, or yesterday, when you were 

in court.? A I ha lre eem them in the Magist rat Os Court 
not. 

Q, And since then you have/seen them? A Notsir. 

Q, And that is ayear ago that you saw them? A Yes ,sir. 

Q Now, does your elevator on the ground floor face the 

street? A No, ear. 

Q Or does it face toward the back of the store? •A It. feces 

the side of the Aall. 

Q, T'he si dewa Jk0 Now, when these three women and this 

complainant left the elevator, you saw them go to the side-

walk, did you not? A Y.e4sir, they want out  

Q, And he appeared under the influence of liquor, as you 

said?'A Yes r. 

Q, .Did you watch thetn? A NO, sir. 

Q, On the sidewalk? A No, sir, 

Where di d yo u go a ft er they left t he s ide*alk? A If 



Yes. 

What d 

I went back in. the., 

X' do there? A Petting ready to •go hope. 

Q How long were you there? How long was the store 

open after these four persons left the store? A I shauld say 

abOut half an hour. 

Q, Half an hour afterwards? A • Yes ,sir. 

Q, You didn't see the complainant :return that night, did 

you? A No,air. 

And during all that half hour the front of the window, 

the a Inv/window" of the Walkover Shoe Store, was brilliantly lit? 

A Yes Is ir, they are always lit; they are run by a time lock..:

Q And the street door was open so anyone could coke in 

for that half hour? A They could cote in up until nine o'clock, 

yes, sir. 
R. FERRIS: That is all. 

YtEPIRECT EXAMINATION BY McDONAL7): 

Q, You say you don't turn off the light when you leave, 

when you lock up the light may be still burning? A Yes ,sir. 

It burns until a c erta in time? A Yes, sir. 

DO you know the time it burns? A I couldn't. say; at 

that time I believe it was 12 o'clock, • f I am not mistaken-.. 

Q, But you would lock up at nine and leave the light burning 

there? A In the window? 

Q Yes. A Yes ,sir. 

Q, You say you could tell from the actions of the complain-

ing witness that he was under the influence of liquor. What 

re those actions? Tell IL) what they were? A fly t h he 



was carrying. the ladies on ..the sacind 

Q,• Ten us •what the carrying on. wasn't there and these 

gentlemen were not there.We want to know? .„A. He was putting his 

arms around them. 

Q, Yes? A And saying,"Come and. kiss papa." 

Q, Yes? A That is all I remember him swing. 

Q, Was there ,,nrs he going from one to the other? A Yes. 

Q, Or was he just saying that to one? A Well they were 

mostly in a bunch Et the time all grouped together. 

Q, All grouped together? A- Yes lair. 

Q And. you say he placed his arms around them? A Yes 

Q Now, then, -was there any movement at all? Did they 

move around the floor in ilny way? A Notair, not to my 

knowledge. 

Q DO you remember during the time you were there whether 

there was any - whether this compla,inaing witness ran or 

chased any o f t hes e three women? A NO , sir .; 

MR. PERRIS: I object to that, if your Honor pleases, 

as already answered. He saidi"No".. 

THE COURT He says ,."No" . 

YR. FMS: All right, withdrawn. 

Q During all the time that you were there, you say that. 

he was fooling? A Yes ,sir. 

What do you mean by that? A it as I told you before. 

What? A Putt ing his arms around them. 

And did you see him kiss any of the women? A No sir, 



did no 

Q Did y° see see any of the women kia_s him? A Nooir.. 

Q Did you see any of the women put their arms -around him. 

A Notsir. 

Would he go. from one to the other, or just were, the three 

women together and ha put his arms around t IBrd? 

THE COURT: He says they ware all in abunch. 

R. FERRIS: I object to that as leading and not proper 

redirect. 

THE COURT: Yes, he has already answered that. 

.Q Did he put, his arms around each one? A Beg ,pardon? 

Q, Did he put his arms around each one? A No,sir, he 

put them around two of them at the time I seen him. 

Q, Around two of them? A Yes,sir. 

Q And how were they standing at that time? 

A One on each side of him. 

Q And he had one arm around each? A Yes Isir. 

Q That was on the second floor? A Yes sir. 

•Q When was it that the conversation took place about the 

pin? A That was when they were leaving the Store just 

about to leave the store. 

Q That was after he was asking them to come and kiss him?. 

A es sir. 

MR. McDON - That is di. 

.1, 

.7 
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R. A I) Y, police officer, shield 

536, attached to the Second branch detective bureau, yelled 

as a witness on behalf of the people being first duly sworn, 

testifies:1. as follows: -

DIRECT EXAMINATION Tfr MR. McDONALD: 

Q You were a member of the police department of the city 

of New York on the 10th of April, 1917,, and you still are? 

A Yes, sir. 

Q Do you remember at any time during April, 1917, seeing 

the complaining witness, Millard F. Thompson? A I do. 

And where was he when you saw him? A At the Second 

branch detective Bureauv 417 Lexington Avenue. 

(1 And that is near what street? A 43rd. 

Q When was it that you saw him? k Twelve P. M., 

on April 12th. 

Did you have,a conversation with Thompson? A I did. 

And after that conversation what did you do? 

A I had him accompany me over to the Walk-over shoe store 

Company. 

Q , When did you go there? 

MR. FERRIS: If your Honor pleases, isn't this all 

immaterial and not binding on the defendant? 

• TI R COURT: Well, it is leading up to the arrest. 

Just make it brief. 

MR. 'PERRIS: This was not the day of the arrest 

all, 



COURT': I understand. Go on. 

When , Was it that , you went-to the Walk-over aoé 

store Company? 'A About 130 P. M. on April 12th. 

Q And did you there see any one? A I did. 

Q Who did you see? A I seen the assistant manager, 

Mr. Macauley. 

Q And there you had a talk with Macauley? A I did. 

Q Did you have Thompson with you at that time? 

A Yes, sir. 

q When did you, go to the Walk-over shoe store again? 

A On the night of April 13th. 

Q About what time? A About 7:50 P. M. 

Q Previous to going there, had you received a telephone 

message from Macauley? A I did. 

Q. And about what time was it that you got to the Walk-

over shoe store Company? A About five minutes to eight. 

Q Did you see the defendant any time that day? A I 

did, later on. 

Where? A‘ 44th Street and Broadway: 

q How much later,. from the time that you went into the 

Walk-over shoe store Company? A It was about ten or 

fifteen minutes later. 

And where was she when you saw her? A 44th Street 

and BroadWay. 

' 9, With whom was she? A In company with Eleanor 

Coffee. 
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V114 into with you? A Detective Burgese. 

s Thoplpson with. you? A No, sir.' 

' What did you do then? A I questioned them in 

regard to the complainant,, and asked her if she was in his 

company. 

if» 

I. 7ERRIS: I object to what he asked the de-

fendant. 

THE COURT!' The objection is overruled. 

mR. RIRIS: I take an exception. 

q• Go ahead? A They denied being in his company, said 

they didn't know him at the time, and I 'phoned to the 

complainant and had him come down to the Second Branch --
. 

detective Bureau, had him look at the two of them, and he 

identified both of them. 

MR. TERRIS: I object to that, and move to strike 

it out. 

THE COURT: Yes, the-l9nt part may be stricken out. 

What did they say when he came? 

THE WITNESS: They recognized him when they seen 

him, they admitted that they were in his coMpany. 

Q What is that? A They admitted that they were in 

his company. 

Q What did they say? A They said they were in the 

Walkover shoe store company with him. 

Q Anything else? A I asked them in regards to the 

t$ containing the money.which the complainant reported be 
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d theY,aaid they knew nOthing abou 

Anything else said? A I spoke to Eleanor Coffee, 

and I asked her about it. 

krt. FERRIS: I object to what Eleanor Coffee said 

as not binding on the defendant. 

MR COURT: Yes, objection sustained. 

Q Eleanor Coffee was with this defendant at that time? 

Yes, sir. 

Did you have any further conversation with the 

defendant DeLong? A yes,- sir. 

Q When was that? A On the night of APril 13th. 

Q Where? A Second branch detective bureau. 

Q Tell us what that conversation was? A I asked 

her who the third party was. She accompanied us over to the 

Knickerbocker Hotel, told us they had an appointment to meet 

over there, went over there and found Eleanor Weed in the 

ladies room, waiting for her. 

Q What happened then? Did you have any further conver-

sation with the defendant? A No, not with the defendant. 

Q - At any time after that? • A No, sir. 

Q Did the defendant ever say anything about three 

hundred dollars? 

MR. FERRIs: I object to. that. He has been 

asked whether be had any conversation, and be said "no". 

MR. MeDgNALD: I am refreshing his recoliedtion. 

TRH 0OURT: I will allow it. 



rupt the aefendant 31ganor Coffee,did. 

MR. FERRIS:- object to that and move to Btike.. 

it out 

TEM COURT: Yes, motion granted. 

Q Did the defendant -say anything to you any time about 
0 

three hundred dollars? A No sir. 

q• Did you have any cdnversation with the defendant 

•DeLong? A No, sir. 

MR. McDONALD: That is all. 

MR. FERRIS: No cross examination. 

ELEANOR WEED, called asawitness on behalf of 

the people, being first duly sworn, testified as follows: -

(The witness states that she rekides at No. 308 Chauncey 

Street, Brooklyn) 

BY TEM COURT: 

Q You -understand, Madam, that being under indictment, 

you don't have to answer any question unless you want to. Do 

you understand that? A yes. 

Q If any question will tend to incriminate or degrade 

you, you have the right to fefuse to answer. Do you understand 

that? A Yes, sir. 

Q And any question that you answer here you will 

answer voluntarily? A. Yes, sir. 

•DIRECT EXAMINATION BY R. McDONALDI 

Q You are under indictment, are you? A Yes sir. 

Do you know the defendant? A I do. 



1ff 

?Ow long do you know her? A I have knciwn them'. 

(0, 

six or seven years. 

Q Did you see her on the ibth day of April, 917? 

I did. 

Q Where was it that you saw her first? A Where was it? 

I had an appointment with, them. 

Q With wham? A With these two people. 

Q The defendant DeLong and Eleanor Coffee? A Yes, sir, 

at Nevins Street station. 

Q

 

That station? A Nevins Street station, Brooklyn. 

Q And did you meet them and "come over to New York? 

A t did. 

Q About what time was it that you arrived in New York? 

Between half past two and three o'clock. 

Q Where did you go? A We went down to 34th Street. 

What did you do?, A We went in there to see same 

dresses. 

Were you shopping? A Yes, sir. 

Q You and this defendant? •A Yes, sir. 

Q And how long did you continue shcbpping? 

A It was about three or four hours, looking around on 34th 

Street for some dresses. 

Q Do you remember seeing the complaining witness, 

Thompson? A We came from the Shopping place about a 

quarter to seven. 

Q Where was this shopping place? A 54th Street 



'between 

Q. 

7. 

ht hear Sixth Avenue, about half a'block down, 

Between Sixth and Seventh/ -A YOB, fair. 

Q, Tell us what happened?' A We were going for s6.)11A-

thing to eat, we suggested we have something to eat, about 

a quarter to seven, and we walked down 34th Street toward the 

subway, and we seen a man there, and he was flirting, and of. 

course we flirted back, we all stopped at Ole window to look i 

Q What window? A At the druggist, corner of 34th 

Street, we stopped to look in there, and with that I turned 

around, and he says "don't I remember you"? 

Q' who said that? A M. Thompson, he says, "don't 

remember you"? I says "It is quite some time ago. Haven't 

I seen you in Cable's? Haven't you worked there"? 

q • Where? A Cable's Wire Manufacturing Company; 

that. was seven years ago. .1 asked him if he was not Mr; 

Williams, that worked there, because he looks like him very 

much. 

Q Yes. A And he says "Where are you going, .ladies?". 

We said we were going to have something to eat. He says, 

"let me treat you to sofaathing to eat", and we suggested that 

we go to Herald Square, an 34th 'Street. 

Who suggested that? A Who suggested it? 

Q,. -yee. A . 'I' think we all.dich: 

Well, what happened f?,1);idypu4go to Herald Square? 

A We went to Herald Square and had something to eat. 

Q Did you have anything to drink? A I don't think 
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the ladies had anythin drink, but the gentleman had WO 

drinks. 

(1 Yes, go on? A And we were there from a quarter 

to seven until about five minute's past eight or so, around 

eight o'clock, and this lady here suggested to bUy soma shoes. 

Q Did you leavd- was that before you left the restau-

rant? A Was that before? 

That 'the talk of shoes came up? A No, it was 

outside. 

• Well, wait a minute. We are still in the restaurant.' 

That was the,complaining witness drinking? A BP had a 

Martini, two martinis, dry martinis. 

Q And did he pay for the check? A' Yes, sir. 

Q Where did he get the money f9m, do you know? Did 

he take it out of his pocket, or what? A I wasntt looking 

where he took the money froOlor not. 

q Do you know with what he paid this check, what kind 

of a bill? A What kind of a bill? 

Q Yes. A No. 

QI Do you know what the amount of the check was? 

I do ricj. 

You say you went outside? A Yes sir. 

Q And when you went outside what happened? A One of 

the girls suggested about a pair of shoes,. and we walked up--

q Which one ,was that?, A .This little girl here, miss. 

De Lon, 



Yes; what• did she say when you say suggetAed 

about a pair of shoes? What do you mean by that? 

A She 'suggested to buy a pair of shoes; she wanted to go up 

to the Walk-over before they closed at nine o'clock. 

Q What did she say? A She said Will you treat me to 

a pair'Of shoes". 

0, To Thompson? A Yes, sir, and he says "No, I don't 

think so", taking it in a joke, and when we reached up there 

to the Walk-over--

Q You did walk up then, didn't you, walked up Broadway? 

Yes, sir. 

You and who else? A The other two people. 

Q And the complaining witness? A Yes, sir. 

Did you all walk, the four of you, together in a 

line, or what? How did you walk up Broadway? Who was with 

Thompson? A That I couldn't suggest; I couldn't say. 

Q What? A I couldn't say how we walked. 

Q Thompson walked up, did he? A Yes, sir. 

Q Did you have'to hold him up? 'A No, sir, we did 

not. 

q He walked along all right, did he? A Yes, sir. 

Tell us what yoU did when you got as far as the Walk-

over shoe store Company? A Well the little one .said she 

would like to get a pair of shoes, and she pulled him in, and 

When we got inside he said "I will not buy you any shoes", 

he said "I will buy you each a pair of stockings". 
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Where did,you-go when y u got inside? A. We had' 

taken the elevator to go up stairs, and when we got up stairs, 

he says "All I will buy is stockings", and we: went to the 

stocking counter. That was right beside the elevator, and 

Miss DeLong was talking to him, and this lady over here and I 

xis= went to the back of the store,. I wanted to get a pair of 

gaiters instead of stockings, and .Miss DeLong had told the 

other lady to order hers it the same time, to have theirs 

both wrapped up together, and i didn't get the gaiters, because 

they were too expensive, and I had taken the stockings, 00. 

Q Did anything occur? Tell us everything that happened.? 

Tell us what happened then? A well, he paid for the stockings. 

How did he pay for them? Do yo4..know with what he 

paid? 'A .No, sir, I Seen him give the money, I seen it was 

a bill, but I don't know what it was. 

Q What happened then? A And it went down on the 

carrier, we were all down there, standing, end when the 

carrier came up Miss DeLong reached for it and had taken it. 

Who?. A Miss DeLong. 

This defendant? A Yes, sir. 

0 What happened then? A And he said "1 want that 

money back; I buy my shoes here in the Walk-over, and I am not 

going out until I get it;", and with that there was two other 

men or ,three other men called fro downstairs; the manager arid 

'so forth,  to.come up and see that he got his .money backl.so he 
did. So he got his mbney baCk, and, I don't know where he 
put it, or anything elae'about that. 
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9, nid., you hear nything or see anything a botit anybody doing 

nything  danoinp, Qranythir? A ,Miss DeLong danced With 

him while I was in back of the Store. 

v Q While you were in back with Elenore Coffee? A With Elenore 

Coffee; yes,sir. 

Q And did you hear the defendant say anything after the 

defendant DeLong had danced with him? A You mean Mr. Thompson? 

Q, Thompson yes. A He says ,Eilost my pin,“ and she 

say, "Oh, look in your pocket book, or look for it," she said, "I 

didn't take it," so he looked, and he says,"Oh, I have it there", 

he looked in his pocket book and he said he had it in his pocket 

book. 

Did he take his pocket book out? A What? 

9, Did he take the pocket book out? A YesIsir, he took some 
pocket book out. 

Q, The money that he paid for-the stockings, did you see where 

he took that from? A Nolsir, I was not interested, because I' 

wanted to get a pair of gaitors. 

Q, what happened_ aft er that? A Aft er that we went down-

stairs in the elevator and went out, and we jtist stood for a 

minute or so outside, and with that we walked up to the corner,. 

.which one of the ladies walked up with him, and this little girl 

anci I in the bac c, and we said Good bye. 

Q, You mean with Elenore Coffee? The defendant and Elenore 

Coffee walked with Thompson up as far as the corner of Forty-first 

St et and Broadway? A Yes sir. 
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'And you walked behind? A With this lady here. 

With Miss •DeLopg? 

THE WITNESS: Yes, Miss DeLong. 

The defendant here? A Yes, I walked with her. 

2 

And what, happened then? A We got up to them, marl t 

complainant and Mrs. Elenore Coffee, and we said we were going to 

leave here, so the three of us left, and we went home. 

Q, Did. you tell him you were going to leave? A Yes sir. 

Q, said good night to- him? A • Yes lair, we did. 

Q, What happened then? You went home? A Yesfsir. 

Q Did you see the defendant DeLong after that,? A 

had met them a couple of days after. 

Where? A In Brooklyn; I mas down shopping. 

Q, Did you see t 

appointment'to meet then 

in New York after that? A I had an 

In the Knickerbocker $,..fr°1115 Brooklyn 

Q, Wh el was that? A Friday ni ght 

QI The night you were placed under arrest? A Yes,sir. 

Q And did you see the defendant in the Knickerbocker? 

I did. 

Q, With wipm was the defendant DeLong at that time? A With 

the two detectives. 

Q, Officer Brady 

you were then 

<and another? A Yes ,s 

taken to the station house, were you? 

A Yes Isi r. 

Q, What did the defendant DeLong say to you, if anything, 

we  he came to the Knickerbocker with the officers? A She sayo 
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we are under arrest..She said,"We didn't do anything, did we?"' 

sai didn't do anything, I said, and with that 

the detective says, "Welli come. on, we will walk upstairs. lam 

goi g to lock you up". 

Q Then you were taken to the police station? A Yesoir. 

Q What police station were you'taken to? A I don't 

remember. 

Q PO you know 'where it was? A I don't remember at all: 

'Q Was the defendant placed in the mane cell as you were? 

A The three of us were placed in the Samecell. 

Q Yes? A Until doout, from half past ten or ele*en o'clo(k 

until about 2 or 3-o clock in the morning, 2-o'clock. 

Q :And then what happened? A And then we were separated, 

the three of us, and then towards six o'clock, Miss DeLong 

put with me, because she was so lonesome, she said she wanted 

to come over, in my cell, so the matron put her there; 

q She was placed in your cell & A' Yes,sir. 

Q Did you have any talk with her then? A Wly, 

q Did you ask her anything-Ebout what happened or why 

you were placed under arrest or why you were implicated in this 

charge? A Noll did not. 

q Did she say anything to you aboutanything? A About 

6 -o'clock in the morning she told me she had a little money 

on her. 

q Yes? A And I says,"Haw much?", and she saddl"Well, 

quite some," and she asked me to take some money from her; 



and I .id,. wouldn't". 

,What llapj)ened? A I said, I wouldn't take it from he 

Q Did she sho w you anything? A She showed me some kind 

abill. 

Q What kind of bill did she a vv you? A Well, it looked 

like a hundied-dollar bill. 

9, What did she say about the hundred -dollar bill? A She 

asked me if I wanted it, and I said.,"No, I don't want it.". 

Q Did she z14y,anything else? A (No answer). 

Q You don't remember? A No. 

Q Let me try and refresh your recollection. Did she 'say 

anything'about that she didn't want it found on her? A Yes;sir, 

the said a he didn't care to have it found. 

I. FERRIS: I objebt to that. He has called for the 

entire conversation, and she has testified teb it. 

MR. MoDON.AID: I have asked for it, and, the • witn eas 

testifies she didn't recollect anything else. 

THE COURT: Objection overruled. 

MR. FERRIS; I take ,an exCeption. 

(1, Anything else? A She saidt, belomged to her, she said 

it was her money, she said,"If you want to take the hundred-

• dollar bill, you take it". I atid, "No, I wouldn't care to hay 

it, because it doesn't belong to me" 

Q rid she say anything else? A She destroyed the bill. 

Q No, did she say anything else? Did she say anything 

else? Do .you remember whather. she said anything else, or not? 

1 



r, don't remember. 

she say anything about not Wantin it found on her? 

:A Yes 

THE COURT: Zile has already i3ald that; she has already 

said she did not want to have it found on her. 

Q Did she say why she didn't want it found on her? 

A •Because she said it was a large amount, and perhaps they 

would think that. she, had taken it. "Why, I says, don't feel 

like that. If it belongs to you, why don't, you keep it?". 

Q Then,. that happened? A She says', "Well, I will de-

stroy it, then." 

MR.' FERRIS: What?. 

THE WITNESS: She destroyed  it. 

Q, What do you mean by destroying it? A Destroyed the 

money, whatever it was, she destroyed it. 

Q What did she do? A She tore it up and put it in the 

lavatory. 

Q Put . it in t,he lavatory? A Yes ;sir. 

MR. FERRIS: Now, I object to the side remarks by 

the District Attorney under his breath for the benefit 

of the jury. 

THE COUFT: Yes, objection sustained. 

THE WITNESS: This is the truth, your Honor; there is 

no lie about that. 

MR. McDONALD: That is all. 
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Q You feel sore, don't 'y'ou, at 'this defendant because 

she brought the police officers to the. Knickerbocker, where 

you were arrested, don't you ? A I do not. 

, You know you are under indictment j ointly with this 

defendant don't you? A Yes, sir. 

Have you been promised any immunity by the District 

Attorneyif you would testify here ? A What do you mean ? 

Well, have you been promised that you would not be 

prosecuted ? A I was not. 

Q Or anything of that sort ? A I am telling the 

truth. 

Q, am not asking you t14. A Defending myself, 

because mother and daughter is together, and I don't know, 

. what- they are going to do. 

And yoU are doing this in self defense, aren't you? 

A self defense ? 

• 
Q Yes, to defend yourself ? A Yes, I am' defending 

myself. 

Q What did the District Attorney promise you it you 

would appear in this case and testify.? A Nothing. 

Q Not a thing at all ? A No, sir. 

Q Did he send for you, or did you voluntarily go to 

him A T4did not. 

What did you do ? Did you go voluntarily, did you, 

go 1 ngly, or were you sent for ? 

F 

My lawyer took me. 



137 
you know if your lawyer Was proMiSed 'anything b 

the District Attorney if you would testify in this case 

A• NO, sir.• 

Q . You don't know ? A No sir.. 

Q Did you ask your lawyer ? A No, sir. 

Q, He told you tø come up and tell the District Attorney 

what you have told here, and you Caille up to him ? A No, 

he told me to tell the truth and nothing but the truth. 

Q And so without knowing what was going to happen 

to you at all, you were willing to come up 'here and testifiT 

A T. was willing to come here and tettify the truth, yes. 

Q How long since you have seen the defendant or the 

other defendant, Coffee ? A How long is it ? 

Q Yes. A  I have met them occasionally in Brooklyn. 

Q When was the last time you saw them ? A The last 

time ? T met them a couple of weeks ago. 

Q A couple of weeks ago? A Yes, sir. 

Did you talk with them ? A'Mrs. Elenore Coffee 

asked me - 

Q No did you talk to them, 

I did not. 

or ? AND, 

And when was the last time you saw the defendant. 

or the other one before that ? A Before. that ? I don't 

remember. 

Q You don't remember ? A No. 
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t it' a fact that you have& t  seen either of them 

with the exception of thie one time, about two -weeks ago, 4 

many months, seven Or eight months ? A Seven or eight 

months,? 

Q Yes; isn't that a fact ? A I haven't seen them ? 

Yea.. A Yes, sir. 

MR, MCDONALD: What Is the answer? She hasn't 

seen them ? 

MR, FERRIS:. 

MR. MCDONALD: I don't know what she means. 

Q I take it for granted you say you had not seen her, 

with the exception of this one time, for six or seven months? 

A I have seen them occasionally. 

That is what she means, 

mean, between the time you last saw them, two 

weeks ago,you had not seen them for seven months previous 

approximately ? A I hadn't seen them for five or six 

months from the case, when the case was brought up. 

Q You were present in Court, were you not, the Magis-

trate's 'Court ? A Yes, sir. 

Q ou remember that the complaining witnese identified 

you as the one In Court as having taken his stick pin ? 

A Yes, sir, 27 remember that, but then he - 

MR. PERRIS: Stop. object. 

THE COURT:, Just 'answer questions now. The Dis-

trict'Attorney will question' you further, and you can 



explain. later. 

Q row, .bout this hundred dollars, you say that this 

defendant told you she curried the hundred dollars- on her per-

son, and 'that if they found it they might accuse her of having 

stole the money; isn't that right'? A Yes, sir. 

Q She told you it was her own money ? A Yes, sir. 

Q And not any part of the money belonging to anybody 

else ? A Yes, Sir. 

ci You have known Miss DeLong for quite some time before 

that ? A Yes, sir. 

. Didn't you know her to always carry a hundred dollars 

or more on her person ? A No, sir. 

Q You didn't know that ? A No, sir. 

This was one one hundred dollar bill; you saw it ? 

A Prom what I could see, it looked like a hundred dollar 

bill. 

But there was only one bill that she destroyed ? 

A One. 

You know that Miss De/ong has heart trouble, that 

she is a very nervous girl, don't you ? 

MR. MoDoNALD: I object to that. 

Tth COPT: How is that material / 

MR, PERRIS: Only to explain her conduct in de 
• 

stipoying a hundred dollar bill that she is a nervous 

woman never  having b bn arrested before,. it quite 



naturally might that she Would do 

ape' another woman Would not,. 

THE COURT: Very vvell. I will a,llow 
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hinge that per-, 

Q, You kitow .she is a very nervous woman ? 

M134, McDONALD: I object to that. I don't see how 

this woman can tell whether the other woman is nervous, 

• or not. 

TP31 CoURT: 

or not. 

BY THE COURT. 

She can tell whether she acted nervously, 

A Anything specially nervous .about her? 4 I don't • 

'know. She has told me she was 'very. nervous, but I couldn't 

see it. 

You have never seen anything specially nervous about 

her? A Nos sir; 

BY MR. PERRIS. 
6, 

Do you remember' a few days after the hearing in the 

Magistrate's Court there was a girl named Mildred who tried 

to induce you to accuse this -defendant and her mother of 

having stolen the money ? Do you remember that x? A What 

did you say ? 

(4, (Question read by Stenographer, as follows: "Do 

you remember a few. days after the hearing in the Magistrate's 

Court there was a girl named Mildred who tried to induce you 

to  accuse this defendant and her mother 'of having stolen the 

11, 



you remember that  A 

Do you remember signing a statement in my office, 

'April 28th, 1917 ? A 1 had some statement;' 

Q Don't you remember making a statement in that paper 

that you signed that a girl by the name of Mildred had 

approached you and was trying to induce you to tell this 

story about the dedtruction of a hundred dollar bill,'and that 

you had refused ? Do you remember that ? A I doWt 

remember that. 

Q You read.that paper before you signed it ? A I 

did not. ,No, positively. 

Q. You didn't read it ? A I did not. You told me 

it waa just the case. 

Q You signed your name on each page, did you not ? 

A I did, the three of us. 

MP. MCDONALD: I object to counsel speaking from a 

paper unless it is identified in some way/ either by murk 

or identification or something like that. 

THE COURT: I will allow it for the time being. 

You can offer it for identification at any time. 

Q Do you recall, Mrs. Weed, that I culled in u stenog-

rapher to my office and in your presence and in the presence 

f the other two defendants I dictated to the stenographer. 

what was subsequently written on this paper which was signed 



Do you remember; that ? 

member that part, no I do not, 

Q Haw long were you in my office at that time ? 

that time ? 

Q Yes ? A We had waited for you for some time, 

about an hour or so. 

Q And when I came ih how long afterwards did you re 

main ? A About half an hour or three quarters of an hour. 

Q What?.A Between half and three quarters of an 

hour. 

Q And you were milting in 'order for this paper to be 

prepared ? A I did not, no; it was brought in to me. 

Q What were you waiting for in my office ? A What 

was I waiting for ? 

Q Yes, A You were just questioning the three of us, 

• and then you asked your typewriter to come in, 

Q And then I.dictated something to the typewriter? 

A You did, 

Q And you heard what was dictated? A I did not. 

don't remember that part. 

Q, You don't remember ? A No, 1 don't remember. 

Q You remember that all three of you signed this state-

ment at the end and aldo on each page ?, A Yes, air. 

Q You remember that ? A Yes, sir, I do. 

And that is 



McDoNALD: I object his, unless the w 

shown what she said she signed. I can't se 

-.What she signed; 

THE WITNESS: He said it was all - 

THE COURT: One at a time. Objection overruled. 

MR. PERRIS: If .your. Honor pleases, I was just about 

to offer it. 

Q I show you these three papers and ask you. to look at 

the three signatures thereon and state whether or not your 

signature appears on 

witness) A Yes, and I - 

That is all. That is your signature ? A Yes, 

it is; I admit to that. 

each of those Pages (handing papers to 

MR. FERRIS: I offer these three pages in evidence. 

(Three sheets of paper, received in evidence and 

marked "Mefendant s Exhibit B", of this date.) 

Q That is the only time you came to my office ? 

.A No; I was there a few times afterwards. 

Q After that A Yes, sir; You told me to come 

there with my new address, because I had moved. 

Q You Caine a second time when you moved, and you brought 

me your new address ? A Yes, and you addressed me •a 

letter back, 

Q Notifying you as to when the case might come on for 

til? ANo you had written mealetter, ifIdidnit 



send you my,address that you would do uble my bond, 

would relise my bond 

Fir'MR MCDONALD. 

Q What is that ? A That he would .put me under 

double bond, or bail. 
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that you 

two thousand dollars. 

Q Who Was this 7 A Mr. Ferris. 

BY MB. PERRIS. 

Q, You have got that original letter here, huve you 

A No, I have it home. 

You read it recently A No, I have not. 

Q. well, I will show you this copy, dated July 16th, 

1917, and ask you if that is not the letter of which you re-

ceived the original (handing paper to witness) 7 A (After 

examining paper) No, sir. 

Q, No ? A No, sir. 

Q, You are positive that the letter which you now have 

at home is not an exact duplicate of this ? A No, it is 

not, it hasn't got anything about Florence in; jut two or 

three lines, 

Q You have that letter at home A Yes, sir. 

And if this trial is not finished today you will 

have it here Monday 7 A Yes, sir. 

, When did you see that letter last 7 A I will try 

to get it. It is home in my house, it is. 

Q Positive that is right 7 A Well, I um going 



get it if it 

Q But you are positive it is borne ? A I did not 

destroY it because I have it home. 

Q, And when did you see it last ? A don't know when 

seen it last, but it is home. 

Q Row long ago did you see it last ? A A couple of 

months ago. 

Q, 

Q, 

Do you know where• in your home ? A Yes, sir. 

Where ? A It is in one of my drawers. 

Q In your bureau drawer?.A Yes, sir. 

Qi And will' you positively have it here ? A Ygel sir. 

And you will now state, under oath, that that let-

ter which you have is not a copy of this ? A I will not 

state under Oath no, that that is not like that. 

Q You know you are under oath? A Yes, but it 

hasn't got "Florence" in; it hasn't got "Florence." in. 

q It hasn't got it,? You will promise to get that 

letter here ? 

THE COURT: She has already said so., 

Q Did you receive more than one letter from my office ? 

A T don't remember that, but T can look, anyway. 

MR, FERRIS: I ask that this opy of a letter, 

dated :uly 16th, 1917, be marked for identification at 

this time. 

(Sams marked "De nd nt's Ex. C, for Iden.", of this 



MR. RIS: That is all, Twiflreadthat to the 
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jury laer,unless you want it read now. 

:MR. ItlicDONAIP: Yes, I ask that it be read now. 

M. FERRIS: Gentlemen of the jury, this statement 

reads as follows: 

"Statement of Elinere Weed made this 28th day of 

"April, 1917, at the office of Ferris, Dannenberg & 

!RAnsbacher. 

, "I reside at 32 Lewis. Place, in the .Borough of Brooklyn, 

"city of New York, and am one Of- the defendants in the 

"case of People vs. DeLong, et al. 

"On or a tout Spril lot h, 1917, in the company of 

"Mrs. Hamra and Mrs. Florence" — might state they 

are the defendants correct names --"as we came out of Mac3s, 

"at 34th Street and BrO4dway, as we were Walking up BraadWay, 

"a man came up from behind and addressed us, 'stating 

"'hello girls' and then addressing me and said, 'don't you 

"remember me, I know you from Cabbies Wire Ifg. Co., my 

"name is Mr. Williams.' I then said, 'yes,I think Ire-

"member you'. He then asked us where we were going 

Hand after having introduced him to Mrs. Harara and Mrs. 

"Florence, he suggested that he take us for something 

"to eat and we accompanied him to the Heralds Square Hotel, 

4where the three of 1.1.43 had something to eat and he ordered 

"beer. While walking up Broadway and while arriving (.1,t 



"the Walkover Shore Store, at 39th Street & Broadway, 

"stated that he desired to buy us stockings., We wont in 

"there and he bought us each a ,pair of stockings and gave 

"a 40 bill in payment. 1 did not notice /10W much money he 

"pulled out but remembered that $10 was paid for the stock-

"ings. While we were Aaiting for the change he Stated 

"to us that we 4ou1d have the change to buy candy, with and 

”when the change came,Mrs.Florence grabbed for it, and a 

"few seconds thereafter he asked Mrs. Florence for the 

"money and said he would buy the candy himself and Mrs. 

"Florence handed him the money back. 

"He thereupon propobed that we go to his rooms 

"so that we could put the stockings on and we told him 

"that we were mit that kind and left him. Then we declined 

"to do so and we left him. 

"Some days later, after Mrs. Harara and Mrs.,Fiorence 

"had been arrested, detectives called at my home. 

71 had an appointment to Meet Mrs. Florence. and - 

"Mrs:Alarara at the. Knickerbocker Hotel at 9 o'clock and  

"the detectives accompanied by my. two sfriends met me there. 

"and placed me under arrest as well. 

"1 have known Mrs, Mildred Molleff whose maiden 

"name is Minnie Coffey and who .1}3 now known as Mildred, 

"Owens since last September and have met her only. infre-. 

"quently since that period. 
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"After that we were arrested She had been notified 

"of our arrest. 

q0n-Sunday,Apri1 22nd, 1917, this Mildred came 

"to my home and talked to me to induce me to sign a 

"paper accusing Mrs. Harara and Mrs. Florence of the crime 

"charged. I told her that I would not do any such thing,, 

"it was not the truth', that none of them -had taken the 

"money at all or the pin. She repeatedly on different . 

"occasions asked .me to do the sane thing to which I made the 

"same reply. 

"On Tuesday, April 24th, this Mildred called at 

"my house and I accompanied her for the purpose of going 

"up to the lawyers office as well as the bondsmen office. 

"She took me to the Jefferson St.Yarket Court where we met 

"Mr. Beecher, the bondsman. 

"We talked together there and he requested me 

"to sign an affidavit charging Mrs. Harara and Mrs.Florence 

"stating that they had torn up the $100 bill in the Police 

"Station after the arrest. I declined to do so. He urged 

"me to do so and I told him that I couldn't do it and he 

"suggested my coming tomorrow to sign such an affidaNdt. 

"On Thursday as I came home she met me at the 

."elevator station near my home and told me, that he aaH 

"through with the Hararas. She again urged me to cone 

"to the lawyers office to ,s cn time puFertLi and Urged me to 

' 



"find out of the Hararas had any lawyers as, in that case,, 

"Busch would not go ahead with the case. That is the last 

"time that I have seen her. 

,On numerous occasions this Mildred told me that she 

"would break Mrs. Florence and Mrs. Harare, and, that  she 

"would see that the Thousand Dollars that was deposited would 

"be drained away so that she would not receive a single cent" - - 

the thousand dollars being the-. bail bond, money deposited. 

Q, Now, isn't that Mildred McNeff, or whatever her.nazne is, 

Mildred •McNeff, right here in court with you? A She is. 

Q, And she i 6 a friend of yours, is she not? A A friend 

of mine? 

Q, Yes, A Not more than she is to anybody else. 

Q, How long have you know this Mildred McNeff? A How long? 

Q, Yes. A She was introduced to me. 

When? A When? Last September or October. 

Q, La st Sept ember or Oct ober/ A A year a go. 

Q, 1). idn' t ',you know her in Apr13, 1917? A I knew .her 

before then. I don't mean this last September. A year ago. 

Q, A year ago laSt Sept ember? A Yes ,sir. 

Q, Under what circumstances did you meet her? A I was 

introduced to her. 

Q, By whom? A By these two people . 

Q, The defendant Harara? A.YesIsir. 

Q, Weren't you induGed:c by this Mildred MoNeff -- A No. 

Q, Wha, was I going to ask you? A I answered it for a 



en you said, was Iintroduced. Where was introduced? 

TIM COURT: Wait until he finishes his question. 

Q, Weren't you. i411040.040 by Mildred McNeff to come  and 

voluntarily testify against your two friends? A No sirlrio 

Q. She had nothing to do with it? A She did not. 

Q Does she know anything at all •azout the case? A Not as I 

know of, 

Q, She has never talked to you about the case? A No ,sir. 

Q Never at any time? A Nolstr. 

q What has she been doing in court . all day y est erday and 

all de/ tOday? • A She has my thousand dollars bail up, and she is 

here to receive that. 

Q, You 6ay she put up a thousand dollars _bail for you? A She 

did, cash money. 

Q And yet you never talked to her about the case? A 

did not. 

q DO you remember stating to me at my office, on April 

28, 1917 what I read to the jury in this paper? •A I do not 

remember. 

Q, Did you state anything at all to me about the de-

atruction.ofany hundred -dollar bill on that day? Did you 

mention that fact? A I do not remember. 

Q, You don't remember whether you did, or not? A 10. 

• Q Then, you do not remember that what is written on this 

paper Is what you told me, do you? A I do not remember.. 

.9, You don't rememb et? A No.. 

f••••• 



CI: Did. Mildred 7,1oNeff ever tell you to state that thi,s 

fendant destroyed .a hundred-dollar 1413. in the station hoUse. 

.A.No,sir. 

pR'. PERRIS: That is all. 

WIRECT EX.AMIN ACIOK BY MR. McDONAID: 

Q What is the real name of the defendant? A Mrs .Florence 

and Mrs. Harare,. 

Q,' Of this defendant? A Mrs. Flo rence. 

Q, Mrs. Florence? A Yes ,si r. 

Q, Whit is your name? A .Mrs. Weed. 

Q, Was Mr. 'Perris you r.attorney at the time that you made 

this affidavit? A I didn't make no affidavit. 

Q, Well, You signed this thing? A I signed it, but he told 

me it Was concerning the case. 

BY THE COURT; 

Q, The question is, vas he your lawyer at that time? 

•A Yes sir. 

BY MR. McDONAT2): 

Q, He was your lawyer at that time? A Ye sir. 

• •••,:4 



4. 

W.r. 

BY •R MoDONALD: 

He was your laWyar at that time? A Yee sir. 

B. MCDONALD: That is all. 

BY THE COURT:  

Q How did you come to sign this affidavnt, or 04eiq 

paper? A Thi8-paper4 he told me it was concerning this 

caffe. 

Speak up? A You told me it was concerning Chit) 

case. He said "it.is all right, you can read it if you 

wish; the other two people 'didn't read it; they signed" 

and T sigped too. 

• q But didn't you tall him what went into that? 

A Did I tell him/ No, sir. 

Q How did he get the name of Mrs. McNeff, or whatever 

it is? Who told him that name? A I didn't tell him your. 

Honor. 

Q Well, did Mrs. Coffee, or Mrs. Plorence, while you . 

were there? How did he know that° name? He didn't know her. 

A Well, these two people knew.; they introduced me. 

QI 

names. 

Who told him the name? A I didn't tell him the 

Who did? A I don't know. 

Q Did you hear either of the others tell him? 

No, sir. 

You don't know how he got that name? A • No air. 

TH-1, COMT: That 16 



,MR. McDONALD:. 

Q This statement is dated the 28th d y of April; 

that right? Is that the date you signed it?. A I don't 

remember. , 

Do you remember when you were arrested? Do you 

remember the date? A Yes, sir, I think I do. I think it 

was on this little one's birthday, Miss MeLongls birthday the 

13th day of April. 

0 When was it that the defendant DeLong was bailed, do 

you know? A I think the three of us were bailed out of a 

Saturday, the next day, Miss McNeff had bailed the three of us 

out. 

ct Mies oNeff? A Yes, •the lady here. 

Ql The same one that bailed you out? A Yes, sir. 

q Bailed Miss DeLong and Coffee? A Yes, sir. 

,she bailed the three of you out? A yes, sir. 

q And this affidavit, at least this statement, is 

dated the 28th day of April? A Yes sir. 

BY MR. PER14IS: 

Q You first got a bondsman for all three of you, didn't 

you? Isntt that right? A No, sir. 

Q Didn't you first get some one to bond the three of 

you? 'A No sir. 

Immediately after your arrest? A No, sir. 

VID was it got the first bondsman? A The first 

bondsman? 



---

:Ye A T.ey..ad addressed b Mrs. 

Coffee, at. 3 Johnson-'-

Who was. it got, the bond? A This lady bad sent for 

Mts. Coffee, at 3 :obnson to come to help us to get our bail 

and gat us ouf, and she had done so. 

And. you knew afterwards this lady, Mts. Coffee, or 

Mlldredo or whatever her name isl continued on your bond, 

and that Miss DeLong deposited a thoutiand dollars other own 

money for her and her mother, you know that, do you not? 

A No. 

BY MR. !cDONALD: 

Were you there when this money was turned over? 

10. RRIS I object to that  This is the peopletS 

case. 

TFR COURT: y 8, one a t a time, 

MR..TERRIS: I _object, unlessshe knows.. 

THE COt1RT If she does not know, she Can say so. 

The question is, :does s-he know? 

TW!. WITNESS: You had said the thousand dollars 

was paid for the threeof us. 

ask you whether or not you know whether Mrs. 

ylorenceo the defendant in this case here, afterwards deposited 

a thousand dollars as collateral security with a surety company 

'for her and her mother's bond, do you know that? A I remember 

her baying she put up e thousand dollars., 

B. FERRIS: Now, ,I object to that, sir. Se 



doasn t -know 

Th COUR1":. 

MR. ORRIS: 

t is Only hearsay. 

yes, objection sustained. 

I move it be stricken from the record, 

her answer. 

TBR COURT: Yes, motion granted. 

BY MR. FERRIS: 

Q You said thatl appeared as your lawyer at any time. 

Do you say that I was your lawyer at some time during this 

case? A Did I say it? 

Q Yes. A You said youAwere taking the case for 

the three of us. 

Q When was that said? A When was that said? 

yes. A I don't remember. These two people have 

taken me over to your office. 

Q. And the only time you were to my office was when you 

,signed this statement and when you brought in, your new address 

in response to the -letter that I sent you, isn't that tight? 

A No, I had been there before. 

Before April 28th, when this paper was signed? 

A April 28th. 

Q Yes. A I think I was over one morning with these 

people once before. 

Q And that is all? An That is all. 

(I Did I ever say anything to you, that I appeared for 

you as your attorney? A You said you were going to appear 

for me, for the three of us. 



Q• When did you retain Mr. Otpeilly as your a ttorney 

in this ease? A I have had him since ThanksgiVillg. 

Since Thanksgiving? A yes, sir. 

9, Did .you have any other lawyer before 

A I did not. 

Q Did you ever pay me any money? A D 0 I? 

q Yes. A No, sir. 

that time? 

(I Did I ever send you j.any notification plat the case 

was coming up for trial? A Not as I remember. 

Q And did -you ever receive any bill for services 

rendered by me? A I have the ohe letter you sent me. 

Q Did you ever receive a bill for services that 

claimed I ' rendered for you as your attorney? A I . don't 

understand that. 

Q Did you ever, receive a bill from me claiming money 

from you for services rendered as your attorney? A Why, no. 

MR. FERRIS: That is all. 

THAI COURT': ,Gentlemen of the Jury, please do not form 

or express any opinion as to the defendant&i guilt or 

innocence until the case is finally submitted to you. 

We will take a recess until Monday morning at 10:30. 

(The Court then accordingly took a recess until 

Monday, April 22nd, 1918, at 10:30 A. M) 



THE PEOPLT1,12G. -AGAINST- MARY. 1101JONG 

Now York, .Onday,  April 22, 1918. 

TRIAL 0 ONTI NUV171 

H R - E fl, resumes the stand. 

CROSS-EXAKINYTION (CONTINUTr): BY MR. FERRI: 

Q Mrs. Weed., did you find the letter that I wrote to 

YOU? A I did. 

9 You did not? .A I did. 

Q. You have it here? A Yes,sir. 

• Q Will you produce it please? A (Witness produces 

letter and hands same to counsel. 

Q, Now, I ask you to Compare this letter which you pro-

dUce with the copy and state whether or not the copy that I 

showed you on Friday is an exact copy of the letter which you 

now produce (handing two papers to witness), A Yee. 

• Q What is your answer? A It is. 

• Q Why was it that on Friday you were so sure that I had 

not written in the letter that I addressed to you anything of 

Mrs.. Florence? A I did not remember, it is such a long time 

ago, but the other part was right, raising my bail. 

FERRIS: I offer this letter produced by the 

defeloiant in evidence. 

Cs me received in evidence and marked People 's 

Pahibit unft, of this date.) 

9, This letter ia the only letter that you received from 

me at anytime, i it not? A It is. 

1 4 



• .4.74."? 

FERRIS: :With your XOnor 0 permission, / will 

read this letter to the jury. Gentlemen, this i 

letter on the letterhead of my firm, Ferris, Dannenberg 

& Ansbacher, 2 Rector Street, dated July 16, 191.7: :”Mrs. 

Eleanor Weed, 32 Lewis :4ace,Brooklyn, New York. Pear 

Madami Mrs. Florence informs me that you intend moving. 

Of course, you realise that it is important that you 

let. me know the new address, as:if the case should suddenly. 

cohe'-up for trial .and I be unable to locate you ,not only-
• 

would your bond be forfeited, but you would also im-

mediately ,be placed under arrest as Soon as you are found:, 

and should you require 4 new bail it would be placed in 

a very much higher amount than it is at present.-. You 

will, therefore, plEase advise me of your new address, 

in'order that I may have the same among my'files and so 

. as to letyou know within a sufficient time when to appear, 

60 88 to adequately preparefor trial... 

your, .0eOrge A. Ferris," 

- That is all., 

THE 'pEQPLE REST 

4 ..... 000 1.0, •MY 

Very truly 

MR. YFREIS.: If your lonor pleases, I move to dis-

Mi66 the second count of the indictment, vthich,is one for 

reoeivine stolen roods or money. 

ti on grant e . 



na. VEIRPIS: I likewise move to diaMiss the fist' 

count of the indictment, which is a count in CommOt LaW, 

taking and carrying away. The evidence in this case, if 

your. 1fonor pleases, Dlils wholly to prove the crime 

charged. There is rio direct evidence of the taking 

of either the money or the pin whatsoever, and there has 

not even been exclusive opportunity shown on the part of 

the defendant to take. The evidence, in my opinion 

is ,entirely insufficient to sustain the indictment. 

Ti-1J  COURT: That motion I will deny. 

YR. FERRIS: I. respectfully take an exception. 

THE DEFEYDANT'. 5 CASE 

G E 0 R E A. vERPIS,:.called.asawitness on 

behalf of the defendant, being first duly sworn, testified 

.as follows: 

(The witness states that he resides at No. 420 River-

side Drive, 

rIT-ESS: To ;jou wart me to make a statement, or 

shal), I put it in question and answer .form?  

YR. 1a107AYT): Your aociate counsea-i here. 

7)11711CT EXAVITATIOY LYJt1. SIEGE1,: 

Mr. 'Ferris, you are a practicing uTtt6rn6a !'16 coun6ealar-

at7law? A 1- am. 

And how lonv kat:I:ye you been admitted to protice? 

A About nine yeuro. 



u are the' attorney for the defpn nt Miss DeLOn 

qi Did you ever at any  time represent the last witness 

for the People Miss Weed, as her attorney in this case? 

A I did not. 

Q Now, 'do you recall Miss Weed ,coming to yOur office at 

'the time the statement -- A April 28th i the date. 

Q Defendant's Exhibit "Jr was prepared'in_Your office?' 

• A It was. 

Q, The. statement that consists Of the three sheets signed 

by the three wOmen? A. I recall the  incident• 

Will you be good enough to tell the Court and jury 

under what circumstances those three pages of that statement 

were prepardd.in your office? A The defendant in tIA 

action and her mother, Mrs. Harara, came to My .office with: 

M1-6. Weed, and I had a .conversation with Mrs. Weed and ques-

tioned her regarding the incident mentioned In the statement, 

'as.well as the circumstances surrounding the charge.made.i 

this case. I sent for an outside man.atenographer, as I 

had no  male stenographers in my office and didn't wish to 

dictate what wa6 dictated in that paper to, my regular steno-

grapher, and in the presence of t1h tenograiiher 1 again, 

questioned Mr0. Weed, C16 well Us tLe other wit ess, as I re-' 

oali4 and in her presence dictated every word  that is. set 'forth 

in this exhibit. " After it was written they vaited there 



:vas bèié Written,, Mr 4, Weed 'reacti.each page; 

think I .also read each page to her; and .she stated that She 

didn't care to sign. the paper unless the other two signed it  

as well. 1 informed her that, there was no objection to,that, 

it being the truth, and she.thereupon signed the -last page. I 

then requested her, in -order that there might be no question 

about it to sign each of the pages, and that was done; each 

of the pages.were signed by Mrs. Weed and by the other two de-

fendants... 

Q, The statements contained in Defendant's Exhibit "B" 

with reference to the 000 bill, from whom did you -get the,. 

information by which you incorporated that in the st atethent? ' 

A Well, originally the present defendant in this case told 

me that Mrs. Weed had related .to her that some one, was trying 

to get her to sign this affidavit. In fact I was informed 

that the bon deMan, a man named Beecher, was the one who was 

active' in procuring s.uch an affidavit 1. and it was after I was . 

informed that 'Yrs . Weed was brought in, and I questioned 

her, and she stated ,what ie ..set forth in that paper. 

Ql And that ,statement you got directly frcm Yrs. Weed? 

A 'Directly from krs. Weed, after I had first learned it from 

the defendant in this case. 

81110.E1,: That is all. 

C)OSS-FCAINATIQN 2,1 iv] . TION AIX) : 

Q, Did 'Mrs. come over vdth the defendant, DeLong, to 
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your office? A As I recall it; either all came tOgether 

or just Mrs;4- Plorence and Mrs... Harara came ovt-r-tOgether and 

were joined later by Mrs. WW. That I don't recall. 

Q -rid you have an appointment with them -- with Mrs. 

Weed? A N not with Airs. Weed. I suggested that they 

brin'g Mrs. Weed in. That was the first time I saw Yrs. Weed. I 

had never seen her up to that time. 

Q, rid you at  the same time take a statement from Mrs. De-

Long, or Mrs /Florence ? A They all signed that state-

. inert . I had taken a statement in longhand of Mrs. Florence' . 

prior to that date, when I was first retained. That was 

think, only about, three or four days before the signing of this 

statement, 

Q, , Have you that too, with you? A I think I have, 

yes. I can look and see. I.aaa quite sure, I have, in fact. 

Q, This st a, ement was really taken from Mrs. Weed? A' Yes, 

it. was drawn up for 1Vrs . Weed to sign alone, but she wanted 

the other two t o sign wit4. her. I told her there was no ob-

jection. to that, and they signed. I drew it up' in her name 

alone. • 

Q, A d your explanation of the three signatures is that 

e would not sign it unieSs the •othar two did? A Weal; 
• • 

he  didn't put it that way.. :.Thr.>..requested the'other two to 

gll- it and I. said there .was no objection, 'because practically 

they are joint .:J-Uxteillent..J in C. f42. J 11, atp:11 ed to each one. 
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Yu say you Were not the attorney for th&6 defendant 

d at that time? *A No, I neVer was the attorney for Mrs. 

Weed. AS I recall it, that is the only time I saw her. I 

don't remember seeing her at any other time until this case 

came up. 

Q Did you ask her if she had an attorney? A I don't 

remember whether I did, or not. To the best of my recollection 

I think Mr. Bush, who repreaented all three in the magistrate's 

court, was still her attorney, as far as I recollect. I am not 

sure, though. 

Q You didn't call him up? A called up Yr. Bush yea. 

Not at thatdtime. 

Q• At the time you had this defendant Weed over to your 

office, did you call up Mr. Bush? A I don't remember whether 

I did, or not. 

q, you say that you had been tdld about the incident of 

the hundred dollar bill previous to Yrs. Weed telling you 

about it? A I had not been told as to any incident of .a 

hundred dollar bill. On the contrary, Mrs. Florence said 

that.rio such incident had ever taken place. 

q Well, eh did talk about a hundred dollar bill, didn't. 

she? A NO, she did not. She told me* what Yrs. Weed had . 

told her, that the man who had. gone on the bond, with whoi. 

the collateral had been deposited, a tan naMed Beepher;'aild 

girl named Mildred bad been to Yrs. Weed's house, and I think 

••••• 



they wrote m letters which are here, 1r  whiop. the.boridsman 

asked Mrs. Weed, o come over; that she went over there and 

:they wanted her to sign an affidavit that Mrs. Florence had 

destroyed a hundred dollar bill in the station house. 
• 

Q, That is what Mrs, reTong told you? A- That is what 
, 

Mrs. DeliOng told me and that is what Mrs. Weed subsequently told' 

me, Which I put in writing. 

cl I say, that is what Mrs. DeIong told you? A Yes, 

that is correct. I answered you.. 

g;T didn't think you did, because you went off on to some 

thing else. I asked you a very simple question. A Yes. 

Mrs. DeTongtoldyou that? A Yesoir. 

Q, And that was before Mrs. Weed told you? A Yea that 

is correct. 

Q Now, if you had Answered my first question it would 

have saved.all this A All right. 

Q Was that all Mrs. PeIong said about the 'incident of 

the hundred dollar A NO,she said.sometlAng mote, 

Q Of course, she said it never happened? A She said 

something more, and she said it never happened,. yes.. 

MclInNAID: That is all. 

M A Y. F L 0 .R E N C E, the defendant herein, called as a 

witness in her own behalf) being Cirst d4lf 

testified as follows: 

PIRR T TDCAMINiTIOt74Y TT. P.-wRiall: 

sworn, 



You are •the defendant in this case Mrs. Florence? 

BY TIM . COURT: 

Q Is Mrs. Florence your real name? A Yes poir. 

.y.clur husband' S name? A' Yes lair . 

BY MR FERRIS: 

Q, .And at the time of your arrest you gave the naMe of 

Mary Peron g? A Yes sir. 

q DO you 'recall the 10th day of April, ,1917? A Yes ,sir. 

Q The day that you met the c omplaining witness? A Yes. 

Q, At that time, were you living in Brooklyn? A Yes,sir, 

Q. Where did you go in the afternoon of that 'daY? A I 

went to Macy's. Mother and I went to Macy's, to meet Mrs. 

Weed. 

91 And did you Meet Yrs... Weed there? A Yes. 

Q And about what* time did you meet- her, Mrs. PlOrence? 

A I think it was around between two and three o'clock. 

Q. And where did you go after you met her? - A We went 

shopping. 

Q, Did you buy anything that afternoon? A Yes. 

q What did you buy? . A I bought a dress for mother. 

0. You say you  bought a dress for your mother? A. YesIsir. 

Q. Did you buy one also .for Yourself? A I did. 

Q, How long did you 'stay shopping that afternoon? A 

think it ' was until' around & uiA rt er to a ix -or a o 

Q Where were you at aoou'i, a qu:Arter to A W were , 



were walking 14p Broadvga:Y0 

Q Near what street, approximately? A We were walking 

the subway mother and I and Mrs. Weed. 

Q Up tO,the Times Square Subway station? .A Yea air. 

Q And on wilch side or the street were you walking up', 

on' the west or east aid e? I think it was the right hand 

side. 

Q Now, with whom were you walking? A I was walking with 

mother and Mrs. Weed, 

Q, Where, 'was Mrs. Weed with relation to. you and your mother? 

A • Mrs.. Weed was kind of in. the back of.. us. 

Q, A little behind you? A Yes. 

Q, Did anything happen about that time? What did you ob-

serve, happen? 'A Yes, Mrs. Weed, she walked back to this .man' 

and she says - she went over and spoke to him. 

Q, Could. you hear what she said? A I couldn't hear. 

Q What attracted your attent ion to Mrs . .Weed walking- back.. 

as yoU were walkingin front of her? Did she say anything,, ,or 

explain, or anything of that sort? A No. 

Q How long did she continue talking to this Man?. A She 

just talked ,a few minutes: 

Q, And then what happened? • A • Then Mrs. Weed - we nkted 

for Mrs. Weed mother and 1 and Mrs., Weed introduced' us to 

this man, and she says, "Let me introduce you to Mr. Williams. 

have known ,him. from the Cables Cbmpany for seven years". 

.Seven years, or seven years aT? A Seven .7e!,trs . 



3,67. 

And did you then talk with the - I witMrw that. The. 

William s who wati introduced  to YQU is he the aame man who 

testified on thid'atand? A Yes. 

Q, • Arid who gave his name a,s Thompson'? A Thu. 

Q, What did this Mr. Williams or Mf. .:41homps on say ft er 

you were introduced to him? A M. Williams says "Come on, -

ladies, won't you liave dinner with me?", and I says,"No, 

got tO get home to my husband," so he insisted upon us coming. 

Q, You were married at the time and are still married? 

A Yes. 

Q Living with your, husband? A Yes ,sir. 

Q Still living with him? A Yes sir. 

Q, your mother lives with you also? A Yesoir. 

Q What did he say after you said that you had to go 

home? A He says, "Come on, come on, I will treat you to 

dinner, girls " . 

Q Yes; 'did you finally . go? A Yes. 

q And had dinner with him? A Yes, we did. 

Q Where did you go? A He took us to the Herald Square 

Restaurant... 

Q Who went with you'? A .Mrs. Weed and mother. 

Q What sort of a restaurant ia this Herald Square Res-

taurant? A They have a cabaret and dancing. 

Q That is, dancing for the guests?. A Yea lair. 

HoW long were you in the Herald Square Restaurant? 

A I should judge around a coup3 e of hours. 



(1: 

An durirlg' hat. time did you all ,oat" A, 

you or your Mother Or'MrS.:Weed have anything to 

,drink? A 'No.. 

.4), *rid you have anything soft to drink?.- A We drank 1 

ad e. 

Q, You drank lemona,de before dinner? A Yeslair. 

`Q, What did the complaining witness, Thompson, or Williams,, 

drink, if anything t hat .Y.0 LI noticed? A Mr. Thompson, drank 

:about four pr five highbe,tils and beers for chasers. 

Q, In between? A Yes. 

Q, Then you first met him on Broadway, did you notice any,-

thing peculiar about his condi tion or appearance? A 1\To, 

Q, Did he appear to be intoxicated to you? A No. 

Q, While you were in the restaurant, did you observe what 

his condition was? A Oh, yes. 

Q, Well, what did you see about him? A He acted very 

Q, Well, did he appear to be getting intoxicated? A Yes ,-

he did. 

9, About what time - before you left the restaurant 

what, if anything, happened? What did you say to Williams, or  

Thompson? A I said,. "Mother, we better be getting home; 

you know my husband is waiting; You know Charley is waiting for 

.X11 " Mr. Thompson didn't want us to leave. 

Q, What did he say? A He sap "The evening is long, and 

have no plao.e to(70 • Won' ,you .stay with me? 



Did he sqr that to all three 0y.Qu? A Yeels r. 

Q Did you notice how much the am ount of the check Was 'a 

the Herald Square Hotel? A Nro. 

Q Did yOu notice how much he paid for it, or where the 

money came from? A ,Nolsir. 

Q, You didn't notice that at all? A No,sir, I didn't 

notice. 

-q —After you left the Herald Sfluare Restaurant, in what 

direction did you Walk? A We walked up Broadway. 

Q Toward the subway station? A We were going to Times 

Square subway, to go home. 

Q 
How were you walking up? A Mother and I were walking 

together, and Mrs. Weed‘wa6 walking in the back of us. 

q In the back? A YesIsir. 

(4, Did you hear any conversation between Yrs. Weed and 

Thompson at. any time while you were walking up Broadway? A Yes, 

I heard Mrs. re6d—a0k him for a pair of shoes. 

Q What did Mr. Thompson say? A Mr. ThompSOn'zays, "Yes." 

Q, And where were you at that time? Were you near the Walk-

over shoe Store? A Yeslair. 

Q, And when you got there did yo i.1 all,walk in there? A 

Yes. 

Where did you go in the Walkover shoe store? A We . 

walked in the shoe store and we took. an elevator upstairs. 

Q, Now, during this time from the 74erald Square Hotel to 

Walkoverthe  shoe store, did ;you observe tile .condition of -Thomp-

I • 



Yes. 

Q Did.' he still. appear to be under the influence.'of 

A Yes, he did. 

Q, When you got upstairs, will you tell ,the Court and jury 

everything that  happened as near as you can recollect it in your 

own way? A Yes Air. 

What happened when you, got upstairs in the sec ond floor 

of the Walkover shoe store? A• Well, Mx'. Williams said he 

would buy us a_pair of Stockings, and Mrs. Weed wanted a pair 

of shoes and gaiters and so he says, "I .won't buy any shoes or 

gaiters; I will just buy stockings" 

Q, And did you thereupon examine some stockings and select 

some? A Yes, we selected each a pair of stockings. 

After the stockings were selected, did you see hint much 

money was given for the stockings by Thompson? A Yes, he give 

ten dollars. 

Q, While you were waiting for the change what-, if anything, 

did Thompson say with reference to the change? A He said, 

"Girls, you can keep the change for candy". 

And when the change came up, what happened? A 

what did y ou d Weed do, if a,nyt Mrs. 

. Weed and I went over. to i'et I -chaHge .becautie he said we 

could. keep it for candy, and Li 0. he Liay6. ,"Never mind, g;irls 

don't argue about tLec bk-,n ; I ±n take the c flange and buy 

the candy wheri we w..o outs ide". 

••• 



both, you andlTri3/ Weed reach for the cha,nge? 

we did. 

11 And were you laughing at the time? A Yes. • 

Q, Hetook the charge, did he? A Yes. 

Q Did yOu notice what he did with it? A 

Q, Up 'Co that time, or prior to that time, had you notAced. 

whether or not the complaining witness., Thompson had been 

wearing a pin of any sort? A I didn't notice. 

.Q Tid you see. anything in his tie at  any time that you 

. tecall now? A . I didn't notice. 

Q. flid you at any time that you were that shoe store 

•

 

upstairs do any dancing? A. No. 

Q, About how many clerks were 'there .on that floor while 

you and the other two defendants and Thompson were there? A 

didn't notice. 

Po you know whether there* was more than one? A I 'did 

not take notice, really.. 

You remember that the salesma.n whonwaited on you and • 

sold you the stockings  was a. witness in the Pragist rate's Court, 

'do you not? A Yes 

Q, The saMe man that waited upon you? A' Yes. 

Re is the one that is now in California? A. In canifor-

hi he i s. 

Q, Goldberg? A Yes sir. 

Q Were you present in the Magist rate's Court when he 

toot ed? A Yes. 



Q,To you ,remember whether or not he answered, in re.13P9n8e 

a 411 esti on of the District Attorney as to whether or not. 

there. was dancing there, that he • answered, "no"? 

10.M0DONAID: I object to that as getting in evidence—. 

TIM COURT:. .Objection sustained. 

31/2. PIRRIS:.- I ta,ke an exception. 

Q, How did the' complaining witness act while you, were in 

that shoe store? A He put his arm went to put his aria aroune 

Mrs. Weed. and I, and we pushed him away. 

Q. t did he say? A And he says, "Papa •-" "come kiss 

papa now, girls". 

Q, What did you say 't Q him when he said that? A We pushed 

him away, Mrs. Weed and I. 

Q, To you recall his testifying that you took a scarf pin 

from. his tie? A 'What is that? 

Q, And that he took it away .from you, andhe saw it in your 

hand? A No. 

• Q, Was there any such incident? • A No. 

,Q, Now-, did you see or did you notice in what pocket he 

put. the changeo.r the -change -vvall.et?-- A I didn't .notice. 

Q Did you notice .from where he got the ton dollars, whe-

ther from his pocket or .from his wallet, or anyWhere- else? 

-A I didn't notice 

Q About how long in all was it that you were there? A I 

should judge around. ten or tiff een minutes. 

Q After„yop yvere throurh with the purchase, where did 
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you go? Did you. take the elevator? A We  took the, elevator. 

0, Went downstairs? A Went downstairs. 

Q, And then where did you go? A And we walked up tOwards 

the subway. 

Q Before you started walking up to the subway, did you 

engage in convirsation with Mr. Thompson? A No, Mother and .I 

were walking in the front and Mrs. Weed was in the back with 

Mr. Williams. 

Q Before you started walking in that manner, did the 

complainant, Thompson, say anythin g to you oith reference to 

going to the Martinique -Hotel? A Yes,sir. 

Q, What did he say? A He said,"Girlsv come up to my 

room; I have a room in the Martinique Hotel and let me put 

the stockings on you and see . how they look ft 
• 

Q, What did you say when he made that statement? A And 

I said, "No, mother, we have got to get home to my husband". 

Q, 'And.after you said that you, started walking uptown? 

A Yes, and Mr. Williams was very angry because we wouldn't 

g0 with him. 

Q, You started walking 'uptown, you and your mother in front? 

A. Yes. 

Q, And Mrs ..Weed and t he complaining witness behind? A Yes. 

When you got to the nect corner above the Walkover shoe 

store what f anything, happened there? What conversation' did 

y.ou have? A Mr William uggested he wanted t„0 walk down 

4.o. til( rtin otint (iU5 to o'to  his room, and I saidi, 



Says, mother we have got to get home". 

q -What further did he s40 A And he s4e," "The evening 

young, and let's all - the eveningis young, and let's all 

go up to my room and have a good time," he says. 

q What did you say to thet? A I says, "No", and he Wa8 

very angry because we wouldn't go. 

Q Did he say anything about your being good sports and 

that you should stay, that he would be lonely? A Yes 

Q When he said that what did you say? A I said, 

can't help it, we have got to go home. 

' Q Is that all that you remember saying? Did you advise 

. him to go home himself? A Oh, yes, I did; I said, "Mr.. Williams 

you are not feeling very good; you better go home yourself". 

BY MR. MoDONALD: 

Q You are not what? A I says "You are not feeling 

very good; you better go home". 

BY MR'. FERRIS : 

Q NON) Mrs. Florence, did you take any money from the 

complaining witness at all? A No. 

Did you see his scarf pin OT ever have his scarf pin i 

.your hand? A No. 

q Did you see either Mrs. Weed or your mother,  Mrs. Hararai, 

take any money at all from the complaining 

zee nobody take it. 

w it n E.3s ? A I di dn t 

Q Did you ever have anything to doith any money owneerd 

or possessed by the complaininr witness at any time? A NO.  



175.. 

Q And tilds the only time that y0Usaw himextept in. 
• 

boixrt? A 'Yes sir. 

This was on. a Tuesday, was it not? A Yes'Isir. 

Q1 Now, the following Friday, di d you and your mother go 

back to the Walkover shoe store? . A Yes, we did. 

What did you. go therefor? A Mother's stockings were 

too small, and we went back to change them. 

Q And did the same salesman who sold you them wait on you? 

A Yes,sir. 

Q, Yr. Goldberg? A YesIsir, I think he did; I wasn't 

sure which-one; I think it was hith. 

Q And how long'wers you in the Walkover, shoe store chang-

ing these stockings? A We were there just a few minutes. 

Q You changed the stockings? •A Yesosir. 

Q And then went out? A Yes sir. 

Q -And a. few minutes afterwards you were arrested, were 

you nOt? A Yes, we was• 

Q : do you recall that aft erwards irs. Weed was *ar7 

'rested? A Yes. 

The officer asked you who the third lady was that was 

with you? A Yes' . 

Q And you told.him, didn't you? A We told him. 

Q. And you. told him you had an appointment with her? 'A An 

appointment  with Trra. Weed. 

(1 And he took you 'o*;,rer tile) arrHtecl. her? A Yes, he 

did. 
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Q At Cir$t, you Were .placed in different cellS? A . Yee. 

Q, Later on, Were you placed in the saute cell With Mrs 

' Weed? A Yestsir, 

Q Now, she has testified as to a certain conversation' 
- her 

that you had with her wherein you toad/you had a hundred-

dollar-bill, and that you destroyed that hundred dollar-bill, 

Did any such conversation ever take place? A No. 

Q, Did you have a hundred -dollar-bill with you at the time? 

A No, all I had was ten dollars with me. 

Q, Prior to your arrest, were you searched by the matron'? • 

I with -draw that. After you were arrested and before you Were 

put in the cell, were you searched by the matron at the sta-

tion house? A Yes,sir. 

Q How many times .were you: searched A We were searched 

twice. thoroughly. 

Q, And all your .person.was examined, your clothes and 

everything else? .A Yes,sir. 

Q, _What Conversation did you have with Mrs. Weed in the 

cell that night? A I aid, "Oh, if my husband finds this out, 

that I am,here, what will he 'do? I will kill myself," and I 

says, "I have my name and address here, and my husband will 

surely find this out and if he finds it out he will leave me"-. 

Q You say you ,had your name and add r ess with you? A And. 

I had my name and address there. 

Q, What paper did you have bearinr your name and address? 
, 

It is receipt Vor L àuit, tbukt.I ii i1 purchased.' 



Q Ancl-swhat did you dO with that receipt? A 

up and put it in the la,vatory, 

Did you tear up any hundred -dollar-bill at all? A 

did not. 

Q, Mrs. Florence you recall a few days. I withdraw that 

question. I was not your attorney in the Magistrate/8 

Court, was I? A No. 

Q A man named Bush? A Yestsir, 

Q, WaS I your attorney in the police court? A No. 

Q,' And wh.en did I become your attorney? Aster the 

Magistrate's court?. A Yes ,sir. 

Q, no you .recall a few 'days after .I became your attorney 

your bringing Mrs,.. Weed to my office? A Yes. 

Q Who was there besides Mrs. Weed and yourself? A There' 

was my mother. 

Q, Were you present during the time that I talked with 

Mrs . Weed? A Yes, I  was. 

Q no you recall whether or not in your_presence and 

your mother and Mr*. Weed I called in ,a man stenographer 

from outside? A Yes, I do. 

Q, And do you remember my dictating to the, stenographer 

the contents of this paper which was read on Friday? A Yes,sirl, 

I 40. 

Q And was Mrs. Weed there during all that time? A Yes. 

Q, That I was diCtating this statement? k Yes , she told 

all ,about it. 



And while I was dictating the statement Was 

stantly asking her 4questiona? A YesIsir. 

:Do you recall whether you all waited until the. state-

ment was written? A Yes sir. 

Q Did you see Mrs. Weed,, reading this  paper marked Defend-

ant's Exhibit "B"/ A. Yes I did, and mother did. 

Q Did you also read the paper with her? A Yes s r, 

we did. 

Q, Before she signed it,did she say anything? .A She 

said, "I don't like to sign anything," that her husband told 

her. not to sign nothing, and She said, "I won't sign unless 

you girls sign too". 

Q, And did you and your mother thereupon sign the paper? 

A And then we signed. 

Q And then you signed? A. Yes. 

And you saw her sign? A Yes, 

Mrs. Florence, the elevator man was here on Friday 

and testified that he heard Tompson say,"Where is my pin ?", 

and that one of you three said, "It is in your vest pocket," 

and that he thereupon looked in his vest pocket and looked at 

something, no you recall any such incident at all? A No. 

Q, Did you hear  any conversation about a pin bet we en 

Thompson and anybody else? A No, I did not. 

Q, Did you have any such conversation? No. 

Q, Did, you at; any t me take his pin or any pin belonging 

to him that night in your hand? A No. 



r aee it? A No. 

Q0 Or have anything to, dO with it tall?, A NO4 

notice any pin 

q you didn't see it in his tie, even that night, did 

you? A No. 

MR. 7RRIS: That is all. 

CROSS EXAMINATION BY MR. MoTIONALD: 

Q, When were you searched? A We were searched as sooit, as, 

ye, went into the station house, the matron searched us. 

Q, And — A And in an other place 1- too, two places. 

Q, When you were searched, the matron didn't find, this mane 

and address of yours, did she? A She saw it but she didn't- , 

touch it; she saw it, but she didn't take it. 

IQ; And the second time did she See, it and didn't touch it? 

A Yes. 

Q So what were you afraid of then, as far as tearing up 

the name and address?. A I thought as long a,s she didn't 

bother with it that some one 7- that they would see it, anyway. 

Q, •What? A Somebody would see it. She saw it, She 

must have seen' it. 

Q Then, 'what were you afraid of? A I didn't want my 

husband to know it. 

Q But you had given a wrong name, hadn't .you? A Yes. 

Q, So that there was no reason for you to be afraid of 

your* receipt with your name and address on it, vvas there? 

A What is that? 



here was no reason for you to be afraid after 

not :been taken from you 

see it.. 

had  

A . Well, / was afraid they would 

I didn't want'my1.husband to know about it. 

THE COURT: 

Q, 'What he means is this: If the matron had seen it  

and had not taken it why did you think somebody else would 

take it? I didn't know. That is what .I thought.* 

Q Where were you carrying it.? A In my pocketbook. 

Q , She hadn't taken it from you? 

Q, Wily did you think omebody else 

I -didn't know. I thought so. 

BY MR. MtPONALP: 

No sir, 

would.,take it? A Well, 

Q, The  second time you were searched, where'were you 

searched then? A I was searched in some other station. 

'IQ, Another station house?, A Yes,,sir. 

Q By a different matron? A Yes sir. 

And di& she find this receipt, too? A They saw the 

paper in my pocketbook. -t 

Q , The receipt? A Yes the receipt. 

Q, That i6 whet you call it? A' YesIsir. 

And she didn't take it, did she? A No 

Pid she ask you anything about it? A No. 

Why were you afraid? 

MR. FERRIS: I object to that, on the groundthe 

witness has already answered that question'. 

TM COURT: I *ill allow it. 



'was a.fraid• my huSband would, find this put. 
, 

Q :But nobody c.ould search you? A I thought -so e one ItTO.u3.d-

ake it 
•• 

1/11. FERRIS: I object to the question as argumentative. 

THE COURT:' .There is no question pending .now. 

Q, Why were you afraid of your husband? A Because my 

husband didn't know anything wrong. 

Q, What do .you mean? A He didn't know 1 was in the 

tion house. . 

Q, Didn't know anything was wrong? A He  didn t know I 
had been 
max/arrested.. 

Q, You hadn't- done anything wrong, had you? A Nolsir 

Q,, Why did' you give a .wrong name, then? A Because I 

di dn 't want my husband to hear of this. f he heard my right 

name, he woUld leave me.• 

Q, But you hadn't done anything, had you? A. No. 

Q, Then why give a .Wrong name? A, Because my husband .Might 

leave me. 

Q,' Did you ever go under any other name?, A No. 

Q , Were you ever known as :Pala Hamra? A That is my 

mother's n' e. 

Q, Your mother' n ime? A Yes . 

Q, And your name is what? A y marriage name. i Niro . 

Florence.' 

And what were you known ad before? My maiden name 

,,was "!arrara, 



lala? A .ay.  

. May Harara? A ' Yes ,sir 

•Q Were you knownunder the name Of Moralis? A 

Q, Sure about that? .A Positive. 

Q, :Didn't you ever take the name of :Mbralis? A 

Q, You say that you met thiS fellow, at least ,Mrs .:Weed-

met .is fellow Thompson where? A We were walking .up Broad-

way towarda‘ the subway, and -- mother and. I was in the .front, 

and Mrs. Weed was walking kind of in the back. 

Q, She was b ehincl y-Ou two? A Yes, she 'was .behind. us two:, 

and he walked back to this man. 

Q,. How did yo:u know' she walked back? _You two were walking 

- ahead of her? A Mother and I was looking around for her, 

.mother and I was. 

Q you mean. that you: were looking around for her? A. For 

her, yes. 

How. far ahead. had you got t en from Mrs. Weed? 'A We 

were just a few steps in front of her and she met this man,. 

she walked over towards t . man. 

Q, 

Q, 

d you see her walking over to this raw? A Yes sir., 

You just happened to be looking back at that time? 

A 'Yes, we kept looking for Mrs. Weed. 

Q, And she was only a step or two behind you? A Yes. 

Q, Where was this man? A This man - Mrs . Weed walk ed 

ward this man. 

Q, Where wasthis, an? A I, thn1 it wa..1 around eth 

0-



Forty-first Street; and Mrs. Weed Walked to him. 

Q,. Fortieth and 7orty-fir t? A Yes, think it was 
7.2 

around there. 

Q, This was at what time? A This was around, I should. 

judge, around six o'clock. 

Q, At night? A Yes. 

Q Yes go on. A An Mrs . Weed brought the man Over to 

ybu Waited there? A Yes, we wad ted for Mrs. Weed.. 

'This fellow lAe,s pretty drank at that time, waon't he? 

didn't notice. 

q You didn't notice? A No, didn't notice. 

q Go on? A So Mrs. Weed brought this man over and 

introduced him to us. 

q How . far away were you from Mrs. Weed when you  saw her: 

talk to Thompson? A From about here to ;there (indicating); 

don't know how many feet that is. 

Q, 

-Q, 

Just the distance that 1Y,rb Weed walked? A Yes. 

To Thompson? • A Yes. 

• Q, And he was st andin p,vihfi'f-‘, near the building line or 

- near the .curb?' A I don't knov,; 1 ijj_nk it was near the curb. 

.() Waa he doing anythint t tLat etaggering 

in un:i wtki ? A .1 didn't, notice. 

t nen go back, t , We wa ±ted there 

L.,Y,d Yrs . Weed orought 1/1r4. Willi !rj \ivy d his n ome Was 

•Wi]J 1/1,:,ii he sayo 1.c irt a‘ 1 to KY iFn60". 



Whe., did she to? A To mother and 

see.A And she said,"Let Tme introduce you 

Mr. Williams; I have known him for over s,eve n years, in the 

Cables Company; he ,used to work with me". 

Q, You remained there some time, did you? A No, this 

says "Come, ladies, and have dinner with. me," •and I say 

"mother, it is getting late, I have to be home for Charley, 

you know". 

Q, Charley, you mean your husband? A My husband, yes. 

Q, That was at six o'clock? A Yes. So, he says "Come 
for 'a little while and 

on, girls, come on and just/have a little bite to eat ," so 

he took us to the Herald Square Restaurant, and we, had some 

thing to'eat . 

Q, Yes; what did yoU have? Did' you have anything to 

drink?' A We had lemonade and Mr. Thompson - his name is 

supposed—to be Mr. Williams - he. said - he ordered .four or • 

five. cocktails I mean highballs and he wanted beer for 

chasers so we come out we 'were there 

Q, Did you have• anything to eat there? A Yes. 

Q, You had your dinner there? A Yes,sir. 

Q, What was happening to your husband? A Well, I had 

to 'b e home - and I told Mr. t it I had to be borne 

He said 

Didn't you tell yourmot 11-11- ,,ou had to be home at six 

o'clock? AYes , I did, 

ab out s ev or eight o'clock.. 

didli't to be ham!) until 



185, 

Q Men) why did you tell your mother , when you. met 11;117 

lamb and be suggeSted going to ome place to g t,something to 

_eat, "Mother, we Vetter go home"? A I said to m.y mother, 

"We got to get home", 

Q, That was at six ro c lock? A Yes, 

Q, Why didn't you go home? A I had to be home around 

eight clock for my husband. 

Q Why did you tell your xnother, I have to go home," at 

six o'clock, if you didn'tt have to go home before eight? 

A Well, I wanted to go home anyway  because I always Went home 

.early. 

Q 'Why didn't you go home early that night? vr2C ,Mr. Williams 

says, ”Come on, girls, just for a little while, and I didn't 

think it was going to take So  lOng to be in there eating all 

that time, you see. 

Q What time did you come out? A We met between three an 

r in Macy's. 

What time did you come out of the Herald Square ReStaiar-

' A Oh, We come out, it must have been around eight o'clock 

or s 

9, Well, what did, you do then? Why didn't you gb 

straight/ home t ? A I 6aid to Mr. Williams, I said, 

"YrAtilliame, mother and I have to et home) I have to get /10 e 

fOr my husband ." 

'YoU itept telling Mr. VVillianls that ,)ou had tO get home 

oUr husband? A Yes,:1,ncl lie tol.a tu:;) be:said, ..)on t 

MAMINI 



Nero' 

cave 'met me way; tIv evening is young, 

sayb.. 

BY THE COURT: 

Q The quest i,on is ,Why didn't you gO home? A Because I 

didn't think it was getting so late, I didn't think. 

Q You saw this man was drunk? A Yes, and I told — 
, Q, mid you want to go arotind tlio, streets with an, intoxi-

P 

cated man? _A No, I ,did not. 

Q, Why didn't you leave him then and gohne? A I says t 

him, -am going home, and. you better go home, too." 

BY R. McDONAT3): 

Q, To whom? .A To -Mr. Williar so we were walking up- to, 

ward the subway. 

Q, Why didn't you. leave him when you got him outside the 

Herald Square Hotel? A We were going to leave him; we were 

walking up toward the subway. 

BY THE COURT: 

.Q, Why didn't you leave him? Not 'what you were going to 

do? Why didn't you leave him and go, hie? A We were walking 

up toward the .subway; we were going to get the subway to go 

home. 

Why didn't you? A I do, t know. This man suggeted. He 

said., "Girls I want to buy you prese'nt. for being so sociable", 

Ite took Us to the, Walkover 6)--toe 6tore. 

13Y":/1.•...:ro:1)01,T0',1J):, 

And 1.11en a cletir 1 VV (IT 't into 4.1-ic 



She Oftyany? You didn't suggest it? A No, 

Q„ Asyotz were passing? A No'. 

Q, That is true,-is it?. A 

.4, 

Yes, that is true. He said he 

would buy us a present, so we all went i 

Q, Did anybody suggest the Walkover Shoe Company? A We 

passed by there and the man suggestedit. 

Did you pass any other stores that were open between 

the time that you left the -Herald square and the Walkover Shoe 

Company? A I didn't notice any other stores. 

Q, Were ..yOuvIalking along? A Yew]; we were Walking, up to-

ward the Subway. 

Q Were you walking alongside of Thompson? A Mother and I 

Were walking together and Mrs. Weed and Yr. Williams. were walking 

in the back. 

Q. In the back of you? A Yes. 

Q How,far behind?" .A Just a couple of .feet behind, 

should judge something like this (indicating.) 

• Q, The same distance as hewas 'from you when Mrs . -Weed . 

met him for the first time now, if .you don't -.wait, until I 

finish My question: you may answer wrong. Just wait, now. 'nil-

' say that Yrs „Weed- and Thompson Were walking behind you, and 

A And I beard Mrs, Weed .suggest out shoes 

Q . •Wait a itinute . You eind your moth r? A Yes 

Q, And you heard Yrs. Weed, what? Suggest about shoes, 

she would like a pair of shoes_. 

Q, An(' it was not Thorn til,it ,,,i,,r.ested this? A I think 



Thompson said Come on in, girls , I will buy you a 

stockings". 

Q He said that outside? A Yes , si r. 

Q, What did he -do whirl he got you inside? Did he danoe, 

with you.? A No. 

Q, just tell us what he tried to do? A He tried to put his 

arms o,round Mrs Weed and I. 

wl*t?. A He tried - he put his arms around Mrs. 

Weed and I. 

Q, WhelA„do you mean by that? A He put his arms around Us. 

Q,.' One around each waist? A Yes, and we pushed him away. 

Q Did .he try to dance with you? A No, he said ,"Come on-" • 

Q, .Did he try to dance with. you? A No. 

Q, He did not try? A No. 

, And you dial'', t push him away then when h e was tryin g 

to dance with you? A He put his arms" around us, and we pushed 

him away.. 

Q I said,"you"; I don't say "us", or more than one; am 

talking to you. A I pushed him away. 

.Q, Did he put his amps around you? A 'Yes. 

Q, Did he try to dance wit h You? A N 

Q, Are. you sure about that? A No, positive. 

Q Sure about that? A Yes, sure. 

Q, He didn't try to dance .with you? A He said, "Come girls, 

kiss papa:" . 

Are u sui',e he 'didn't try to cJ anoct th you Yes. 



You a'ro, positiv6 about that? .A YeS. 

Q, Eh?. Yes. 

Q Did he ask you anything about a dance? A (No answér. 

Q, Did he? A Not as I remember. 

Q,. DO you remember being asked this question in the • 

magistrate's court and making ;this reply: "Q. Did you den 

with the Oomplaining witness up at the Walkover shoe St ire?" , 

and you replying, "Ha' wanted me to dance, and I pushed him 

away from •me" • Do, you remember that? .A I might have said it, 

but I 'don't remember. 

Q Well, did he want to dance with you, and did you push, 

him away? A Yes, I pushed him away. 

Q, Why did you push him away? A Because he was putting 

his arms around me. 

Q, Did he ask you to 'dance? A He might have but I. do 

not remember. 

Q When were you married? A I have been married five 

years. 

Q Where did you get t acne of May DeLong - Mary Daon.g? 

A Well, I thought bf that name because I Used to know a doctor, 

a .physicia.n  I heard of  of that name, and that name come tome, 

and I didn't like to give my ri'gkt name, because I was afraid 

my husband would hear about'it. 

Q  And you took this doctor's name? A YesIsir; there 

used tc) be a doctor in Bruklyn, and I thought of his name. 

t he pu r of t e mom ert ? A, YOU r. 



r, 

not because that y 

never.• 

Did .your mother take the same name? A R. 

Or think of some other name on the spur of the moment 

too? A X she said her name was Blenore Coffee because 

tihe didn't like to give her-name, because we have lots of friends 

and we didn'it like this notoriety. What would our friends think. 

Of Us? 

u had vuzed this nem 

Well, did you tell your friends the truth? 

111111. FERRIS: I object to that as incompetent 

\rant and immat erial 

Tim COURT: Yes objection sustained. 

13Y THE COURT: 

0, How was it that the other defendant gave her 

A I don't know, 

MB. FERRIS: I object to that question also. 

THE COURT: Objection overruled. If you know, 

MR. FERRIS: I take an exCeption. 

cl Do you know how she came to give her real name? A N 

Q Did _you tell what her name was when you took the officers' 

over there? A No, I told the officer that. we hadna,n appoint-

ment with Mrs Weed. 

:BY . McDONATT: 

Q, What is that? k I told the officer -we hadlan appoint-

rne t w4. t h Mrs ,Weed. 

TIEF COURT: 



Did 'You quY "Mrs Weed?" 

en, you told her name to the officers? A Yes 

13Y MR. MCDONATZ: 

Why. did you tell Mrs. Weed's real name to the officers? 

l‘ffR. FERRIS.: I object to that as incompetent, ir—

relevant and immaterial. 

THE COURT; I will allow it. 

FERRIS-: I take an exception. 

.q Why did you tell Mrs Weed's real name to. the officer? 

I said,"We' have to meet a friend of ours'," and he says,, 

"What is her. name?", and I said, "Mrs .Weed." 

Q Why did you 'tell him that? A I didn't think of 

'anything then, 

Q You didn't think? A I didn't think. 

Q, .YoU krrew that she was married, too, didn't you'? A Yes. 

Q Now, just tell us about the incident about tearin'p. 

tl4s receipt? A Isaid t o Mrs . Weed , "Here is my real name 

and address, and if my husband finds out about this what \. ill 

'he .do?" and I • was  afraid he would leave me, because my husband 

'Thinks the iivorld of me. 

Q, And you do of your husband? A. I certainly do. 

'Surely, you do. About what time was it t11,t you tore 

up- this receipt? A I don't remember. 

Q, Was it whcn•you were shifted from the first ce13 into, 

the cell wh ere Mrs. Weed was? A Yes. 

•Q. Why didn't you tear it u fore?, A Becouse I didn't 

nk about it. 



it. 

en did you think a tout MarY P1PrenCe reCeipt? 

I thought about itwhen I went it with Mrs. .Weed.. 

(1 You firist A What is that/ 

Q, Had You finished? A Yes. 

You first were sent to one cell separate? A Yes. 

Q, You had the receipt at that time, didn't, you? A Yes. 

Q, AVIV didn't you tear it up then? A I didn't think about' 

Q 'Mrs. Weed didn't suggest.tearing up anything of •-yours, 

did she? A No.. 

Q, So that you kept this receipt' until how long ft or you 

were changed from the - I withdraw that. Po you remember when 

it was you were put in the cell separate from Mrs. Weed? 

A Well, I don't remember, because I was awake all that night. 

with the chills and fever, and I wa., cold, and I had chills and 

fever.. 

Q, You were there all nightirr this cell alone? A Yes,sir. 

Q, And early in the morning you were taken over to 

Weed'scell? A Yes. 

Q, And that is the time you thought about -tearing up 

this thing? A I was afraid if my husband found it out 

.afraid my husbend would leave me'. 

Q, The suit that you bought, where did you buy it? A I 

bought it in Bernstein'.s, a dress house. 

Li that Fanny ..Bernst eints? • A No,• that is .Bermie Bern 



Q When aid you bu that suit? A Wheri? 

last- before this thing happened*. 

(1 When did you buy it? . A Let me see whenbought 

0 thinking about buying a eUit for my birthdaY;.,my husbend 

'wanted me to get 4 suit for my birthday, so T. purchased on!. 

date 

• 

TEE COURT: When was it? 

Q When did you buybthat suit? A I don't remember 

Q, How long.b fore the 10th of April? A This is the suit 

on met 

Q, That is the suit.? A Yes, $r. 

Q, How long before the 10th of April? 'A Well, I should 

judge it was a week before then. 

Q -A week before the 10th? A Yes 

BY TP2 COURT: 

Q When is your birthday?, A .NY birthday was the 13th. of 

April, 

BY MR. FtDONALTI: 

Q An d vigen did you get the suit? A  Well; I went to Be n -

stein's the night that I was arrested; and I was goIn - I had 

the receipt, and I Was going to se.e if it .was ready; they were 

altering it; yOL ee,sO it was not ready, atleast I .tldrIX 

the eta re Was closed when I went there. 

Q Did yoU g,o up there first? A_ Yes, I was roing there. 

Q, what time did you go up there?. A I• don't remppsbe,r. It 

was early 



Why weren't u home at the time you were placed Under 

taking care, of your husband,. cooking his dinner, 

hat ever it is? . A I didn't have to get dinner ready. 

Q, You were arrested between what time? A I think it 

was around I don't know Between six. and seven., I think. 

Q, At nigit ? A Yes mother and I were just , going to get 

something to eat when we were arrested you see. 

Q, pont t you have to be home at eight • o'clock? A I didn.lt 

have to p re pare any dinner for my husband, because''  he. ‘wasn" t 

coming home 'until later. 

.BY THE COURT: -
e.44 Q, What time was your appointment with Mrs. Weed. at the 

Knickerbocker • Hotel? A At nine o'clock. 

Q, At nine o c lock? A Yes. 

Q, What were you ',gain g to 'do with her? A We were going to 

the moving pictures, to the Strand Theatre.. 

BY VIR. McPON'ALP: 

Q, In New York? A- Yes si r. 

Q, And your husband was coming home at what time? 

was coming home around 11:30, he said he weuld be home. 

Q, Who did you end for?  

'

 

:MB : ITREMIS: 1 obect to - tha t, f >rour Honor please 

as incompetent, irrelevant and immat erica and not proper 

cross-examination., 

T7.17, r.101111: The objection i overruled. 

7'1 ; r tau e a ozcop 



4. who did yoti send for? A 

0 Mildi-e yildred aoffee? She told me - 

NCR. FERRIS: Never mind 'what dhe told you.Stop there. 

That was the 20th - that was the 14th of April? 

Is that right? A. I think it was. 

You say you sent a telegram to whom? 4 

Coffee. 

To Mildred Coffee? A, Yes. 

9, And what did you say? • 

,MR4 FaRIS: Just a -minute. I object._to that aS 

'calling for the contents f a -Written paper and as. incom-

petent, irrelevant and immaterial. 

THE. COURr: The -objection is sustained. 

Q. After that telegram • - 

MR MCrONATP: I think I have a right to,g t what. 

this. defendant said in the telegram which was sent out.. 

THE -COURT: Objection sustained'. 

_Now-, then, did you see the Coffee woman? A -I saw her - 

.10R. FERRIS: object to that as inbompetent, ir—

relevant and immat anal. 

THE COURT:- Yea, I don't see that that is material. 

MR. Aticy)ON PIP.: Well, it is material in this way,sir:, 

That Orr the' 2'qh day of .April this other- defendant ,Weed,' 

is. brought over .to the attorney for the defendant in thitl 

, case, and-rm.,.(3e th,i; re: to stat e something, either y in-

fluence or 01...1,-;,.c.;tiiin .of sonic, kind or 'ot:lier, :Oft; t 



'Mildred Coffee inflUenced her to make'a statement.Nowo 

that was only ten or twelve days before the defendant sent 

for her to bail her out; 

MR. FERRIS: Now, if your Honor pleases, I object 

the District Attorney saying that either by augge tion 

influence the witness Weed was made to sign a paper, 

not fair nbt courteous to the other wide. 

TH3 COURT: 4.1 aril just ruling on this matter now0 

will sustain the objection. You can go into any hostility 

that Mrs. poffee had against this defendant, but any quarrel 

they had with - 

, MR. MCDONALD: In order to bring that out, I should 

be permitted to bring out the fact that they were  

certainly friendly enough on the day this defendant 

was,arrested for this defendant to ask her to go bail 

for her, and then show if there 'were not some animus • 

between. them that arose after that time. 

THE COURT: Well  it already appears that she did . 

go her bail:, as I  remember. Did whe.go your bail Mrs.. 

Coffee' 

'THE WITNESS: She got me a bondsman and I went the 

bail.' 

FEREI: You. put u) .cash collateral? 

Ti I,:put up cash. 

Q. Toor, then, ;iou uzy that you put-up Push bail? A Yes. 

Thu.t ouw 11 0 t got out? A Yis. 



you were held in What bail? A A thousand dollars'. 

ci When was It you realized that ThoMpson, Was drunk? 

A_ After •we come' out of the Herald Square Restaurant,. 

Q Was he taggerin then?. A Yes, hew 

q, Be vtas staggering? A Yes. 

4 Did vpu and Mrs. Weed helP him to waflk- up Broadway? 

A No mother and. I wa lked in the front d Mr. 1111 ems 

walked with Mrs .Weed in the back. 

• Q, And do ydu know whether Mrs. Weed was helping him in 

•any way? .A I didn't notice. - 

Q Did he insiot upon  you - what •did he do When he got 

.up to the Walkover Shoe Store Company? 

MR. FERRIS: I Obj ect t o t hat as already an ate red, 

• if your Honor please,, gone over already on cross . 

McDPNATD: On direct examination. 

MR. FERRIS: • No, on cross-examination, it has been 

gone over. 

THE CoURT:. She says she heard Mrs. Weed ask him to 

buy her . a pair. of 8 hoes . 

Q nid he insist on you going' in?'  A He did, 

You and .Elenore Coffee? A. Yes, air. 

And; you went in? A Yes. 

And you say thut. just tel .1 us about the change,. 

what happened about the Change? A Mrs. Weed and I were, 

fooling ;this tan e could k 

candy. 

t Ye change you see to uy 

4 



he—Said,,"Girl$, you can keep .the change of the  ten dollars to 

u,y candy with, and we saici. Mrs. Weed and I were going o• -

wards' .the change, you know, just. fooling like. 

Q, What do you mean, fooling like? A I says,10011, 

'take the change, and Mrs.Weed says,"I will take the chan 

and t hen mrs . arils says',"1o," he says, "never mind, - I 

buy the candy when we get outside." 

Q, pid you know how much change there was? A I didn't 

notice. 

Q, 

Q, 

You said a ten-dollar-bill? A 'Yes,sir. 

You saw that, didn't . you? A Yes. 

Q, You knew what you were paying for the stockings? A The 

clerk give the man the change. 

Q You kne'vv_what you were paying for the stockings? A Yes, 

they were 1.10 apiece. 

Q, And when ...he saidyou could keep the change you 

knew what .was coming didn't -you? A It was the balance 

the ,ten doll. rs 

Q, Where did you go? You' walked over .to where?A We were 

walking up towards the subway. 

Q,. But when you saw this change coming back in this carry -

did you wall( over to it or what, •or did you and Mrs.Weed 

fight for it? A No, Mrs Weed and I were going after it ao 

he says "Never mind, girls, don't argue about the' change". 

Q, Was there ,.„,n argument about it? A No,that is .wha,t 

he said then, he iA1d "'Fe er mind, girls 'don't talk about 
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the change; I will buy the. candy when we, g outsider. 

Q; Then, he did what? A Men we went doWnetairs. 

Q, Did he get the change? A The clerk give him the 

change. 

Q, The clerk took it out? A YesIsir. 

Q You didn't' get ,n ell- it at all, did you? A Nossir. 

Q, Pb you remember Macauley coming up there, the manager, 

of 'the shoe store, one. of the witnesses that testified here? 

A I don't remember. 

Q, Do you mean you don't remember him, or that you don't 

remember Macauley coming up there? A I don't remember `him 

coming up. 

You don't remember? A No. 

Q You hadn't been drinking, had you? A No, I never 

drink only lemonade. 

Q, What? A I never drink anything only lemonade. 

BY TIM COURT: 

Q, Did you hear any talk between Thompson and your mother 

about this pin? A No,sir; nv mother di cli't mention nothing 

about it. 

Q This elevator boy, Grover Cronin, has testified that 

he heard Thompson ask for his pin, and that your mother told 

him it was  in his pocket, and ha took it out and it was in a 

small wallet? A NO,r) Mother didn't 'see no pin.Why should 

mother sa,y anythincr about the pin? 

You didn't hear that at all? A No,sir, I didn't hear 

Pb 



nothing. 

MR. McDONALD: Trh t s all. 

• REDI ROT EXAMINATION BY 1V1R. PERRIS: 

Q Mrs. Weed, at that time - I beg your pardon, Mrs. 

erne, kali your husband at that time what bu.s ineSs was he in? , 

A He was in the restau nt business. 

Q, , Manager of one of the Bristol Restau'rant, 9 A Yes 

Q, 9, And what time ,was he in the labit. of coraing.home?-

A He generally. come home around nine o'clock. 

Q, You didn't have to prepare any dinner for him, did you?' 

No. 

. Q, He had *his dinner ,at the restaurant before he came, 

home? A Yes, 

Q You  were asked by the District Attorney if you ever 

drink anything. Is it a fact that you have g, weak heart?. A Yes, 

sir, I have a weak heart; the -doctor said so. 

BY IR. •McDONALD: 

Q Was it Dr.Del,ong that told you that? A No, 'that is Dr. 

Schulte; that i my family physician. 

Q, • You always like to b.e home, though, when your husband 

comes home don't you? A Of course. 

PERIM: If your HonOr pleases the District 

Attorney ha tipulated that the stenographer'ininUt eS 

of the .Magstrate's Court are a correct.transcript of the 

testimony, and I would' like to offer- in 'e'idence all those 
• 

'qUeitiOn frr rrswers that were read' by .me to the v ous 



witneSses from the reOrd pear in the reCord 

in each in 4ance.. 

MR. McpONALT: Just the .questions ard an 'wers 

ORRIS: The questions and answers: that were read 

by me. ]you want to offer them, 37..ou may. 

Offer all except Goldberg's testimony, 

and tnswers that were read to the  complaining witnessnt 

the evidence o f any ot her witness. • 

MB. FFBflIS,: Yes, there “w were no questions asked as to ., 

(Same received in evidence, not marked.) 

half of the defendant.) 

(Mr. 1101)onald kiUM8 up the case to •r, he jury on behalf 

. the People. 

ME. FERRIS: I object to the ,couns el'tflE to the 

jury . rr his summing up that-, the night. Thompson- complained 

of having lost his money and jewelry, that be complained. 



the house detectivt of the Martinique Hotel. 

mepoNALT): I aaid the Herald Square Hotel. 

MR, PERKS: Well, the Herald Square Hotel. 

THE COURT: That is a question for the jury, as tO • 

what their recollection is of the evi cbnce. 

Gentlemen of the jury, please do not form or expr.ess, 

any opinion as to the defends.nt's guilt or innocence until 

the case is finallrsubmitted. Recess until two o'clock. 

(The Court then accordingly took a recess until 2 p.m.) 
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